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روزنامه صبح ایران

ظریف در کنفرانس امنیتی مونیخ:

آمریکا بیماری بدخیم خود را درباره ایران مداوا کند

تحلیل مدرس حوزه علیمه قم از ماجرای گشت ارشاد 

آیت الله محسن غرویان:
در بخش فرهنگی، کم کاری کرده ایم 

عطریان فر: 

انتخابات مجلس رقابتی است

پیامک سهام عدالت و عیدی جعلی است 

طرح استیضاح رییس جمهور؛  سلیقه شخصی یا موقعیت ناشناسی

توپ خانه  تندروها 
چرا مصالح نظام را نشانه می رود؟
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برخی  بین  درگیری  درباره  قم  علمیه  حوزه  مدرس 
چنین  که  گفت  اخلاقی،  امنیت  گشت  با  شهروندان 
برخوردهایی تناسبی با عرصه فرهنگ ندارد. »آیت الله 
محسن غرویان« مدرس حوزه و دانشگاه در پاسخ به این 
سوال معتقد است: از گذشته علما، بزرگان و فرهیختگان 

جامعه تذکر داده اند، مسئله حجاب یک مقوله فرهنگی 
است و نوع فضاسازی و نحوه برخورد با این مسئله باید 
فرهنگی باشد. این نوع برخوردهای فیزیکی و رفتارها نمی 
تواند در این خصوص باعث فرهنگ سازی شود؛ بلکه به 

عکس نتیجه می دهد. از همین رو ضروری است...

بازار تندروی همچنان داغ است و در این آشفته بازار، تندروها هم از هیچ تلاشی برای پیشبرد اهداف شان دریغ 
نمی کنند، یک روز ترور شخصیتی شخصیت های نظام در مراسم و سخنرانی ها را پیگیری می  کنند؛ روز دیگر آتش زدن 
برجام در صحن مجلس و امروز هم جمع آوری امضا برای استیضاح رئیس جمهور. تندروی هایی که اگرچه بارها با واکنش 
رهبر انقلاب مواجه شده اما به نظر می رسد گوش تندروها بدهکار نیست و کمیت تندروی همچنان می تازد.داستان 
رفتارهای تندروانه سر دراز دارد. جریانی که مجلس به عنوان خانه ملت هم از حضور آنان بی نصیب نمانده است. مجتبی 

ذوالنور نماینده قم امروز در حالی به عنوان نماد جریان دلواپسی در مجلس پیگیر طرح استیضاح ...

رییس جمهوری اسلامی ایران با اشاره به شهادت شماری از مرزداران 
کشور به دست تروریست ها تاکید کرد: بی تردید ملت بزرگ ایران 
انتقام خون شهدای مرزبان ما در سیستان و بلوچستان را خواهد گرفت.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در اجتماع 
مردم بندرلنگه در ورزشگاه این شهر گفت: بار دیگر می خواهم درود 
و سلام جمع را به محضر شهدای عزیزی که در روز چهارشنبه هفته 

گذشته به دست خون آشامان روح شان پرواز کرد، نثار کنیم...

 نایـب رئیـس شـورای عالـی سیاسـت گذاری اصلاح طلبان 
تأکیـد کرد: ایـادی و عوامـل بیرونی هـا در داخل هـم روی یک 
مسـئله کار می کننـد و آن ایجـاد اختـلاف، چنـد دسـتگی و 
شکسـتن انسـجام ملی اسـت، زیرا اعتماد متقابـل دولت-ملت 
بـرای آنهـا بسـیار خطرنـاک اسـت و ضربـه زدن به ایـن مهم 
را یـک اصـل می دانند.عبدالواحـد موسـوی لاری وزیر کشـور  

دولـت اصلاحـات معتقد اسـت بعـداز چهل سـال ...

رئیس جمهور در اجتماع بزرگ مردم بندر لنگه:

ملت انتقام خون شهدای 
مرزبان را می گیرد

عبدالواحد موسوی لاری:

راه رابرای 
گفت و گوی ملی بازکنیم
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

مسعود پزشکیان:

هنوز معلوم نیست پول مردم به کجا رفته است؟

علت مقاومت در برابر استاندارد سازی
 بانک ها را متوجه نمی شوم

موسسات مالی داخلی 
 پول مردم را بالا کشیدند

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: طرح های ترافیکی مناسبی برای تسهیل 
آمد و شد زائران در خیابان امام خمینی)ره( و اطراف حرم حضرت معصومه)س( در کمیته های 
کارشناسی در حال بررسی است که با اجرای آنها، دسترسی به این مکان مقدس آسان تر می 
شود.محسن بهشتی روز یکشنبه در جلسه شورای ترافیک استان با اشاره به این که کنترل 
وضعیت ترافیک شهر قم با توجه به روند رو به گسترش جمعیت، افزایش زائرپذیری و توسعه بافت 
شهری نیازمند اجرای طرح های عمرانی جدید به خصوص در مناطق اطراف حرم مطهر است، 
افزود: با این وجود باید مراقب بود که هویت اصیل این مناطق دچار آسیب نشود و با تسهیل شرایط 
عبور و مرور، شهروندان و زائران از اجرای طرح ها رضایت داشته باشند. وی بیان کرد: در اجرای 

طرح های ترافیکی شهر قم در کنار توجه به تسهیل آمد و شد شهروندان...

استاندار قم گفت: تشکیل یک مجمع مشورتی در راستای هم فکری و هم اندیشی برای توسعه 
بیش از پیش اقتصادی استان باید در دستور کار دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قرار 
بگیرد. بهرام سرمست روز یکشنبه در چهل و هفتمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم 
در تالار امام جواد)ع( استانداری اظهار داشت: این اقدام با خوشه ها و کمیته های مختلف که یکی 
از آنها می تواند همین کارگروه اقتصادی، فعالان اقتصادی و سرمایه گذاری و همچنین توسعه 
اجتماعی و گردشگری باشد، صورت گیرد.وی بیان داشت: توسعه استان را به همت دستگاه های 
اجرایی و همچنین هر کسی که دارای سرمایه فکری، اقتصادی و نمادین باشد، بنیان گذاری می 
کنیم.وی جذب سرمایه را اصلی ترین هدف گذاری از تشکیل مجمع یاد شده عنوان کرد و گفت: 

دستگاه های اجرایی پیشنهادهای خود را به دبیرخانه کارگروه رفع...

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

دسترسی به حرم حضرت معصومه)س( 
آسان تر می شود

استاندارقم: 

مجمع مشورتی توسعه اقتصادی در قم 
تشکیل شود 
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بیانیه رهبری چراغ راه 
جوانان در سازندگی 

بیانیه	راهبردی	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	در	طلیعه	
دهه	پنجم	انقلاب،	نقشه	راه	بسیار	روشنی	برای	جوانان	
ایران	اسلامی	در	مسیر	آرمان	های	نظام	و	سازندگی	کشور	

است.	بدون	شک	یکی	از	بازوهای	توانمند	انقلاب	اسلامی	در	40	ساله	اخیر	حضور	
جوانان	ایران	اسلامی	در	عرصه	های	مختلف	جامعه	بوده	است	به	طوری	که	در	طول	
چهار	دهه	از	انقلاب	هرجا	که	جوانان	ولایتمدار	حضور	داشتند،	شاهد	ثبات	و	صلابت	
کشور	بودیم.یکی	از	راه	های	پیشرفت	و	ترقی	کشورها	نیز	به	طور	قطع	سرمایه	گذاری	
بر	روی	جوانان	و	نسل	آینده	است	زیرا	نسل	جوان	به	عنوان	نیروی	فعال	و	متحرک،	
پرتلاش	و	با	احساس	می	تواند	نقش	موثری	در	پیشرفت	یک	جامعه	داشته	باشد.	
حضرت		آیت		الله	خامنه	ای،	رهبر	معظم	انقلاب	در	بیانیه	اخیرشان	نیز	فصل	الخطاب	
بخش	مهمی	از	رهنمودهایشان	جوانان	ایران	اسلامی	بود؛	ایشان	با	بیان	اینکه	کشور	
از	نظر	ظرفیت	های	طبیعی	و	انسانی،	کم	نظیر	بوده	و	بسیاری	از	این	ظرفیت	ها	با	
غفلت	دست	اندرکاران	تاکنون	بی	استفاده	یا	کم		استفاده	مانده	است	بر	بهره	برداری	از	
این	ظرفیت	های	بی	بدیل	تاکید	داشتند.رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	به	دفعات	طی	
جلسات	مختلف	نیز	در	مورد	آینده	درخشان	ایران	اسلامی	و	نیز	عبارت	»ما	می	توانیم«	
تاکید	و	این	باور	قلبی	را	مابین	ایرانیان	ایجاد	کرده	اند؛	هرچند	گاهی	برخی	ها	مغرضانه	
این	چشم	انداز	را	دست	نیافتنی	بیان	می	کنند	اما	واقعیت	آن	است	که	بر	اساس	آمارها	
جمهوری	اسلامی	ایران	طی	چهار	دهه	گذشته	با	وجود	تمامی	فراز	و	فرودهایش	خوش	
درخشیده	است	و	هم	اکنون	ما	در	برخی	از	عرصه	های	علمی،	نظامی،	فرهنگی	و	غیره	
در	قله	های	رفیع	جهانی	قرار	داریم.اینکه	تبدیل	ظرفیت	های	بالقوه	به	بالفعل	به	توان	
مدیریتی	کشور	باز	می	گردد	چنانکه	برخی	از	کشورهای	همسایه	که	نفت،	گاز	و	منابع	
طبیعی	خدادای	آنچنانی	هم	ندارند،	درآمدهای	قابل	توجهی	را	از	راه	هایی	همچون	
گردشگری،	فروش	لوازم	خانگی،	خدمات	مهندسی،	ساختمان	و	غیره	کسب	می	کنند.	
یک	واقعیت	آشکار	را	باید	پذیرفت	که	ما	در	حوزه	مدیریتی	منابع	و	فرصت	ها	و	موقعیت	
ها	دارای	نکات	ضعفی	هستیم	که	تاکید	رهبر	انقلاب	و	نگاه	مثبت	به	آینده	ایران	
اسلامی	با	تکیه	بر	همان	ظرفیت	ها	شکل	می	گیرد.جوانان	بخش	اعظمی	از	جامعه	
امروز	را	تشکیل	می	دهند	اما	متاسفانه	ظرفیت	این	قشر	برای	دستیابی	به	توسعه	مورد	
توجه	قرار	نگرفته	و	در	بسیاری	از	موارد	تنها	به	عنوان	ابزاری	برای	دستیابی	به	برخی	
منافع	سیاسی	درنظر	گرفته	می	شوند.حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	رهبر	معظم	انقلاب	
اسلامی	در	بیانات	قبلی	خود	نیز	بر	استفاده	از	نیروی	جوانان	تاکید	داشتند	و	فرمودند:	
»یک	حرکت	جوانانه	و	پرتلاش	و	پرنشاط	در	کشور	وجود	دارد	که	اعتقاد	بنده	به	آینده	
ای	به	مراتب	بهتر	از	امروز	را	برای	ایران،	مستحکم	تر	از	همیشه	کرده	است«.ایشان	در	
بیانیه	اخیرشان	نیز	با	تاکید	بر	این	امر	که	جوانان	به	عنوان	افرادی	کارآزموده	و	پُرانگیزه	
باید	از	انقلاب	خود	حراست	کنند،	فرمودند:	»بسیاری	از	ظرفیت	ها	دست	نخورده	مانده	
است؛	گفته	شده		است	که	ایران	از	نظر	ظرفیت	های	استفاده	نشده	طبیعی	و	انسانی	
در	رتبه	اول	جهان	است،	بی	شک	شما	جوانان	مؤمن	و	پُرتلاش	خواهید	توانست	این	
عیب	بزرگ	را	برطرف	کنید«.ایران	اسلامی	بدون	شک	صاحب	منابع	سرشار	و	غنی	و	
ملتی	هوشمند	و	بزرگ	و	به	ویژه	جوانانی	آرمان	گرا،	متخصص	و	علاقه	مند	به	کشور	و	
نظام	و	ملت	شان	است؛	یعنی	هم	سرمایه	مادی	و	هم	انسانی	ایران	انصافا	یک	ظرفیت	
بی	نظیر	است	که	باید	با	جهت	دهی	مسوولان	در	راستای	توسعه	و	پیشرفت	کشور	
حرکت	کنند.ایشان	با	ارزیابی	شرایط	کشور	خطاب	به	جوانان	می	فرمایند:	»جوانان	عزیز	
در	سراسر	کشور	بدانند	که	همه		راه		حل	ها	در	داخل	کشور	است،	اینکه	کسی	گمان	
کند	که	مشکلات	اقتصادی	صرفاً	ناشی	از	تحریم	است	و	علّت	تحریم	هم	مقاومت	ضدّ	
استکباری	و	تسلیم	نشدن	در	برابر	دشمن	است؛	پس	راه	حل،	زانو	زدن	در	برابر	دشمن	
و	بوسه	زدن	بر	پنجه		گرگ	است	خطایی	نابخشودنی	است«.تاکید	فراوان	رهبر	معظم	
انقلاب	بر	نیروی	جوانان	به	این	دلیل	است	که	یکی	از	مهم	ترین	عوامل	توسعه	هر	
کشوری	نیروی	انسانی	و	جوان	آن	کشور	است	که	اگر	بخوبی	هدایت	شوند	می	توان	با	
بهره	مندی	از	ظرفیت	آنان	به	رشد	و	پیشرفت	همه	جانبه	کشور	امیدوار	بود.	قشر	جوان	
ظرفیت	بالقوه	ای	هستند	که	مسوولان	باید	در	ایجاد	بسترهای	مناسب	برای	رشد	و	
شکوفا	شدن	استعدادهای	جوانان	تلاش	و	اقدام	شایسته	انجام	دهند.امروز	همه	صاحب	
نظران	عقیده	دارند	که	نصّ	اصلی	در	توسعه	یک	ملت	و	یک	کشور	نیروی	انسانی	می	
باشد،	به	دلیل	اینکه	نسل	جوان	به	عنوان	آینده	سازان	یک	ملت	هستند	و	مهمترین	
تاثیرات	را	بر	روی	پیشرفت	یک	کشور	می	گذارند،	اکثر	جوامع	برنامه	های	زیادی	را	
برای	تقویت	نیروی	انسانی	خود	پی	ریزی	می	کنند.حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	در	بخش	
دیگری	از	بیاناتشان	با	بیان	اینکه	»چشم	امید	نظام	به	جوانان	است«	افزودند:	جوان،	
نیروی	محرکه،	پویا	و	نیروی	تلاشگر	یک	کشور	هستند	که	بر	اساس	ویژگی	هایی	که	
دارند	می	توانند	نقش	اصلی	را	برای	پیشرفت	و	توسعه	کشور	بر	عهده	بگیرند.ایشان	
تاکید	کردند	باید	با	همّت	و	هوشیاری	و	سرعت	عمل	و	ابتکار	جوانان	دنباله	ی	مسیر	
انقلاب	طی	شود	و	مدیران	جوان،	کارگزاران	جوان،	اندیشمندان	جوان،	فعّالان	جوان،	
در	همه		میدان	های	سیاسی	و	اقتصادی	و	فرهنگی	و	بین	المللی	و	نیز	در	عرصه	های	
دین	و	اخلاق	و	معنویّت	و	عدالت،	باید	شانه	های	خود	را	به	زیر	بار	مسئولیّت	دهند،	از	
تجربه	ها	و	عبرت	های	گذشته	بهره	گیرند،	نگاه	انقلابی	و	روحیه		انقلابی	و	عمل	جهادی	
را	به	کار	بندند	و	ایران	عزیز	را	الگوی	کامل	نظام	پیشرفته		اسلامی	بسازند.رهبر	معظم	
انقلاب	که	همواره	معتقد	بوده	اند	»نسل	جوان	و	پرافتخار	این	سرزمین،	پرچم	استقلال،	
عزت،	عظمت	و	شرافت	ایران	را	بلندتر	از	هر	زمان	دیگر	به	اهتزاز	درخواهد	آورد«	
در	بیانیه	اخیرشان	نیز	فرمودند:	»جوانان	ثروت	عظیمی	برای	کشور	هستند	که	هیچ	
اندوخته	ی	مادّی	با	آن	قابل	قیاس	نیست«.	ایران	اسلامی	که	به	عنوان	یک	کشور	جوان	
شناخته	می	شود	بهترین	شرایط	و	موقعیت	را	با	برنامه	ریزی	و	توجه	بر	روی	نیروی	
انسانی	جوان،	برای	ساختن	یک	کشور	پیشرفته	و	توسعه	یافته	داراست.جوان	های	ما	
علاوه	بر	اینکه	به	رشد	علمی	خود	سرعت	می	بخشند،	باید	در	کنار	فراگیری	علم	و	
دانش	شخصیت	معنوی	خود	را	نیز	تقویت	کنند	و	شخصیت	معنوی	خود	را	در	کنار	
شایستگی	های	علمی	شکل	دهند.نقش	جوانان	در	توسعه	و	بالندگی	غیرقابل	انکار	و	
مشارکت	جوان	در	عرصه	های	مختلف	یک	ضرورت	است	که	البته	بسترهای	مناسب	و	
متناسب	باید	برای	بالندگی	آنان	ایجاد	گردد.با	توجه	به	اینکه	در	هر	جامعه	ای	مهم	ترین	
سرمایه،	نیروی	انسانی	و	بویژه	جوانان	آن	جامعه	هستند	در	صورتی	که	مسوولان	بتوانند	
برای	این	قشر	مهم	از	جامعه	برنامه	ریزی	کنند	و	از	این	ظرفیت	بسیار	مهم	استفاده	کنند	

قطعا	جامعه	سریع	تر	به	توسعه	و	پیشرفت	خواهد	رسید.

تعدیل نرخ ارز
 به چه معناست؟

تعدیل	یعنی	عادلانه	کردن،	وقتی	رئیس	کل	محترم	
برنامه	 ارز	 بانک	مرکزی	می	فرماید"برای	تعدیل	نرخ	

داریم،سخنی	بسیار	حکیمانه	می	فرماید."	
	دو	نفر	شیر	فروش	را	در	نظر	بگیرید	که	یکی	از	آنها	بیست	درصد	آب	به	شیر	خود	
می	افزاید	و	شیر	فروش	دیگر	فقط	دو	درصد	.اگر	از	شما	بخواهند	برای	شیر	هر	یک	
قیمت	تعیین	کنید	طبعا	قیمت	اولی	هجده	درصد	از	دومی	ارزان	تر	خواهد	بود	و	به	
عبارتی	شیر	خالص	تر	هجده	درصد	گران	تر	قیمت	می	گیرد.		موقع	قیمت	گذاری	نیز	
شما	به	ملیت	،یا	دین	و	ایمان	یا	زیبایی	ورعنایی	شیر	فروش	ها	توجهی	ندارید	و	فقط	

بر	اساس	میزان	خلوص	شیر،	بهای	آن	را	پایین	و	بالا	می	برید.
حال	کشوری	را	در	نظر	بگیرید	که	مردمی	با	اخلاق	و	با	ایمان	و	فداکار	و	انقلابی	
دارد،و	درآمدش	میلیارد	دلاری		و	نرخ	تورمش	بیست	درصد	است.	کشور	دیگری	را	هم	
فرض	کنید	که	ظالمانه	ترین	نظام	ها	را	دارد	،	اما	نرخ	تورمش	دو	درصد	است.عدل	و	
انصاف	حکم	می	کند	که	ارزش	پول	کشور	اول	به	طور	منظم	کاهش	یابد	و	ارزش	پول	
کشور	دوم	به	نسبت	بالا	رود،	مگر	این	که	شیر	فروش	متدین	تصمیم	بگیرد	از	اضافه	
کردن	آب	به	داخل	شیر	خود	داری	کند	و	در	واقع	بانک	مرکزی	کشور	با	اخلاق	و	ایمان	

از	خلق	پول	بیش	از	حد	قابل	جذب	خوداری	کند.
ممکن	است	رئیس	کل	بانک	مرکزی	همین	کشور		بگوید	:مگر	نمی	دانید	ما	برای	
پرداخت	هزینه	های	خود	مجبور	به	خلق	پول	وبالا	بردن	حجم	نقدینگی	هستیم؟در	
جواب	عرض	می	کنیم	:	اولا	به	جای	چاپ	اسکناس	و	یا	خلق	پول	راه	های	دیگری	از	
جمله	واقعی	کردن	قیمت	ها	هست	.	به	طور	مثال	با	واقعی	کردن	قیمت	بنزین	می	شود	
روزانه	بیش	از	هزار	میلیارد	تومان	صرفه	جویی	کرد	و	در	همین	حدود	هم	با	حذف	یارانه	
سایر	حامل	های	انرژی	از	هدر	رفتن	منابع	مالی	جلوگیری	می	شود		و	همچنین	سالانه	
بیش	از	سیصد	هزار	میلیارد	تومان		سود	پول	به	سرمایه	های	راکد،	در	حساب	های	
سپرده	در	بانک	ها	یا	موسسات	اعتباری	پرداخت	می	شود		که	بیش	از	۹۷	درصد	آن	را	

به	سرمایه	های	راکد	بیش	از	یک	میلیارد	تومان	می	پردازند	.
از	این	گذشته		با	وضع	عوارض	های		منطقی	برای	مسافران	راهی	خارج	از	کشور	و	
گرفتن		مالیات	و	عوارض	های	منطقی	دیگر	می	شود	ایجاد	درآمد	کرد	ولی	اگر	به	هر	
دلیل	شرعی	و	یا	غیر	شرعی	،	نخواهیم	یا	نتوانیم،	راهی	به	جز	بالا	بردن	حجم	نقدینگی	
برای	هزینه	هایمان	پیدا	کنیم	،	بهتر	است	همان	نظری	که	که	رئیس	کل	محترم	می	
فرمایند،		یعنی		راه	تعدیل	نرخ	ارز	را	والبته	همراه	با	تک	نرخی	کردن	آن	در	پیش	

بگیریم؛	تعدیل	البته	به	معنی	عادلانه	کردن.
ساقی	به	جام	عدل	بده	باده	تا	گدا
غیرت	نیاورد	که	جهان	پربلا	کند

*رییس اسبق کانون صرافان

با تشریح طرح نظارت همگانی بر مفاسد اقتصادی و اداری

موسوی:   افشاکنندگان مفاسد
 مورد حمایت قانون قرار می گیرند

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	طرحی	را	تقدیم	مجلس	کرده	است	که	بر	اساس	
آن	کسانی	که	از	مفاسد	اقتصادی	یا	اداری	مطلعند،	اگر	موارد	را	به	شورایی	که	به	همین	
منظور	تشکیل	خواهد	شد	اطلاع	دهند	مورد	حمایت	و	تشویق	قرار	می	گیرند	و	به	عبارت	
دیگر	در	آینده	و	در	صورت	تصویب	نهایی،	افشاکنندگان	مفاسد	و	تخلفات	در	ذیل	چتر	
حمایت	قانونی	قرار	گرفته	و	به	جرم	تشویش	اذهان	و	قبل	از	رسیدگی	به	خود	اصل	تخلف	

و	مفسده،	متهم	نخواهند	شد.
سید	فرید	موسوی	در	خصوص	طرح	نظارت	همگانی	بر	مفاسد	اقتصادی	و	اداری	
گفت:	بروز	و	گسترش	فساد	اداری	و	اقتصادی	از	معضلاتی	است	که	می	تواند	در	هر	
کشوری	سرمایه	اجتماعی	را	با	چالش	مواجه	سازد.	طرح	تشویق	و	حمایت	از	افشای	مفاسد	
اقتصادی	و	اداری	در	واقع	چکیده	ای	از	تجربیات	کشورهای	مختلف	در	امر	مبارزه	با	فساد	در	
دستگاه	های	اجرائی	و	اداری	است.نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	افزود:	بر	اساس	این	طرح	
که	با	همکاری	گروه	کارشناسی	و	حقوقی	دیوان	محاسبات	تدوین	شده	است	دبیرخانه	
ذیل	شورایی	متشکل	از	رئیس	سازمان	بازرسی	کل	کشور،	رئیس	دیوان	محاسبات،	وزیر	
اطلاعات،	دادستان	کل	کشور،	رئیس	ستاد	کل	نیروهای	مسلح،	رئیس	کمیسیون	اصل	
۹0	مجلس	و	وزیر	کشور	وظیفه	رسیدگی	به	گزارش	های	واصله،	اعمال	اقدامات	تشویقی	
و	صیانت	از	محرمانگی	اطلاعات	شخصی	اطلاع	دهندگان	را	برعهده	خواهد	داشت.به	گفته	
این	عضو	کمیسیون	اقتصادی	مجلس،	در	این	طرح	همچنین	این	شورا	مکلف	شده	ظرف	
مدت	یک	سال	پس	از	تصویب	این	قانون	با	همکاری	وزارت	ارتباطات	سامانه	گزارش	گیری	
از	مطلعین	مفاسد	اداری	و	اقتصادی	را	به	گونه	ای	طراحی	و	اجرا	کند	تا	گزارش	های	کلیه	
مطلعین	و	اطلاعات	شخصی	ایشان	به	صورت	اسناد	طبقه	بندی	شده	حفظ	و	نگهداری	
شود.	البته	در	صورت	تمایل	خود	فرد،	این	اطلاعات	قابل	افشاء	عمومی	خواهد	بود.موسوی	
افزود:	در	واقع	هدف	این	قانون	این	است	که	تک	تک	آحاد	جامعه	و	رسانه	ها	در	مبارزه	با	
فساد	اداری	و	اقتصادی	نقش	آفرینی	کنند	و	با	ارائه	راهکارهای	تامینی	در	خصوص	عدم	
افشای	اطلاعات	دهندگان	و	تشویق	آنان	به	گزارش	موارد	فساد	گامی	عملی	و	موثر	برای	

همگانی	کردن	موضوع	مبارزه	با	فساد	اقتصادی	و	اداری	برداشته	شود.

معاون حقوقی رئیس جمهور: 

اینستکس نه بی ارزش است 
و نه شق القمر می کند

معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	گفت:	اینستکس	در	درون	اتحادیه	اروپا	می	خواهد	
عملیاتی	شود	بنابراین	تابع	قوانین	و	نظامات	اروپا	است.	مثل	اینکه	یک	شرکتی	در	ایران	

تأسیس	شود	قطعا	تابع	قوانین	و	نظامات	ایران	خواهد	بود.
لعیا	جنیدی	عضو	کابینه	دولت	دوازدهم	توضیح	داد:	اینستکس	قرار	است	یک	راه	به	
مجموعه	راه	هایی	که	در	این	شرایط	سخت	برای	تعاملات	مالی	و	بانکی	بین	المللی	داریم	
اضافه	کند؛	ما	اینستکس	را	باید	در	همان	حدش	ارزیابی	کنیم،	نه	می	توانیم	بگوییم	بی	
ارزش	است	و	نه	می	توانیم	بگوییم	شق	القمر	اتفاق	می	افتد.	در	مجموع	یک	راه	به	مجموعه	
راه	های	ما	اضافه	می	شود.وی	درباره	ارتباط	بین	اینستکس	و	اف	ای	تی	اف	ادامه	داد:	
اینستکس	در	درون	اتحادیه	اروپا	می	خواهد	عملیاتی	شود	بنابراین	تابع	قوانین	و	نظامات	
اروپا	است.	مثل	اینکه	یک	شرکتی	در	ایران	تأسیس	شود	قطعا	تابع	قوانین	و	نظامات	ایران	
خواهد	بود.	استانداردهایی	که	در	لوایح	چهارگانه	است	و	بعضی	استانداردهای	رویه	بانکی	
مالی	که	بر	این	مبنا	به	وجود	آمده،	این	استانداردها	جهانی	است	و	مشخصا	در	اتحادیه	اروپا	
نیز	وجود	دارد.	بنابراین	وقتی	نهادی	در	دل	اتحادیه	اروپا	به	وجود	می	آید	لامحاله	تابع	آن	
مقررات	است.	لامحاله	وقتی	فردا	ضوابط	تطبیق	می	نویسد	حتما	همه	اینها	را	در	درون	
خود	لحاظ	می	کند.معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	اظهار	کرد:	همان	طور	که	یک	شرکت	
نمی	تواند	در	درون	ایران	بدون	توجه	به	نظامات	و	مقررات	کشورما	عمل	کند،	یک	شرکت	
یا	نهاد	در	درون	اتحادیه	اروپا	نیز	نمی	تواند	بی	توجه	به	قوانین	و	نظامات	آنجا	باشد	بنابراین	
خود	به	خود	برای	اینکه	بتواند	روابط	خود	را	با	نهاد	متناظر	در	ایران	حفظ	کند	خواهد	
خواست	که	در	چارچوب	نظاماتی	که	مورد	قبول	است	عمل	کند.	پس	ما	نگوییم	که	آنها	

یک	شرط	آنچنانی	گذاشتند	تا	لطمه	ای	به	ما	بزنند.

عطریان فر: 

انتخابات مجلس رقابتی است
عضو	شورای	مرکزی	حزب	کارگزاران	گفت:	فضا	هنوز	انتخاباتی	نیست.	اگرچه	ممکن	
است	گوشه	و	کنار	برخی	چهره	های	سیاسی	اظهاراتی	نسبت	به	انتخابات	مجلس	آینده	
بیان	کنند	اما	فضای	عمومی	که	ما	را	به	سمت	نوعی	عملیات	پیشینی	برای	ورود	به	صحنه	

انتخابات	ببرد،	هنوز	ایجاد	نشده	است.
محمد	عطریان	فر	فضا	انتخابات	مجلس	را	رقابتی	خواند	و	درباره	هشدار	عارف	به	نسبت	
عواقب	خودزنی	در	اردوگاه	اصلاحات	افزود:	شاید	اظهارات	آقای	عارف	معطوف	به	یک	
تذکر	پیشگیرانه	باشد	چون	تصمیم	گیری	جریان	اصلاحات	درباره	انتخابات	آینده	حول	
محور	شورای	عالی	اصلاحات	انجام	می	شود	بنابراین	آقای	عارف	به	عنوان	رئیس	شورای	
عالی	سیاستگذاری	اصلاح	طلبان	از	باب	تسهیل	برای	فعالیت	های	انتخاباتی	چنین	توصیه	
ای	داشتند.	البته	به	شخصه	خیلی	حس	خودزنی	در	جریان	اصلاحات	مشاهده	نمی	کنم.
اصلاح	طلبان	نمی	توانند	برد	۳0	بر	هیچ	را	در	تهران	تکرار	کنندعضو	شورای	مرکزی	
کارگزاران	سازندگی	در	پاسخ	به	این	سئوال	که	اگر	الان	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	
برگزار	شود	دوباره	اصلاح	طلبان	می	توانند	سی	بر	هیچ	در	تهران	پیروز	شوند؟	گفت:	بعید	
به	نظر	می	آید	این	طور	شود،	البته	اصلاح	طلبان	تلاش	خواهند	کرد	لیست	موجهی	
بدهند	تا	نامزدهای	آن	بتوانند	از	شورای	نگهبان	تأیید	صلاحیت	بگیرند	و	سپس	با	تبلیغات	
فراگیر	جامعه	تهرانی	با	نامزدهای	جریان	اصلاحات	آشنا	شوند	اما	تصور	نمی	کنم	۱00	

درصد	لیست	سی	نفره	تهران	اصلاح	طلبان	در	انتخابات	سال	آینده	وارد	مجلس	شوند.

سخنگوی حزب اتحاد ملت:

مخالفان پالرمو بلاتکلیف هستند
سخنگوی	حزب	اتحاد	ملت	درباره	تبعات	مخالفت	ها	با	پیوستن	ایران	به	FATF	و	
لایحه	پالرمو	گفت:	مخالفان	پیوستن	ایران	به	پالرمو	و	دیگر	معاهدات	نه	دلایل	روشنی	در	
مخالفت	خود	ارایه	می	کنند	و	نه	تبعات	مخالفت	خود	را	در	صورت	عدم	پیوستن	بر	عهده	

می	گیرند،	به	نوعی	در	بلاتکلیفی	به	سر	می	برند.
حسین	نورانی	نژاد	عضو	شورای	مرکزی	حزب	اتحاد	ملت	درباره	ریشه	های	مخالفت	
با	پیوستن	ایران	به	قراردادهای	بین	المللی	مانند	FATF	گفت:	به	نظر	می	رسد	بحثی	که	
درباره	پالرمو	و	لوایح	اف	ای	تی	اف	وجود	دارد	ناشی	از	دونگاه	و	تلقی	به	نوع	تعامل	ایران	
با	جهان	و	استقلال	کشور	است.وی	یکی	پیوستگی	با	جهان	وضرورت	ورود	به	تعاملات	و	
نُرم	های	معمول	و	مشهور	جهانی	نخستین	تلقی	دانست	و	گفت:	نگاه	دوم	که	از	اعتماد	
به	نفس	کافی	برخوردار	نیست	تصور	می	کند	هر	نوع	تعامل	و	هر	نوع	قرار	گرفتن	در	نُرم	
های	جهانی	خلاف	استقلال	کشور	است.نورانی	نژاد	خاطرنشان	کرد:	این	نگاه	نه	فقط	بر	
سر	پالرمو	بلکه	بر	سر	برجام	و	بسیاری	از	قراردادهای	بین	المللی	دیگر	هم	در	تقابل	با	نگاه	
اول	قرار	گرفت	و	این	مباحث	تکرار	شد.	ریشه	این	بحث	ها	ناشی	از	این	دو	نگاه	به	استقلال	
کشور	و	قوانین	جهانی	است.سخنگوی	حزب	اتحاد	ملت	افزود:	انتظارها	این	بود	که	حداقل	
با	توجه	به	عرف	و	با	توجه	به	رویدادهایی	که	در	گذشته	به	وقوع	است،	نگاه	بازتری	وجود	
داشته	باشد،	اما	با	تغییر	و	تحولاتی	که	در	مجمع	تشخیص	مصلحت	کشور	صورت	گرفته	
است	به	نظر	می	رسد	نوعی	بلاتکلیفی	در	این	زمینه	وجود	دارد.وی	در	بررسی	دلایل	
مخالفت	ها	با	پیوستن	ایران	به	کنوانسیون	مبارزه	با	جرائم	سازمان	یافته	)پالرمو(	خاطر	
نشان	کرد:	در	این	مدت	تلاش	کردم	که	نگاه	منتقدان	را	بخوانم	و	بفهمم	منتقدان	پالرمو	
از	چه	منظری	به	مخالفت	با	موضوع	پرداختند.	علیرغم	اینکه	مجلس	هم	در	زمان	تصویب	

شروطی	را	در	زمینه	تصویب	این	لوایح	گذاشته	بود.

هشدار لاریجانی به دولت پاکستان: 

پاسخ گو باشید
	رئیس	مجلس	شورای	اسلامی،	گفت:	دولت	پاکستان	باید	پاسخگوی	اقدام	گروهک	
تروریستی	حادثه	سیستان	وبلوچستان	باشد	و	در	این	مقطع	نمی	تواند	غیرمسئولانه	

عمل	کند.
علی	لاریجانی	در	نشست	علنی	صبح	دیروز	مجلس	شورای	اسلامی	در	نطق	پیش	از	
دستور	خود	از	حضور	شگفت	انگیز	ملت	بزرگ	ایران	در	راهپیمایی	22	بهمن	تقدیر	کرد	
و	گفت:	این	حضور	ارزشمند	و	ذی	قیمت	برای	منافع	ملی	و	امنیت	ملی	کشور	است	که	
با	هوشمندی	ملت	عزیز	ایران	تحقق	یافت.رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	اینکه	
شهادت	برادران	مجاهد	سپاه	در	حادثه	تروریستی	سیستان	و	بلوچستان،	ملت	ایران	را	
داغدار	کرد،	افزود:	به	خانواده	عزیز	این	شهدا	و	مردم	عزیز	اصفهان	تسلیت	عرض	کرده	و	از	

همت	آنها	در	تشییع	جنازه	باشکوه	این	شهدای	گرانقدر	سپاسگزاری	می	شود.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	دولت	پاکستان	باید	پاسخگوی	این	اقدام	باشد	که	از	سرزمین	این	
کشور	گروه	تروریستی	حادثه	سیستان	و	بلوچستان	طراحی	های	خود	را	انجام	و	به	آن	
عمل	کرده	است،	تصریح	کرد:	وزارت	امور	خارجه	و	دستگاه	امنیتی	باید	به	این	موضوع	
رسیدگی	جدی	کنند	و	در	این	مقطع	پاکستان	نمی	تواند	غیرمسئولانه	عمل	کند	و	با	تمام	
احترامی	که	برای	دولت	همسایه	پاکستان	قائل	هستیم،	اما	اینگونه	رفتارها	سطح	همکاری	

دو	کشور	را	به	شدت	مخدوش	می	کند.

رییس	جمهوری	اسلامی	ایران	با	اشاره	به	
شهادت	شماری	از	مرزداران	کشور	به	دست	
تروریست	ها	تاکید	کرد:	بی	تردید	ملت	
بزرگ	ایران	انتقام	خون	شهدای	مرزبان	ما	در	

سیستان	و	بلوچستان	را	خواهد	گرفت.
حسن	 المسلمین	 و	 الاسلام	 حجت	
مردم	 اجتماع	 در	 یکشنبه	 روز	 روحانی	
گفت:	 شهر	 این	 ورزشگاه	 در	 بندرلنگه	
بار	دیگر	می	خواهم	درود	و	سلام	جمع	
را	به	محضر	شهدای	عزیزی	که	در	روز	
چهارشنبه	هفته	گذشته	به	دست	خون	

آشامان	روح	شان	پرواز	کرد،	نثار	کنیم.	
* اجازه نمی دهیم تروریست ها در 

منطقه فعالیت کنند
روحانی	با	تاکید	بر	این	که	تروریست	به	
هیچ	معیار	انسانی	پایبند	و	معتقد	نیستند،	
از	 دفاع	 برای	 که	 استواری	 مردان	 گفت:	
سرزمین	مان،	دفاع	از	مرزها	و	امنیت	کشور	
و	آرامش	مردم	ما،	مرزبانی	شرق	ایران	را	به	
جان	خریدند	و	خداوند	برای	مرزبانان	ما	
پاداش	و	ثواب	بزرگ	قرار	داده	است.	وی	
بیان	کرد:	ملت	ما	بی	تردید	انتقام	خون	این	
شهیدان	را	خواهند	گرفت	و	ما	نخواهیم	
و	 عزیز	 پاسداران	 به	 مزدورانی	 گذاشت	
مرزبانان	غیور	ما	که	امنیت	کشور	بر	دوش	
آنهاست،	حمله	ور	شوند	و	از	دست	انتقام	
الهی	و	مردم	ایران	فرار	کنند.	او	ادامه	داد:	
آنهایی	که	سبوعانه	به	پاسداران	و	مرزبانان	
ما	حمله	کردند	و	آنها	را	به	شهادت	رساندند	
باید	بدانند	که	این	کار	خصمانه	و	سبوعانه،	
ما	را	در	مبارزه	با	تروریسم،	بیشتر	تشویق	
می	کند	و	ما	برای	دستیابی	به	این	هدف	
به	کوشش	خود	خواهیم	افزود	و	نخواهیم	
گذاشت	تروریست	هایی	که	سلاح	و	پولشان	
را	از	جاهای	دیگر	تامین	می	کنند،	در	منطقه	
ما	فعالیت	کنند	و	دست	به	اقدام	های	

تروریستی	بزنند.
با  برادرانه  روابط  خواهان   *

همسایگان هستیم
ما	 داشت:	 اظهار	 جمهوری	 رییس	
در	منطقه	خلیج	فارس	روابط	برادرانه	و	
صمیمی	می	خواهیم،	هیچ	گاه	ما	آغازگر	
تجاوزی	در	کل	منطقه	نبودیم	و	ما	به	
همسایگان	خود	گفتیم	که	ایران	از	پس	
این	حمله	بر	می	آید	و	دشمن	را	شکست	
خواهد	داد.	دکتر	روحانی	با	تاکید	بر	اینکه	
کسانی	که	در	منطقه	فکر	می	کنند	آمریکا	
و	صهیونیست		ها	امنیت	آنها	را	تامین	می	
کنند،	سخت	در	اشتباه	هستند،	یادآور	
شد:	روزی	که	صدام	به	ایران	حمله	کرد	به	
کشورهای	همسایه	اعلام	کردیم	که	ایران	

دشمن	خود	را	شکست	خواهد	داد	و	بدانند	
که	مزدوران	برای	آنها	امنیت	نخواهند	آورد.	
وی	ادامه	داد:	برخی	از	آنها	به	صدام	تکیه	
کرده	بودند	تا	امنیت	بگیرند	در	حالی	که	
ایران	در	منطقه	امنیت		آفرین	بود	و	بعدها	
دیدند	که	همان	صدام	به	کویت	حمله	
کرد	و	کسانی	که	فکر	می	کردند	صدام	مایه	
امنیت	آنها	است	به	اشتباه	خود	پی	بردند.

* امنیت منطقه به دست کشورهای 
منطقه تامین می شود

تاکید	 با	 امید	 و	 تدبیر	 دولت	 رییس	
بر	اینکه	امنیت	منطقه	به	دست	خود	ما	
تامین	می	شود	و	باید	با	اتحاد	و	همبستگی	
امنیت	را	تامین	کنیم،	گفت:	متاسفانه	برخی	
همسایگان	ما	راه	اشتباه	را	انتخاب	کردند	و	
به	سراغ	آمریکایی	ها	و	صهیونیست	ها	رفته	
اند،	این	ها	به	اشتباه	فکر	می	کنند	که	ایران	
چشم	طمع	به	آنها	دارد	در	حالی	که	ایران	
خواهان	روابط	دوستانه	با	همه	کشورهای	
منطقه	است.رییس	جمهوری	تاکید	کرد:	
کسانی	که	فکر	می	کنند	امنیت	منطقه	
دست	ما	مسلمانان	است،	چقدر	احساس	
خطر	می	کنند	و	باید	ما	متحد	و	کنار	هم	
باشیم	و	امنیت	منطقه	را	حفظ	کنیم	و	
روابط	برادرانه	و	دوستانه	با	هم	داشته	باشیم.	
وی	یادآور	شد:	این	ها	فکر	می	کنند	
ایران	قدرتمند	به	منطقه	چشم	طمع	دارد	
در	حالی	که	ایران	خواستار	روابط	صمیمانه	
با	همه	کشورهای	منطقه	است	و	با	برخی	از	
آن	ها	روابط	صمیمی	دارد	و	هر	کشوری	
دشمنی	می	کند	به	ضرر	خودش	خواهد	
بود.	رییس	شورای	عالی	امنیت	ملی	گفت:	
انقلاب	ما	یک	انقلاب	اسلامی	و	مردمی	
است	و	40	سال	این	واقعیت	را	نشان	دادیم	
که	دنبال	معنویت	و	امنیت	و	پیشرفت	کل	
منطقه	هستیم	و	امروز	عمل،	زبان،	رفتار	
و	گفتار	ما	همین	را	خواهد	گفت.	رییس	
جمهوری	تاکید	کرد:	یکی	از	اهداف	قدرت	

های	استکباری	در	طول	سال	های	گذشته،	
اختلاف	بین	مذاهب	و	اقوام	بوده	که	گاهی	

موفق	و	گاهی	ناموفق	بوده	اند.	
*  دنبال شایسته سالاری در ایران 

هستیم 
روحانی	 والمسلمین	 الاسلام	 حجت	
حتی	 و	 ایران	 سراسر	 در	 امروز	 گفت:	
کل،	 مدیران	 آن،	 مختلف	 روستاهای	
استانداران	و	عضو	شوراهای	روستایی	از	
شیعه	و	اهل	سنت	حضور	دارند	و	یکی	از	
اهداف	مهم	ما	این	بود	که	به	دنیا	بگوییم	
ایران	دنبال	شایسته	سالاری	است.	دکتر	
روحانی	اضافه	کرد:	برای	ما	مرد	یا	زن،	شیعه	
یا	اهل	سنت	و	از	این	قوم	یا	از	آن	قوم	فرقی	
ندارد	و	تنها	شایسته	سالاری	مهم	و	مطرح	
است.	رییس	جمهوری	اضافه	کرد:	وظیفه	
همه	استانداران،	فرمانداران	و	بخشداران	در	
سراسر	کشور	این	است	که	وقتی	فردی	
استخدام	می	شود	و	مدیریتی	به	فردی	
واگذار	می	کنند،	اساس	آن	شایسته	سالاری	
باشد	و	فرقی	ندارد	که	از	کدام	شهر	و	یا	

دارای	چه	مذهبی	است.	
* یکی از کارهای مهم دولت تدبیر 

و امید وحدت میان مذاهب است
او	گفت:	امروز	همه	مردم	ما	در	سراسر	
ایران	و	همه	اقوام	و	مذاهب	در	کنار	هم	و	
برادر	هم	هستند	و	زندگی	ما	در	سیستان	
و	بلوچستان،	هرمزگان،	بوشهر،	خوزستان	و	
سراسر	ایران	باید	به	گونه	ای	باشد	که	اگر	
کسی	وارد	خیابانی	شد	نتواند	تشخیص	
دهد	که	شیعه	یا	اهل	سنت	است.	دکتر	
و	 متحد	 باید	 همه	 کرد:	 تاکید	 روحانی	
برادر	باشیم	و	دست	هم	را	بگیریم	و	یکی	
از	تصمیمات	مهم	دولت	یازدهم	و	دوازدهم	
موضوع	وحدت	میان	مذاهب	ایران	بوده	
است.	وی	تصریح	کرد:	هر	که	در	این	کشور،	
اسلام	و	قانون	را	قبول	دارد،	همه	دارای	
حقوق	مساوی	هستند	و	زیرپرچم	قانون	

باید	 ما	 اسلامی	همه	 اساسی	جمهوری	
به	فکر	منافع	کل	کشور	باشیم	و	به	قانون	

احترام	بگذاریم.	
* امریکا دنبال دو دستگی و خسته 

کردن ملت ایران است
روحانی	 والسملمین	 الاسلام	 حجت	
افزود:	درست	است	که	آمریکا	و	صهیونست	
و	 دوگانگی	 توطئه،	 ایجاد	 دنبال	 به	 ها	
دودستگی	و	همچنین	خسته	کردن	ملت	ما	
هستند	و	می	خواهند	بین	دولت،	حاکمیت،	
نظام،	قوای	سه	گانه	و	رهبری	شکاف	ایجاد	
کنند	و	اعتماد	مردم	را	به	نظام	سست	و	کم	
کنند	اما	ما	از	فشارهای	دشمن	نمی	ترسیم.
اهدف  به  ندهیم دشمن  اجازه   *

خود برسد 
رییس	جمهوری	با	اشاره	به	آیه		ای	از	
قرآن	کریم	گفت:	قرآن	به	روشنی	می	گوید	
اگر	اختلاف	بین	شما	باشد،	سستی	به	وجود	
می	آید	و	دشمن	قوی	می	شود	و	با	اختلاف،	
قدرت	و	عظمت	شما	زیر	سوال	خواهد	رفت.
او	تاکید	کرد:	همه	باید	با	هم	متحد	شویم	
و	اجازه	ندهیم	دشمن	به	هدف	خود	برای	

ایجاد	اختلاف	بین	ما	دست	یابد.
* قدرت ما تهدیدی برای دیگران 

نیست 
رئیس	جمهور		همچنین	عصردیروز	
در	مراسم	الحاق	زیردریایی	پیشرفته	فاتح	
به	ناوگان	نیروی	دریایی	ارتش	جمهوری	
اسلامی	که	در	بندرعباس	برگزار	شد	گفت:	
قدرت	ما	تهدیدی	برای	دیگران	نیست	اما	
روشن	است	توانمندی		قدرت	ما	در	برابر	
ما	 به	سرزمین	 که	چشم	طمع	 آنهایی	
دارند	بازدارنده	است	و	باید	بازدارنده	باشد.	
حجت	الاسلام	حسن	روحانی	اظهارداشت:	
محضر	همه	افسران،	درجه	داران،	پرسنل،	
مهندسین	و	کارکنان	نیروی	دریایی	ارتش	
جمهوری	اسلامی	ایران	و	همچنین	محضر	
فرماندهی	کل	قوا	و	همه	نیروهای	مسلح	و	
ملت	بزرگ	ایران	تبریک	و	تهنیت	عرض	
می	کنم.	به	خاطر	پیشرفت	های	بسیار	مهم	
و	سرنوشت	ساز	در	قدرت	دفاعی	کشور.وی	
ادامه	داد:	بی	تردید	قدرتی	که	می	تواند	صدها	
مایل	دورتر	از	منافع	ما	حراست	و	حفاظت	
کند	نیروی	دریایی	است.	رئیس	قوه	مجریه	
از	 تنها	 نه	 دریایی	 نیروی	 داشت:	 اظهار	
سواحل	ما	در	خلیج	فارس،	دریای	عمان	
و	دریای	خزر	و	دهانه	اقیانوس	هند	دفاع	
می	کند	بلکه	در	آب	های	بین	المللی	با	حضور	
و	اقتدارش	از	منافع	جمهوری	اسلامی	ایران	
و	امنیت	کشتیرانی	به	نفع	ملت	ایران	حضور	

و	اقتدارش	تأثیرگذار	است.

در	 گفت:	 	 اسلامی	 شورای	 مجلس	 رئیس	 نایب	
کرده	ایم	 بررسی	 را	 آنها	 اطلاعات	 که	 مالی	 موسسات	
مشکلات	زیادی	مشاهده	شد	و	هنوز	هم	پول	هایی	که	
بالای	یک	میلیارد	است	را	نداده	اند	و	اگر	پول	های	مردم	تا	
سقف	یک	میلیارد	پرداخت	شده	نیز،	دولت	خط	اعتباری	

بازکرده	و	هنوز	معلوم	نیست	پول	ها	به	کجا	رفته	اند.
مسعود	پزشکیان	اظهارداشت	:	زمین	و	زمان	می	دانند	
که	موسسات	مالی	داخلی،	پول	مردم	را	بالا	کشیدند	و	
قوه	قضاییه،	مجلس	و	دولت	نتوانستند	پیدا	کنند	که	این	
پول	ها	به	کجا	رفته	اند؟	چرا	باید	افراد	پول	ها	را	بردارند	و	بعد	

پول	ها	گم	گور	شوند.
پزشکیان	اظهار	داشت:	سیستم	بانکی	ما	اکنون	به	
گونه	ای	است	که	پول	در	آن	گم	و	گور	می	شود	این	یک	

واقعیت	است	و	مجلس،	مردم،	دولت	و	قوه	قضاییه	آن	
را	لمس	کرده	اند	با	گذشت	پنج	سال	هنوز	مشکلات	این	
حوزه	باقی	مانده	است،	زیرا	مراجع	مربوطه	نمی	توانند،	
متهمین	پرونده	موسسات	مالی	را	به	درستی	محاکمه	

کنند.
* علت مقاومت در برابر استاندارد سازی بانک ها 

را متوجه نمی شوم
نایب	رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	اینکه	یک	
گروه	را	به	خاطر	یک	میلیارد	تومان	دستگیر	می	کنند	و	
یک	عمر	زندانی	میکنند	اما	چندین	ده	هزار	پول	را	برخی	
افراد	جابجا	می	کنند	و	هنوز	تکلیف	آنها	مشخص	نشده	
است،	بیان	کرد:	همه	این	مشکلات	به	معنای	مریض	
بودن	سیستم	بانکی	کشور	است	که	باید	اصلاح	شود،	

علت	مقاومت	در	برابر	استاندارد	سازی	بانک	ها	را	متوجه	
نمی	شوم.وی	افزود:	اگر	سیستم	بانکی	کشور	استاندارد	بود	
و	حرکت	پول	شفافیت	داشت	اکنون	اصلا	لازم	نبود	که	
بگوییم	آیا	باید	به	اف	ای	تی	اف	بپیوندیم	یا	نه؟	زیرا	در	
آن	صورت	ما	دارای	استانداردهای	بانکی	بودیم	و	نیازی	
به	اصلاح	نداشتیم،	داشتن	این	استانداردها	برای	سیستم	
بانکی	کشور	جهت	پایش	چرخش	صحیح	پول	در	کشور،	

ضروری	است	و	از	نان	شب	واجب	تر	است.
پزشکیان	ادامه	داد:	معتقدم	اگر	استاندارد	شفافیت	مالی	
را	ایجاد	کنیم،	بسیاری	از	مشکلات	داخلی	حل	می	شود،	
اکنون	در	بسیاری	از	بانک	های	داخلی	کشور	معلوم	نیست	
چقدر	پول	جابجا	می	شود	و	اگر	هم	معلوم	است،	کسی	با	

آنها	کاری	ندارد.

رئیس جمهور در اجتماع بزرگ مردم بندر لنگه:

ملت انتقام خون شهدای مرزبان را می گیرد

مسعود پزشکیان:

موسسات مالی داخلی  پول مردم را بالا کشیدند

اخبــار سرمقاله

مدرس	حوزه	علمیه	قم	درباره	درگیری	بین	برخی	شهروندان	با	گشت	امنیت	یادداشت
اخلاقی،	گفت	که	چنین	برخوردهایی	تناسبی	با	عرصه	فرهنگ	ندارد.	

»آیت	الله	محسن	غرویان«	مدرس	حوزه	و	دانشگاه	در	پاسخ	به	این	سوال	معتقد	
است:	از	گذشته	علما،	بزرگان	و	فرهیختگان	جامعه	تذکر	داده	اند،	مسئله	حجاب	یک	
مقوله	فرهنگی	است	و	نوع	فضاسازی	و	نحوه	برخورد	با	این	مسئله	باید	فرهنگی	باشد.	
این	نوع	برخوردهای	فیزیکی	و	رفتارها	نمی	تواند	در	این	خصوص	باعث	فرهنگ	
سازی	شود؛	بلکه	به	عکس	نتیجه	می	دهد.	از	همین	رو	ضروری	است	که	روش	
های	نوینی	برای	فرهنگ	سازی	در	جامعه	و	برای	گسترش	رعایت	حجاب	شرعی	و	

عفاف	طراحی	کنیم.
این	استاد	برجسته	حوزه	علمیه	قم	افزود:	امر	به	معرو	ف	و	نهی	از	منکر	لازم	است؛	
اما	روش	های	مورد	استفاده	برای	این	منظور،	باید	روش	های	نرم	باشد.	در	سال	های	
گذشته	این	نوع	رفتارها	و	برخوردها	پاسخ	خوبی	نداشته	و	نتوانسته	این	مسائل	و	
معضلات	را	حل	کند.	از	همین	رو	بایستی	صدا	و	سیما،	نشریات،	مجلات	و	رسانه	ها	
دائما	با	بحث	های	فکری	و	عقیدتی	راه	حل	ها	را	مطرح	کنند	تا	بتوان	به	راه	حل	های	
فرهنگی	برای	حل	این	معضل	دست	یافت	و	چنین	برخوردهایی	تناسبی	با	عرصه	

فرهنگ	ندارد.
* مشکلات اقتصادی، یکی از ریشه های هنجار شکنی فرهنگی

آیت	الله	غرویان	در	خصوص	روش	های	مقابله	با	بدحجابی	بیان	کرد:	باید	انسان	
های	جامعه	اعم	از	زنان	و	مردان	را	به	باور	درست	در	مورد	حجاب	و	عفاف	رساند؛	
یعنی	باید	ارزش	های	دینی	و	اخلاقی	را	در	حد	بالا	تبلیغ	کرد	تا	خود	فرد	به	فلسفه	
آن	رفتار	دست	پیدا	کند.	راه	حل	مشکل	عدم	رعایت	پوشش	مناسب	این	است	که	از	
طریق	کتاب،	فیلم،	میزگرد	کارشناسان	مباحث	مربوط	به	این	حوزه	را	برای	شهروندان	

تبیین	کنند.	
وی	افزود:	مقولات	فرهنگی،	بی	ارتباط	با	مقولات	دیگر	اجتماعی	نیستند.	رفتار	و	
کنش	انسان	ها	برخاسته	از	بینش	آن	ها	است	و	از	همین	رو	ما	باید	در	کنار	مسائل	
فرهنگی،	به	مسائل	دیگری	همچون	مسائل	اقتصادی،	مشکلات	معیشتی،	فقر	و	
بیکاری	نیز	بپردازیم.	در	غیر	این	صورت	این	مشکلات	می	توانند	تبدیل	به	عقده	
هایی	شده	و	در	جامعه	به	شکل	مسائل	ارزشی	و	ضد	اخلاقی	بروز	کند.	این	ها	

براساس	روایت	است.	
آیت	الله	غرویان	در	گفت	و	گو	با	ایرنا	درباره	ارتباط	مشکلات	اقتصادی	با	
رفتارهای	فرهنگی	مردم،	گفت:	صد	در	صد	فشارهای	اقتصادی	در	رفتار	مردم	
موثر	است.	در	آیات	و	روایات	اسلامی	داریم	که	»کادَ	الفَقرُ	اَن	یَکُونَ	کُفرا«	)فقر	به	
کفر	می	انجامد(	یا	»مَن	لا	مَعاشَ	لَهُ	لا	مَعادَ	لَهُ«	)هر	که	معاش	ندارد،	آخرت	هم	
ندارد(.	باید	بدانیم	اگر	افراد	مشکلات	معیشتی	داشته	باشند،	توجهی	به	مسائل	
آخرتی	نخواهند	داشت	و	رفتار	خود	را	به	صورتی	تنظیم	می	کند	که	به	مسائل	و	

مشکلات	معیشتی	موجود	اعتراض	کند.
این	استاد	حوزه	علمیه	قم	در	ادامه	به	عدم	تلاش	های	کافی	در	حوزه	فرهنگی	اشاره	
کرد	و	گفت	ما	در	این	زمینه	های	فرهنگی	کم	کاری	می	کنیم.	به	ویژه	کمبود	بودجه	
فرهنگی	در	کشور	اهمیت	بسیار	دارد.	باید	بودجه	فرهنگی	و	قدرت	نرم	نظام،	ده	برابر	

بودجه	نظامی	کشور	باشد	تا	بتوان	قدرت	فرهنگی،	علمی	و	فکری	کشور	را	بالا	برد.
وی	افزود:	ما	برای	حل	مشکلات	کشور	از	طریق	تلاش	و	سرمایه	گذاری	در	حوزه	
فرهنگ	تمرکز	نمی	کنیم	و	می	خواهیم	تنها	به	پشتوانه	قدرت	فیزیکی	کارها	را	پیش	
ببریم.	این	نتیجه	نداده	و	نتیجه	نخواهد	داد؛	بلکه	باید	جامعه	را	به	سمت	دانش	و	باور	

پیش	برد	تا	بتوان	مشکلات	و	مسائل	موجود	در	کشور	را	حل	کرد.

تحلیل مدرس حوزه علیمه قم از ماجرای گشت ارشاد 

آیت الله محسن غرویان :در بخش فرهنگی، کم کاری کرده ایم 

محمد	جواد	ظریف	وزیر	امور	خارجه	ایران	روز	یکشنبه	
در	سومین	روز	از	برگزاری	کنفرانس	امنیتی	مونیخ	،	
سیاست	های	دولت	آمریکا	در	خروج	از	برجام	و	فشار	بر	
اروپا	برای	نقض	تعهدات	ذیل	قطعنامه	شورای	امنیت	را	
به	شدت	مورد	انتقاد	قرار	داد	و	تاکید	کرد	:	آمریکا	بسیار	
پیشتر	از	این	می	بایست	بیماری	بدخیم	خود	درباره	ایران	

را	مداوا	می	کرد.
ظریف	سخنرانی	خود	را	با	اشاره	به	چهلمین	سالگرد	
پیروزی	انقلاب	اسلامی	شروع	کرد	و	گفت:	در	دو	سال	
گذشته	آمریکا	دشمنی	خود	با	ایران	را	شدت	بیشتری	
بخشیده	که	اوج	آن	زیر	پا	گذاشتن	تعهدات	آن	کشور	
در	توافق	هسته	ای	بود	که	مورد	تائید	اجماعی	شورای	

امنیت	بود.	
وی	افزود:	آمریکا	اکنون	تلاش	می	کند	که	دیگران	را	

به	نقض	قطعنامه	مجبور	سازد.	
ورشو	 در	 گذشته	 هفته	 نشست	 به	 بااشاره	 ظریف	
لهستان	گفت:	مقامات	دولت	آمریکا	در	نشست	ورشو	و	
همچنین	روز	گذشته	در	همین	کنفرانس	،	اروپا	را	برای	

اجرای	تعهدات	خود	محکوم	کردند.	
وی	گفت:	ایالات	متحده	هرگز	با	این	واقعیت	که	ایران	
از	حق	ابتدایی	تعیین	سرنوشت	برای	خود	استفاده	نمود،	
کنار	نیامده	است.	به	همین	دلیل	برای	مدت	طولانی	است	

که	به	طرز	بیمار	گونه	ای	بر	روی	ایران	متمرکز	شده	و	
یک	اشتغال	ذهنی	وسواس	گونه	نسبت	به	ایران	پیدا	کرده	

است	که	تاکنون	نیز	ادامه	یافته	است.	
وزیرخارجه	ایران	اظهار	داشت:	مشوه	کردن	چهره	
توسط	۷	 که	 بوده	 دسترسی	 در	 سیاست	 من	 کشور	
رئیس	جمهور	قبلی	آمریکا	مورد	بهره	برداری	قرار	گرفته	
است؛سیاستی	که	در	دولت	های	اقماری	آمریکا	خود	را	در	

پشت	آن	مخفی	نموده	اند	.	
»آمریکا	بسیار	پیشتر	از	این	می	بایست	این	بیماری	
بدخیم	خود	را	مداوا	می	کرد	،	چرا	که	امروز	تبدیل	به	
یکی	از	بزرگترین	خطرات	حتی	برای	منافع	خودش	و	البته	

صلح	و	امنیت	بین	المللی	شده	است.«
بی	 'افراد	 اخیر	 نشست	 در	 داد:	 ادامه	 ظریف	
رئیس	 معاون	 	، ورشو	 در	 شده'	 مجبور	 علاقه'و'آشکارا	
جمهور	و	وزیر	خارجه	آمریکا	هر	دو	اروپا	را	حتی	برای	
تلاش	درجهت	عمل	به	تعهداتش	ذیل	برجام	و	قعطنامه	
22۳۱	شورای	امنیت	-	بدون	آنکه	موفقیت	عملی	زیادی	

را	بدست	آورده	باشد	-	مورد	سرزنش	قرار	دادند.
* نشست های ورشو و مونیخ آوردگاه انزوای 

آمریکا بود 
»محمدجواد	ظریف«	وزیر	امور	خارجه	ایران		همچنین	
شنبه	شب	در	گفت	وگو	با	شبکه	تلویزیونی	المنار	لبنان	در	

خصوص	شکست	برنامه	های	ضد	ایرانی	آمریکا	در	نشست	
های	ورشو	لهستان	و	مونیخ	آلمان،	گفت:	این	دو	نشست،	

آوردگاه	انزوای	آمریکا	بود.	
تمام	 گفت:	 شبکه	 این	 به	 ایران	 خارجه	 امور	 وزیر	
کشورها	می	خواهند	از	موضعی	که	آمریکا	علیه	ایران	اتخاذ	
کرده،	دوری	گزینند	و	قوانین	بین	المللی	را	نقض	نکنند.
وی	با	اشاره	به	نشست	سه	گانه	ایران،	روسیه	و	ترکیه	در	
مورد	سوریه	که	پنجشنبه	گذشته	در	سوچی	برگزار	شد،	
تأکید	کرد:	گفت	و	گوهای	خوبی	در	مورد	سوریه	صورت	
گرفت	و	موضوع	ادلب	)شمال	غرب(	یک	مساله	اساسی	
است.ظریف	با	اشاره	به	سفر	اخیرش	به	لبنان	بر	پایبندی	
تهران	به	کمک	به	بیروت	در	تمامی	زمینه	ها	تأکید	کرد.

»الیاس	 با	 که	 دیداری	 در	 ایران	 خارجه	 امور	 وزیر	
بوصعب«	وزیر	دفاع	لبنان	در	حاشیه	نشست	مونیخ	داشت،	
بار	دیگر	بر	آمادگی	تهران	برای	فعال	سازی	همکاری	های	

اقتصادی	با	بیروت	تأکید	کرد.
وی	گفت:	در	سفر	)اخیرم(	به	بیروت،	گفت	و	گوهای	
خوبی	)با	مسؤولان	لبنانی(	داشتم	که	امروز	این	گفت	
وگوها	با	وزیر	دفاع	این	کشور	ادامه	پیدا	کرد.رئیس	دستگاه	
دیپلماسی	کشورمان	افزود:	به	وزیر	دفاع	لبنان	اطلاع	دادم	
که	تهران	آمادگی	دارد	به	لبنان	در	هر	زمینه	ای	که	این	

کشور	بخواهد،	کمک	کند.

ظریف در کنفرانس امنیتی مونیخ:

آمریکا بیماری بدخیم خود را درباره ایران مداوا کند

اصغر سمیعی

منوچهر صمدی 
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اقتصادی

ایمان گزارش می دهد

راهکاریبرایرفعدغدغهوفراموشی
مشتریانبانکها

پرداخت به موقع چک های سررسید شده، قبوض آب، برق، گاز و تلفن، اقساط 
تسهیلات بانکی، شهریه مدارس فرزندان، دغدغه همیشگی شهروندان است که اکنون 

بانک مرکزی قصد دارد آن را در قالب سیستم »برداشت مستقیم« سامان بدهد.
اوایل بهمن ماه امسال بود که عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی در همایش 
بانکداری الکترونیک از اجرایی شدن »برداشت مستقیم« در نظام بانکی کشور خبر 
داد و گفت: یکی از اتفاقاتی که می تواند تاثیر مهمی بر توسعه کسب و کارها داشته 
باشد، خدمات برداشت مستقیم است و این در اغلب بانک های کشور عملیاتی شده و 
می تواتیم آن را به عنوان یک ابزار و بستر مهم در توسعه کسب و کارهای نوپا و یا همان 

استارتاپ ها به کار بگیریم.
وی افزود: ما مطمئنیم با راه اندازی و استفاده از این سیستم توسط کاربران و کسانی 
که درصدد توسعه کسب و کارهای خود هستند، دغدغه های این فعالان از نظر جمع 
آوری وجوه از بین خواهد رفت؛ در واقع دغدغه جمع آوری وجوه ناشی از کسب و کار 

دیگر وجود نخواهد داشت.
پس از آن محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از اجرایی 
این سیستم در 18 بانک کشور خبر داد و ابراز امیدواری کرد که با توسعه آن بخشی 
از مشکلات و موانع پیش روی فعالان کسب و کارهای نو برداشته شود. حال پرسش 
این است که »برداشت مستقیم« )direct ebit( چیست که تا این میزان می تواند نه 
فقط در زندگی روزمره شهروندان بلکه در فرآیند خدمات رسانی کسب و کارها نیز موثر 
باشد؟ برداشت مستقیم به عملیاتی گفته می شود که با استفاده از آن، مشتری می تواند 
پرداخت های مورد نیاز خود را انجام دهد. در این عملیات، مشتری به کارگزار، اجازه 
برداشت از حساب خاصی را برای پرداخت هزینه هایی مانند صورتحساب قبض، در 
قالب یک دستور پرداخت، صادر می کند و در قبال آن بانک بابت هر تراکنش درصدی 
را به عنوان کارمزد از کارگزار دریافت می کند. کارشناسان حوزه فناوری های مالی پیش 
بینی می کنند با توسعه این روش می توان تا 2 میلیون تراکنش بانکی را بدون نیاز به 
مراجعه حضوری مشتریان از بین برد که خود کمک شایانی به نظام های پرداخت خواهد 
بود. اجرای این طرح از اوایل دهه نود خورشیدی در دستور کار بانک مرکزی قرار داشت 
اما از آنجا که این کار آن نیازمند یک پورتال جامع بود که مشتری بتواند اطلاعات دقیق 
از برداشت حساب خود داشته باشد، اجرای آن به طول انجامید و اکنون به صورت 
آزمایشی در برخی شعب منتخب بانکی در حال اجراست. آنگونه که کارشناسان بانکی 
نوید می دهند، با اجرای کامل این طرح، دغدغه های روزمره افراد برای پرداخت قبوض 
آب، برق، گاز، تلفن و دیگر خدمات، اقساط تسهیلات بانکی، چک های صادره و دیگر 

پرداخت های دوره ای افراد از بین می رود.
* برداشت مستقیم چگونه کار می کند؟

یک مقام آگاه در شبکه بانکی درباره مزیت های برداشت مستقیم به خبرنگار ایرنا 
توضیح داد: در این شیوه فرد یک بار به بانک مراجعه کرده و فرم های مخصوص به این 
نوع برداشت ها را تایید می کند؛ یعنی با این کار به بانک اجازه می دهد که ماه به ماه 

برای پرداخت های مورد نظر وی، از حسابش برداشت کرده و پرداخت ها را انجام دهد.
وی که خواست نامش ذکر نشود، تاکید کرد: برای نمونه افراد حقوق بگیر ممکن است 
اقساط تسهیلات بانکی از بانک های مختلف داشته باشند و یا برای پرداخت شهریه 
فرزندان خود تعدادی چک به مدرسه داده باشند؛ برداشت مستقیم این امکان را می 
دهد که در تاریخ های خاص برداشت ها از حساب افراد انجام شود و نیازی به عملیات 

بانکی از سوی مشتری نباشد.
* برداشت مستقیم با اطلاع مشتری خواهد بود

این مقام آگاه در شبکه بانکی با تاکید بر اینکه اکنون این طرح در شعب منتخب بانک 
ها به صورت آزمایشی اجرا شده و در مرحله بعدی باید در سطح شعب آزمایش شود تا 
به مرحله اجرای فراگیر برسد، افزود: اجرای این طرح بر مبنای نظام کارمزدی خواهد 
بود یعنی بابت خدمتی که ارایه می شود، بانک از مشتری کارمزد اخذ خواهد کرد که 
البته هنوز میزان آن تعیین نشده است. وی گفت: سه مرحله برای برداشت مستقیم 
طراحی شده است؛ مرحله نخست به بازپرداخت تسهیلات بانکی مشتریان اختصاص 
دارد؛ در مرحله دوم پرداخت به اشخاص در این سیستم تعریف می شود و در گام نهایی 
قبوض شرکت های خدماتی تحت پوشش قرار می گیرد. این فعال بانکی درباره مرحله 
»پرداخت به اشخاص« چنین توضیح داد: در این مرحله می توان پرداخت مستاجر به 
صاحب خانه یا شهریه مدارس فرزندان و حتی پرداخت اقساط خرید از فروشگاه ها را 
تعریف کرد تا دیگر نیازی به صدور چک برای این امور نباشد. به گفته وی، در مرحله سوم 
که به پرداخت قبوض شرکت های خدماتی اختصاص دارد، ماه به ماه مبلغ مورد نظر 
از حساب مشتری کسر می شود و البته این مراقبت وجود خواهد داشت که اگر فردی 
منزل خود را تغییر داده باشد، بتواند تحت پورتال طراحی شده، تغییر نشانی را ثبت کند 
تا قبوض منزل قبلی از حساب وی کسر نشود. »همه این برداشت ها فقط در صورتی 
انجام خواهد شد که مشتری با حضور در شعبه فرم های مربوطه را تایید کرده باشد و 
البته حتی پس از اعلام رضایت مشتری، در زمان برداشت با ارسال پیامک همه برداشت 
های انجام شده به اطلاع مشتری می رسد ضمن آنکه مشتری این اختیار را دارد که 
وقت لازم بداند، این مجوز را لغو کند.« این فعال نظام های پرداخت درباره اینکه اگر فرد 
موجودی کافی در حسابش نداشته باشد، این پرداخت ها چگونه انجام می شود؟ گفت: 
از آنجا که برداشت مستقیم فقط یکبار در ماه انجام می شود، اگر موجودی کافی نباشد، 
آن دوره به اصطلاح سوخت می شود و مشتری باید از دیگر مکانیسم های پرداخت برای 
واریز وجوه استفاده کند. وی در عین حال گفت: از آنجا که موفقیت در اجرای این طرح 
نیازمند فرهنگ سازی است، در زمانی که در سطح شعب بانکی اجرایی شد، اقدام های 

لازم برای اطلاع رسانی عمومی در دستور کار شبکه بانکی قرار خواهد گرفت.

افزایشحقوقکارکنان،پلکانییایکسان؟
در کنار بحث هایی که درباره افزایش حقوق کارکنان در سال جاری وجود داشت، 
اکنون با ورود لایحه به صحن علنی مجلس، نحوه پرداخت یعنی افزایش پلکانی یا 

یکسان بودن حقوق نیز به چالشی دیگر تبدیل شده است.
به گزارش ایسنا، دولت لایحه بودجه سال جاری را با افزایش 2۰ درصدی حقوق 
کارکنان به مجلس ارائه کرد که از همان ابتدا در رابطه با همین نرخ، بحث های مطرح 
شد و مخالفانی داشت، چراکه معتقد بودند با توجه به شرایط خاص اقتصادی فعلی و 
همچنین در سال آینده، 2۰ درصد نمی تواند پاسخگوی شرایط معیشتی مردم باشد و 

آنها را تأمین کند.
افزایش حقوق کارکنان در  رایزنی ها درباره لایحه بودجه و درصد  نهایت  گرچه در 
کمیسیون تلفیق به نرخ 2۰ درصد ختم شد، ولی این پایان ماجرا نبود و همچنان 

موافقان و مخالفان ابعاد دیگر آن را مدنظر دارند.
ظاهراً آنچه در تلفیق رخ داد این بود که دولت افزایش 2۰ درصدی حقوق به صورت 
یکسان را پیشنهاد کرده و در نهایت در کمیسیون نیز در مورد آن اجماع شده است و 

پرداخت پلکانی که در سال جاری اجرایی شد، فعلًا مصوب نیست.
مروری بر اظهارات نمایندگان در کمیسیون تلفیق و کمیسیون اقتصادی مجلس از این 
حکایت دارد که برخی معتقدند افزایش حقوق به صورت یکسان نمی تواند برای اقشاری 
که دریافت حداقل دارند پاسخگو باشد و اثری در وضعیت اقتصادی آنها ندارد؛ به طوری 
که گفته می شود کسانی که زیر سه میلیون و ۵۰۰ هزار تومان دریافتی دارند، افزایش 2۰ 
درصدی حقوق نمی تواند نیازهای زندگی آنها را پاسخگو باشد؛ از این رو تاکید دارند که 
باید افزایش به صورت پلکانی باشد و گروه های پایین تر از رشد بیشتری برخوردار شوند.

از سوی دیگر افزایش پلکانی حقوق هم مخالفان خود را دارد. این در حالی است که 
در سال جاری افزایش حقوق به صورت حداکثر 2۰ درصد تعیین شد و در آن افرادی که 
بالاترین حد حقوق را داشتند تقریباً از افزایشی برخوردار نشده و در نهایت افرادی که در 

رده پایین تر قرار داشتند، حقوق بیشتری دریافت کردند.
در عین حال که مخالفان افزایش یکسان حقوق می گویند که دولت برای پرداخت 

پلکانی مشکلی در تأمین منابع ندارد و تغییری در اعداد و ارقام بودجه ایجاد نمی شود.
اما موضوعی که از سوی نمایندگان مخالف پرداخت پلکانی مطرح می شود، این است 
که "در پرداخت پلکانی نمی توان به بهانه این که افرادی که دریافتی بالاتری دارند افزایش 
حقوقی برای آنها در نظر نگرفت" که ظاهراً اعضای هیأت علمی دانشگاه ها از جمله 

معترضان به نحوه افزایش پلکانی حقوق هستند.
با این حال پرداخت پلکانی حقوق مخالفانی دارد که حتی موافقان آن نیز معتقدند 

باید نوع فعلی پرداخت های پلکانی تغییر کند و روش دیگری را برای آن در نظر گرفت.
به نظر می رسد با ورود لایحه بودجه به مجلس بحث حقوق یکی از تبصره های چالشی 
آن بین نمایندگان و همچنین دولت باشد و در نهایت باید دید پیشنهاداتی که نمایندگان 
در این رابطه مطرح می کنند چگونه بررسی و به تصویب می رسد که بتواند در کنار 
وضعیت معیشتی کارکنانی که دریافتی پایین تری دارند، بحث همسان سازی حقوق ها و 

البته رضایت سایر دریافت کنندگان حقوق را به همراه داشته باشد.

فراگیری استفاده از پول های دیجیتال و رمز ارزها جریانی نیست که بتوان از آن چشم 
پوشید و در حال حاضر بانک مرکزی مشغول تدوین دستورالعمل نحوه استفاده از انواع 
ارزهای دیجیتال است تا در کنار بهره مندی از مزایای آن و به خصوص دور زدن تحریم 

ها، بتواند از تخلفات محتمل در این حوزه جلوگیری کند.
تغییر شکل روابط تحت تاثیر زندگی الکترونیکی و فراگیری فضای مجازی اجتناب 
ناپذیر است و در این بین یکی از مهم ترین تغییرات، دگرگونی در حوزه روابط اقتصادی 
میان افراد، بنگاه ها و کشورها است. امروز در شرایطی قرار داریم که فعالان اقتصادی، 
دولت ها و تاجران به دنبال آسان سازی نقل و انتقالات مالی، از هر فرآیندی که این 

پروسه را کوتاه تر و راحت تر با اطمینان بیشتر به سر انجام برساند، استقبال می کنند. 
در حالی که فعالان اقتصادی کشورمان در بخش خصوصی و غیردولتی و چه دولتی 
ها در نبود کانال مالی گسترده و مطمئن، به دنبال شیوه های مختلف برای دور زدن 
تحریم های بانکی و نقل و انتقالات مالی هستند، در بسیاری از کشورها استفاده از پول 
های دیجیتال و رمز ارزها رایج شده است. در کشورمان هم عده ای به انجام معاملات 
با پول های دیجیتالی از جمله بیت کوین روی آورده اند هر چند که جمعیت آنها در 
حال حاضر چشمگیر نیست اما شاهد آن هستیم که هر روز طرفداران رمز ارزها در حال 

افزایش است. 
بانک مرکزی هم اعلام کرده است که نمی توان جلوی ورود ابزار جدید در حوزه پولی را 
گرفت اما باید برای مهار تخلف های احتمالی برای رمز ارزها و استفاده از آن در کشورمان 

مقررات گذاری کرد. 
هر چند هنوز نهادهای مرتبط در ایران پول های دیجیتال را به رسمیت نشناخته اند 
اما از آنجایی که استفاده از این رمز ارزها و پول های دیجیتال در بستر ابزار نوینی چون 
بلاک چین در بین کشورهای توسعه یافته و نیافته فراگیر شده، ایران هم با توجه به نیاز 
به حضور فعال در مبادلات بین المللی و همچنین به دلیل مواجهه با محدودیت هایی 
اعمال شده در حوزه پرداخت و دریافت های مالی، نمی تواند از این جریان عقب بماند. 

مهم ترین مزیت استفاده از انواع رمز ارزها فرصت دور زدن تحریم های پولی و بانکی 
است چرا که در این سیستم معاملات بدون نام انجام می شود اما در عین حال شفافیت 

اصل جدا نشدنی در معاملات با پول های دیجیتال است. 
البته اگر بخواهیم واقع بینانه به جریان رمز ارزها و پول های دیجیتال نگاه کنیم، 
استفاده از آنها معایبی هم دارد که اگر مهار نشود فرصت خوبی برای سوددجویان ایجاد 
می کند تا از ناآگاهی مردم و ناشناخته بودن این ابزار در بین اقشار مختلف جامعه سوء 

استفاده کنند. 
* رواج معاملات با پول های دیجیتال بدون دخالت دولت 

»نیما امیرشکاری« مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی در گفت 
وگو با پژوهشگر ایرنا درباره رواج استفاده از پول های دیجیتال در کشور و نحوه مواجهه 
با آن گفت: تفاوت های بسیار زیادی بین پول کاغذی و پول دیجیتال وجود دارد که 

باید این تفاوت ها را بپذیریم و معایب این پول ها و ارزهای دیجیتال را شناسایی کنیم. 
وی ادامه داد: اگر امکان انجام پولشویی در استفاده از پول های دیجیتال را از معایب 
آن بدانیم این عیب در استفاده از پول رایج حال حاضر هم وجود دارد کما اینکه این 
اتفاق افتاده است.  امیرشکاری با بیان اینکه هر ابزار جدیدی که در دنیا معرفی می 
شود در ابتدا به دلیل خلاءهای قانونی که وجود دارد فرصت هایی برای سودجویی از آن 
ایجاد می شود، گفت: با ورود هر فناوری جدیدی در یک حوزه به دلیل اینکه همزمان 
با ورود آن فناوری جدید، قوانین کنترلی مرتبط با آن وضع نشده احتمال وقوع تخلف 
ها و سودجویی هایی وجود دارد، به همین دلیل بانک مرکزی اقدام به مقررات گذاری 
در حوزه رمز ارزها و پول های دیجیتال کرده است و اولین پیش نویس و دستور العمل 
استفاده از ارزهای دیجیتال طراحی و تدوین شده است.  وی افزود: این دستورالعمل 
اولیه در سایت بانک مرکزی بارگذاری شده است و افراد می توانند درباره آن اظهار نظر 

کنند تا با اظهارات اهل فن دستورالعمل نهایی شود و به تصویب برسد. 
مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی درباره پروسه تصویب و تایید 

قوانین و مقررات پول های دیجیتال اظهار داشت: این موضوع بر عهده شورای پول و 
اعتبار است و از آنجایی که قانونگذاری ها در حوزه پولی به شورای پول و اعتبار واگذار 
شده نیازی به ورود سایر دستگاه ها به این موضوع نیست مگر اینکه قوانین ترکیبی نیاز 

باشد که در این صورت باید با سازمان بورس وارد همکاری شد. 
امیرشکاری درباره تعداد پول های دیجیتال موجود و نحوه مقررات گذاری متناسب با 
این تعداد پول دیجیتال گفت: ارزهای رمزنگاری شده یک ماهیت ندارند و بیت کوین که 
امروز شاهد استفاده برخی از افراد در کشور از آن هستیم یکی از دو هزار طرح دیجیتال 
تولید شده در جهان است. رمز ارزها شبیه به هم نیستند بنابراین مقررات و قوانین در 
مورد استفاده از آن ها باید بسیار با دقت انجام شود تا مقررات همه جانبه ای وضع شود. 
وی با بیان اینکه پول های دیجیتال در بسیاری از کشورها که از نظر توان فنی در این 
حوزه بسیار عقب تر از ایران هستند فراگیر شده است، گفت: باید بپذیریم که ایران از 
نظر فرهنگی کشوری است که فناوری های جدید را با تاخیر می پذیرد و علت این تاخیر 

در ساختار نادرست است که تصمیم گیری در این سیستم زمان بر است. 
مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی با اشاره به اینکه در حال 
حاضر بسیاری در کشورمان جزیی ترین داد و ستد خود را با پول های دیجیتال انجام 
می دهند، ادامه داد: افراد ریسک این موضوع را پذیرفته اند و معاملات خود را با رمز 
ارزهایی مانند بیت کوین انجام می دهند. اساسا در استفاده از ابزارهای بین المللی 
با فناوری های جدید نیازی نیست که معطل تصمیم گیری های دولت باشیم. تجارت 
ماهیت دو نفره یا دو طرفه دارد و ورود دولت در این زمینه تنها می تواند نقش پشتیبان 
را داشته باشد. اگر دو طرف به اطمینان و اعتماد رسیده اند دیگر نیازی به پشتیبانی 

دولت ها نیست. 
امیرشکاری تاکید کرد: مزیت مهم این فناوری، اعتماد آن به ریاضیات است، با توجه 
به اعتمادی که در ریاضیات آن وجود دارد بدون دخالت دولت ها می تواند استفاده از 
آن فراگیر شود.  وی ادامه داد: هر چند معاملات با رمز ارزها بدون نام است اما نقل و 
انتقالات در این پروسه شفاف تر انجام می شود. واقعیت فنی این است که معاملات با 
پول های دیجیتال با نام است و به صورت شفاف عمل می کند اما این نام آن عنوانی 
که افراد در جامعه با آن شناخته می شوند، نیست . این نام برای افراد یک کیف پول 
ایجاد می کند که این کیف پول دارای کد است که تمام معاملات با این کد و رمز انجام 

خواهد شد. 
*پول دیجیتال راهی برای دور زدن تحریم های بانکی 

هر چند هنوز بانک مرکزی برای استفاده از ارزهای دیجیتال و رمز ارزها قوانین را وضع 
نکرده اما مردم را هم از استفاده از نهی نکرده است و همانطور که گفته شد در حال 

حاضر عده ای در ایران در حال داد و ستد با پول های دیجیتال هستند. 
از این رو بانک مرکزی در حال طراحی رمز ارز ملی است که گفته می شود به زودی 
از آن رونمایی خواهد شد. هر چند که با رواج رمز ارزها و پول های دیجیتال بسیاری از 
هزینه های تجارت کاهش پیدا می کند وهزینه نقل و انتقالات مالی حذف می شود که 
این در نهایت باعث کاهش قیمت نهایی کالا یا خدمات برای مصرف کننده خواهد شد 
اما در حال حاضر مهم ترین مزیت رمز ارزها برای کشورمان موضوع دور زدن تحریم ها 
با استفاده از این فناوری جدید است. دور زدن تحریم ها از طریق پول های دیجیتال 
تنها شامل نقل و انتقالات مالی است و می توان از این طریق پرداخت ها و دریافت ها 
را در یک فضای امن و شفاف انجام داد که اطلاعات دو طرف در قالب یک کیف پول 
از چند کارکتر و اعداد تشکیل شده است که قابل رد یابی نیست.  بنابراین شرکت های 
ایرانی می توانند از این طریق پرداخت ها و دریافت های مورد نظر در قراردادها را با 
دردسر و هزینه کمتری انجام دهند. اگر رمز ارز ایران هم مورد پذیرش سایر کشورها 
قرار بگیرد می توانند از این طریق معاملات را به سرانجام برسانند تا از تحریم های دلار 

هم رهایی یابند. 

پول دیجیتال چگونه تحریم های بانکی را دور می زند؟

معاون پیشین مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: باید استفاده از کارت سوخت اجباری شود و اگر فردی از 
کارت سوخت جایگاهداران استفاده کرد، مبلغ اضافی پرداخت 

کند.
»محمدرضا محمدخانی« افزود: باید از افراد فاقد کارت سوخت 

مبلغ اضافی دریافت کرد.
محمدخانی اضافه کرد: به عنوان مثال به جای نرخ لیتری یک 
هزار تومان برای بنزین از وی سه هزار تومان برای هر لیتر دریافت 

شود تا بدین ترتیب استفاده از کارت سوخت همگانی شود.
آلودگی  عوارض  پرمصرف  افراد  کنم  می  پیشنهاد  افزود:  وی 
کنند،  می  آلوده  دیگران  از  بیشتر  را  هوا  زیرا  کنند؛  پرداخت 
همچنین آنها باید عوارض استفاده از زیرساخت های جاده ای را 

بپردازند زیرا جاده ها را بیشتر تخریب می کنند.
محمدخانی یادآوری کرد: مردم نظر مساعدی نسبت به افزایش 
نرخ مالیات ندارند؛ بنابراین نباید نرخ بنزین یا مالیات را بالا برد، 

بلکه باید به سراغ دریافت عوارض از پرمصرف ها رفت.
* تهیه اطلاعات جامع مصرف بنزین از طریق کارت سوخت

معاون پیشین مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: اگر کارت سوخت به طور کامل استفاده می شد اکنون می 
توانستیم آماری جامع و کامل از وضعیت مصرف سوخت و بنزین 
در کشور داشته باشیم و از طریق آن مشخص می شد که چه 

کسانی پرمصرفند.
وی با بیان اینکه سامانه کارت سوخت، یک طرح تکمیلی نیز 
داشت که هیچ وقت به اجرا گذاشته نشد، توضیح داد: بر اساس 
آن طرح تکمیلی، خودروها برای سوخت گیری در پمپ بنزین ها 

باید شناسایی می شدند.
محمدخانی افزود: بر اساس این طرح، پس از ورود خودرو به 
پمپ بنزین، علاوه بر کارت سوخت، خودرو نیز باید شناسایی و 

تایید می شد و پس از آن سوختگیری امکان می یافت.
انرژی اضافه کرد: در صورت اجرای این طرح  این کارشناس 
مشخص می شد که هر خودرو چه میزان سوخت مصرف می کند 

و چه افرادی پرمصرفند.
* گام های اجرای طرح های مدیریت سوخت 

معاون پیشین مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی تاکید 

کرد برای اجرای طرح های مدیریت سوخت در گام نخست باید آمار 
مصرف سوخت از طریق کارت سوخت استخراج شود.

وی ادامه داد: در گام بعد باید به سراغ تحلیل وضعیت مصرف 
و همچنین تحلیل عوامل اقتصادی و اجتماعی رفت تا تصمیم 

درستی را برای مدیریت مصرف سوخت اتخاذ کرد.
محمدخانی یادآوری کرد: طرح هایی مانند اختصاص روزی یک 
لیتر بنزین برای هر نفر، طرح های فاقد کارشناسی هستند و باعث 
گسترش بی اعتمادی در جامعه شده و سرمایه اجتماعی را کاهش 

می دهند.
به گزارش ایرنا، رشد بالای مصرف سوخت در کشور و قاچاق 
تکاپو  را  مسئول  نهادهای  همسایه،  کشورهای  به  آن  گسترده 
رشد  از  جلوگیری  و  مصرف  مدیریت  برای  راهکاری  تا  انداخته 

سرسام آور سوخت بویژه بنزین بیابند.
برای مقابله با مصرف بی رویه و قاچاق، راهکارها و پیشنهادهای 
مختلفی ارایه شده که از جمله آنها احیای کارت سوخت است که 

گفته می شود در آینده نزدیک استفاده از آن اجباری می شود.
بر این اساس، از سوم آذرماه امسال، ثبت نام کارت سوخت برای 

خودروهای فاقد این کارت آغاز شد که تا دی ماه ادامه یافت؛ در 
این مدت بیش از سه میلیون نفر اقدام به ثبت نام کردند.

و  کارشناسان  توسط  متعدد  های  طرح  اخیر  های  هفته  در 
نمایندگان مجلس برای مدیریت مصرف سوخت ارایه شده که هیچ 

کدام به تصویب نرسیده اند.

معاون پیشین مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد داد

دریافتعوارضازپرمصرفهابهجایافزایشقیمتبنزین

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰28938 شماره  رای   -1
از  قسمتی  در  قربان  محمد  فرزند  زندیه  یداله  آقای   139311443۰۰۰2۰۰1۰36
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 118/4۵ مترمربع پلاک 
شماره باقیمانده ۵ فرعی از 2277  اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از زهرا جوهری و فاطمه جوهری . )م الف۵212 (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰29872 شماره  رای   -2
در  سیدحسن  فرزند  زاده  کاظم  سیدمحمدرضا  آقای   139711443۰۰۰2۰۰۰۰96
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 96 مترمربع پلاک 
شماره 4/73 فرعی از 26۰7  اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر سند 1۵۵۵74. )م الف۵213(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰2849۵ شماره  رای   -3
139611443۰۰۰2۰۰16۰2 آقای حمید نجفی آزاده فرزند ابوالقاسم در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۵۰ مترمربع پلاک شماره 
382 فرعی از 19۵3 اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از وراث یداله خلفی . )م الف ۵214(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰3۰8۵4 شماره  رای   -4
139111443۰۰۰2۰1۰136 آقای ناصر عباسقلی پور فرزند اسماعیل در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به  مساحت 12۰ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 2174  اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از منصوره و اشرف و زهرا اسحاق حسینی ورثه فاطمه اسحاق 

حسینی ورثه محمد رضویان . )م الف ۵21۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰2۰21۵94 شماره  رای   -۵
از  قسمتی  در  اکبر  علی  فرزند  قزاقی  حسین  آقای   139111443۰۰۰2۰۰777۵
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 148/2 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 1814- اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از خانم فاطمه عبداللهی قمی مالک مشاعی رسمی ذیل ثبت 
۵3266  . )م الف ۵216(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰3۰498 شماره  رای   -6
139711443۰۰۰2۰۰۰298 آقای ابراهیم گل محمدی فرزند نعمت اله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9۰ مترمربع پلاک شماره 9 
فرعی از 2166 اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی در دفتر48۰ . )م الف ۵217(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰29317 شماره  رای   -7
از  قسمتی  در  محمدعلی  فرزند  احمدی  مریم  خانم   139711443۰۰۰2۰۰1634
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9۰ مترمربع پلاک شماره 
32۵ فرعی از 18۵8 اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از ورثه حسین اصغری . )م الف ۵218(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰29472 شماره  رای    -8
139۵11443۰۰۰2۰۰۰987  خانم معصومه ذوالفقاری فرزند رضا در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 161/1۰ مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 2321  اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر سند ۵738  . )م الف 

)۵219
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰29467 شماره  رای   -9
139۵11443۰۰۰2۰۰۰986  آقای نبی اله رازینی فرزند قنبرعلی در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 161/1۰ مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 2321 اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی سند رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر سند ۵738  . )م الف ۵22۰(. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰3۰724 شماره  رای   -1۰
139111443۰۰۰2۰1۰638 آقای نقی معصوم باغبانی فرزند کاسگل در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 144/۵3۵ مترمربع پلاک 
شماره 149/327 فرعی از 26۰7 اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد کوه کن مطلق . )م الف۵221 (

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰3116۰ شماره  رای   -11
139411443۰۰۰2۰۰۰۰94 آقای عین اله عبادی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۰۰/1۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
1949 اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از محمدرضا شاکری . )م الف۵222 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰2۰3۰۵23 شماره  رای   -12
139111443۰۰۰2۰18۰74 آقای میکائیل نصیری فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 12۰ مترمربع پلاک شماره 6 فرعی از 
214۵ اصلی  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از سید حمید فاتحی . )م الف ۵223(
رای اصلاحی 

تاریخ 1397/11/11 جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء 
کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه 139111443۰۰۰2۰18164 مربوط به 
خانم مریم امیری موضوع رای شماره 13976۰33۰۰۰2۰23۵۵7-1397/8/3۰ اعلام 
می گردد پلاک بصورت 1۵31/3 آمده که صحیح آن 1۵31/4 )۵۰ متر( . 1۵31/3 
)1۰4/3۰ مترمربع( صحیح است . بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می 

باشد رای اولیه و اصلاحی توامان قابلیت اجرا دارد .
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/11/13 
تاریخ انتشار دوم: 1397/11/29
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش ¬¬کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند. 

1- رأی شماره 13976۰33۰۰۰1۰1۰۵64 مربوط به پرونده کلاسه 139611443۰۰۰1۰۰1۰۵4 آقای ابوالفضل ناظم نظری فرزند 
غلامحسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 32/8۵ متر مربع پلاک شماره 1۰4۰2/4۵۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از سید حسین طاهری احدی از وراث سید محمد طاهری دفتر 114 صفحه 181. 

)م الف ۵3۰7(
2- رأی شماره 13976۰33۰۰۰1۰1962۵ مربوط به پرونده کلاسه 139711443۰۰۰1۰۰1134 خانم مریم حجازی فرزند محمد 
در یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۰8/9۰ متر مربع پلاک شماره 2۵ فرعی از 61۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی از مالکیت خانم فاطمه ابراهیمی ترک صادره در دفتر 327 

صفحه 86 به موجب گواهی حصر وراثت شماره دادنامه 97۰9973۵24۰۰۰129 مورخ 97/۰1/19. )م الف ۵3۰8(
3- رأی شماره 13976۰33۰۰۰1۰19626 مربوط به پرونده کلاسه 139711443۰۰۰1۰۰113۵ خانم آقای مهدی حجازی فرزند 
محمد در دو سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۰8/9۰ متر مربع پلاک شماره 2۵ فرعی از 
61۵۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی از مالکیت خانم فاطمه ابراهیمی ترک صادره در دفتر 

327 صفحه 86 به موجب گواهی حصر وراثت شماره دادنامه 97۰9973۵24۰۰۰129 مورخ 97/۰1/19. )م الف ۵3۰9(
4- رأی شماره 13976۰33۰۰۰1۰19627 مربوط به پرونده کلاسه 139711443۰۰۰1۰۰1136 خانم مهری حجازی فرزند محمد 
در یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۰8/9۰ متر مربع پلاک شماره 2۵ فرعی از 61۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی از مالکیت خانم فاطمه ابراهیمی ترک صادره در دفتر 327 

صفحه 86 به موجب گواهی حصر وراثت شماره دادنامه 97۰9973۵24۰۰۰129 مورخ 97/۰1/19. )م الف ۵31۰(
۵- رأی شماره 13976۰33۰۰۰1۰19628 مربوط به پرونده کلاسه 139711443۰۰۰1۰۰1137 خانم محبوبه حجازی فرزند 

محمد در یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۰8/9۰ متر مربع پلاک شماره 2۵ فرعی از 
61۵۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی از مالکیت خانم فاطمه ابراهیمی ترک صادره در دفتر 

327 صفحه 86 به موجب گواهی حصر وراثت شماره دادنامه 97۰9973۵24۰۰۰129 مورخ 97/۰1/19. )م الف ۵311(
6- رأی شماره 13976۰33۰۰۰1۰19629 مربوط به پرونده کلاسه 139711443۰۰۰1۰۰1138 خانم منصوره حجازی فرزند 
محمد در یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۰8/9۰ متر مربع پلاک شماره 2۵ فرعی از 
61۵۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی از مالکیت خانم فاطمه ابراهیمی ترک صادره در دفتر 

327 صفحه 86 به موجب گواهی حصر وراثت شماره دادنامه 97۰9973۵24۰۰۰129 مورخ 97/۰1/19. )م الف ۵312(
7- رأی شماره 13976۰33۰۰۰1۰1928۵ مربوط به پرونده کلاسه 139711443۰۰۰1۰۰1133 خانم زری حجازی فرزند محمد 
در یک سهم مشاع از هفت سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۰8/9۰ متر مربع پلاک شماره 2۵ فرعی از 61۵۵ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی از مالکیت خانم فاطمه ابراهیمی ترک صادره در دفتر 327 

صفحه 86 به موجب گواهی حصر وراثت شماره دادنامه 97۰9973۵24۰۰۰129 مورخ 97/۰1/19. )م الف ۵313(
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/11/13
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1397/11/29
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم  

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی



دوشنبه -بیست ونهم بهمن ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4752 ورزشی44

بهرامی :احیای فوتبال قم هیچ راهی جز پرداخت بدهی ها ندارد

آقایانی که 24میلیارد بدهی روی دست صبا 
گذاشتند، پاسخگو نیستند 

رئیس هیئت فوتبال استان قم با بیان اینکه مسبب تمام مشکلات حال حاضر تیم صبا، 
آقایانی هستند که 24میلیار بدهی برجای گذاشتند و هیچ مسئولیتی را نیز در قبال آن 
نمی پذیرند، گفت : با توجه به اینکه امکانات فوتبال قم در حال حاضر صفر است، احیای 

فوتبال قم هیچ راهی جز پرداخت بدهی ها ندارد.
تیم فوتبال جوانان صبای قم  جمعه شب گذشته با باخت مقابل سپاهان اصفهان در 
آستانه سقوط به لیگ دسته یک قرار گرفت، سابق بر این نیز شاهد سقوط بزرگسالان این 
تیم از دسته دو بودیم، در رابطه با شفافیت این موضوع به سراغ رئیس هیئت فوتیال استان 

قم رفتیم و علت سقوط مکرر تیم های فوتبال قم را جویا شدیم.
کریم بهرامی رئیس هیئت فوتبال استان قم در گفت و گو با خبرنگار ایسنا منطقه قم 

عنوان کرد: بضاعت استان قم همین است نه بیشتر.
وی با بیان اینکه مشکل اصلی تمام تیم های فوتبال استان قم، کمبود منابع مالی است 
عنوان کرد: مدیران سابق تیم صبا بدهی های زیادی برای این تیم به ارمغان گذاشتند که 

این مشکلات مالی گریبان تیم جوانان را نیز گرفت.
بهرامی عنوان کرد: برای مثال تمام تیم های فوتبال لیگ دسته یک دغدغه ی تهیه بلیط 
برای حمل و نقل و بحث اقامت بازیکنان و غیره را نداشتند ولی تیم صبا  برای تهیه کوچک 

ترین امکانات برای اردو ها با مشکلات زیادی موجه بود.
*پتانسیل فوتبال قم بسیار بالاست 

رئیس هیئت فوتبال قم با بیان اینکه پتانسیل فوتبال قم بسیار بالاست، عنوان کرد: تیم 
صبا با وجود تمام مشکلاتش در برابر تیم های بسیار قدرتمندی همچون ذوب آهن و گل 

گهر سیرجان به پیروزی می رسید و این بالاتر از انتظار همه از این باشگاه بود.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: مسبب تمام مشکلات حال حاضر تیم صبا، آقایانی 
هستند که 24میلیار بدهی برجای گذاشتند و هیچ مسئولیتی را نیز در قبال آن نمی 
پذیرند. بهرامی در خصوص رفع مشکلات مالی این تیم گفت: برای جبران این بدهی ها 
نیاز به جذب اسپانسر داریم ولی متاسفانه به دلیل سابقه نه چندان مطلوب تیم صبا قم، 
اسپانسرها یا حاضر به همکاری با ما نیستند یا به صورت خیلی کوتاه مدت همکاری می 

کنند که سبب رفع مشکلات تیم نمی گردد.
بهرامی با بیان اینکه در زمان سقوط بزرگسالان تیم صبا همه سکوت کردند، عنوان کرد: 

اگر در آن زمان رسانه ها فوتبال قم را یاری می کردند، اکنون صبا به این زوال نمی رسید.
*هیئت فوتبال هیچ خط و ربطی با صبا ندارد 

وی گفت: با توجه به اینکه امکانات فوتبال قم در حال حاضر صفر است، احیای فوتبال 
قم هیچ راهی جز پرداخت بدهی های آن ندارد.

وی در ادامه با اشاره به اینکه هیئت فوتبال هیچ خط و ربطی با صبا ندارد، عنوان کرد: 
مدیران سابق تیم صبا باید جواب گوی این وضعیت باشند.

ایمان گزارش می دهد

کار سخت سوهان قم برای صعود به فینال
تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم برای صعود به فینال رقابت های لیگ برتر فوتسال 

باشگاه های کشور در دیدار برگشت برابر مس سونگون صف آرایی می کند.
 تیمی که در مرحله مقدماتی رقابت های بیستمین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های 
ایران بین 14 تیم در مکان ششم ایستاد و در پلی آف توانست تیم رده سومی فرش آراء 
مشهد را حذف کند، حالا برای رفتن به فینال بازی های این فصل کار بسیار سختی دارد.

شاگردان حسین صبوری در تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در شرایطی که 
امسال با مشکلات عدیده مالی مواجه بوده و هستند، در مجموع عملکرد قابل قبولی 
از خود به نمایش گذاشتند اما شکست در بازی نخست مرحله نیمه نهایی کار آنها را برای 

صعود به فینال لیگ برتر دشوار کرده است.
در حالی که بنظر می رسید زور شاگردان حسین صبوری به مسی ها نمی رسد، اما 
نماینده فوتسال قم گام به گام با تبریزی ها پیش رفتند ولی قهرمان فصل 2018 فوتسال 
جام باشگاه های آسیا یعنی تیم مس سونگون یک سر و گردن از سوهان قم بالاتر بود و این 

بازی را در قم به نفع خود تمام کرد.
در واقع پیش بینی می شد کار قمی ها با وجود بازی در خانه و در حضور تماشاگران 
مشتاق و پرشور خود بسیار سخت باشد زیرا سوهانی ها به مراتب از نظر مهره بهتر از 
نماینده فوتسال قم بودند و باید قبول کرد دارایی نماینده قم همین بود و حضور در جمع 
چهار تیم ایران هم یک نتیجه فوق العاده است که به دست آمد اما با این بضاعت نماینده 

قم نباید توقع صعود این تیم به فینال لیگ برتر فوتسال ایران را داشت.
نماینده فوتسال قم بازی نخست مرحله نیمه نهایی لیگ برتر باشگاه های کشور را در 
سالن دو هزار نفری شهید جعفر حیدریان قم با حساب چهار بر سه واگذار کرد تا روز 
پنجشنبه دوم اسفند ماه در بازی برگشت در سالن شهید پورشریفی تبریز کار بسیار سختی 

برای کسب مجوز صعود به فینال داشته باشد.

 به عنوان صدرنشین گروه دوم رقم خورد

راهیابی بانوان قم به مرحله نهایی 
سوپر لیگ کاراته ایران

بانوان کاراته کای تیم باشگاهی مرداس قم پیش از هفته هفته پایانی مرحله مقدماتی 
سوپر لیگ کاراته زنان باشگاه های کشور موفق به کسب مجوز صعود به مرحله نهایی این 

مسابقات شدند.
 امسال که تیم هایی از هر دو بخش مردان و بانوان به نمایندگی از استان قم در بالاترین 
سطح رقابت های باشگاهی ایران یعنی سوپر لیگ کاراته کشور حضور دارند، تیم بانوان 
قم با نام مرداسعملکرد موفق تری نسبت به مردان داشته و حالا در آستانه صعود به مرحله 

نهایی قرار گرفته است.
نماینده کاراته بانوان استان قم در هفته های سپری شده از مرحله مقدماتی فصل 
1397 سوپر لیگ کاراته زنان ایران عملکرد بسیار موفقی داشته و بدون باخت، موفق به 
شکست تمامی حریفان شده تا یکی از گزینه های اصلی کسب مقام قهرمانی این دوره 
از رقابت ها محسوب شود. این هفته که با برگزاری مسابقات هفته چهارم سوپر لیگ کاراته 
بانوان تکلیف تیم های صعود کننده به مرحله نهایی مشخص می شود، بانوان کاراته کای 
قم خاطری آسوده از بابت حضور در مرحله نهایی دارند زیرا با توجه به نتایج درخشان 

هفته های قبل، صعود آنها پیش از هفته پایانی قطعی شده است.
در واقع این هفته چهارمین تیم صعود کننده به مرحله نهایی مسابقات سوپر لیگ کاراته 
بانوان ایران معرفی می شود، در حالی که رقابت ها روز پنجشنبه دوم اسفندماه در سالن 
شهید کبکانیان تهران به انجام می رسد و از گروه های دو گانه مقدماتی، مجموعا چهار تیم 

به مرحله نهایی می روند.
 این در شرایطی است که از گروه نخست سوپر لیگ کاراته بانوان ایران صعود تیم 
شهرداری جوانه صفادشت به عنوان تیم صدرنشین قطعی شده و تکلیف تیم دوم روز 
پنجشنبه دوم اسفندماه مشخص خواهد شد اما در گروه دوم تیم های مرداس قم و هیات 

کاراته گیلان پیش از این صعود خود را به مرحله نهایی را مسجل کرده اند.
این هفته و از گروه نخست، تیم کاراته بانوان صرافی بهنام با باشگاه سکوتی دیدار 
می کند و تیم شهرداری جوانه صفادشت به مصاف راگای شهرری خواهد رفت، ضمن 
اینکه دیگر مسابقه این هفته را شهرداری جوانه صفادشت برابر تیم حامی برگزار می کند و 
راگای شهرری مقابل باشگاه سکوتی صف آرایی می کند و یک رقابت معوقه در بخش کاتا 

نیز بین تیم های حامی و راگا شهرری به انجام خواهد رسید.

رئیس هیأت دوومیدانی استان قم خبر داد
قم از دوومیدانی داخل سالن ایران 4 مدال گرفت

رئیس هیأت دوومیدانی استان قم گفت: موفق به کسب چهار مدال رنگارنگ طلا، نقره 
و برنز از پیکارهای دوومیدانی داخل سالن قهرمانی کشور شدیم.

 علی رضایی اظهار کرد: امسال رقابت های دوومیدانی داخل سالن قهرمانی کشور در 
هر دو بخش مردان و بانوان به مناسبت گرامیداشت چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند 
انقلاب اسلامی ایران به میزبانی تهران برگزار شد و قم در جمع برترین ها چند چهره موفق 

داشت.
وی ادامه داد: سالن آفتاب مجموعه ورزشی انقلاب تهران میزبان این دوره از مسابقات 
دوومیدانی داخل سالن قهرمانی کشور بود و رقابت ها طبق مصوبه فدراسیون دوومیدانی 
و بر اساس سهمیه ای که برای استان ها در نظر گرفته شده بود در دو گروه برگزار شد و 

برترین های خود را شناخت.
دوومیدانی کاران  نخست  گروه  در  کرد:  بیان  قم  استان  دوومیدانی  هیأت  رئیس 
آذربایجان شرقی، تهران، فارس، کرمانشاه، قم و اصفهان شامل هشت ورزشکار و یک 
مربی یا سرپرست رقابت کردند و در گروه دوم تیم های زنجان، قزوین، خراسان رضوی، 
لرستان و همدان هر کدام با 6 نماینده به رقابت پرداختند، ضمن اینکه سایر استان ها پنج 

نفر در این رقابت ها داشتند.
وی خاطرنشان کرد: در مجموع شاهد حضور نزدیک به 300 دوومیدانی کار در این 
مسابقات بودیم و رقابت های بخش مردان در رشته 60 متر با درخشش مهدی رضایی 
یک نشان نقره برای تیم قم به همراه داشت، رشته ای که در ان رضایی با زمان 6 ثانیه و 79 

صدم ثانیه به نشان نقره رسید.
رضایی بیان کرد: در مسابقات رشته 400 متر رضا ملک پور به نمایندگی از هیأت 
دوومیدانی قم وارد پیست شد و با زمان 49 ثانیه و 36 صدم ثانیه به مقام سوم دست 
یافت، در شرایطی که علی خدیور از تیم جزیه کیش به همراه مهدی رحیمی از تیم هیأت 

اصفهان رتبه های اول و دوم را به دست آوردند.
وی عنوان کرد: در رشته پرتاب وزنه چهره شاخص دوومیدانی قم یعنی محمدحسین 
اسکندری با پرتابی به میزان 18 متر و 31 سانتیمتر نایب قهرمان شد و تیم چهار در 400 

متر امدادی قم نیز با زمان سه دقیقه و 24 ثانیه و 67 صدم ثانیه نشان نقره گرفت.

انتقاد سرمربی استقلال از نداشتن زمین تمرینی مناسب

شفر: بعد از سه هفته می خواستند برکنارم کنند
سرمربی استقلال تهران از نداشتن زمین تمرین مناسب انتقاد 
کرد. او هم چنین گفت که برخی می خواسته اند بعد از هفته 

سومبرکنارم  کنند.
وینفرد شفر، سرمربی استقلال صبح یک شنبه در حاشیه 
تمرین این تیم در جمع خبرنگاران اظهار کرد: می خواهم درباره 
آماده سازی قبل از بازی با تراکتورسازی صحبت کنیم. همه 

می دانستند بازی مهمی برای ما است.
وی ادامه داد: دوران آماده سازی که ما برای نیم فصل دوم نیاز 
داشتیم خوب نبود و بازیکنان از یک سری مسائل خوشحال 
نبودند. یک هفته قبل از بازی با تراکتور زمین خوب نداشتیم و 

مجبور شدیم دو بار تمرین خود را کنسل کنیم.
شفر اضافه کرد: ما استقلال هستیم و ما برای کارهای تمرینی 
خود مانند کارهای تاکتیکی نیاز به زمین خوب داریم. الان زمین 
تمرین ما را نگاه کنید، می بینید که زمین تمرین خوبی حتی 
برای پاس دادن مان نیست اما بازیکنان با نهایت تلاش شان در 
زمین حاضر می شوند و تمرین می کنند. آن ها برای هواداران 
این کار را انجام می دهند و این هم مشخص است که هوادران 
انتظارات صد درصدی دارند. ما به زمین تمرین خوب نیاز داریم. 
ما یک بار تمرین را به خاطر بد بودن زمین و نامناسب بودن 
شرایط رختکن لغو کردیم. البته اکنون به آینده امیدوار هستیم.

*مطمئن هستم می توانیم مشکلات را حل کنیم 
او در پاسخ به اینکه چرا گلایه هایش را به باشگاه استقلال 
صحبت  باشگاه  با  همیشه  من  داد:  توضیح  است؟  نگفته 
می کنم. من جلسه ای با مدیرعامل باشگاه دارم. باید بدانیم، 
فتحی، کادر فنی و کادر پزشکی مثل خانواده هستیم. در این 
جلسه  تمام حرف ها را به فتحی خواهم زد و مطمئن هستم 

می توانیم مشکلات را حل کنیم.
شفر درباره مشکلات بین او و خطیر و شایعه اینکه خطیر 
قصد تغییر سرمربی استقلال را داشت تصریح کرد: من هم 
این را شنیده ام که می خواستند بعد از 3 هفته مربی را تغییر 
بدهند. من وقتی ندارم که به این گونه مسائل اختصاص دهم. 
من درباره تمام مشکلات با مدیر عامل صحبت خواهم کرد. این 
بار اول نیست که من چنین چیزهایی را می شنوم. این مشکلات 
برای باشگاه و هواداران خوب نیست. اگر به گذشته برگردیم، 
باشگاه هایی با این مشکلات به دسته های پایین تر می روند. من 

درباره همه مشکلات با فتحی حرف خواهم زد. من، کادرفنی و 
کادرپزشکی عاشق استقلال هستیم و می خواهم این را به گوش 
هواداران برسانم. در دیدار با تراکتورسازی حدود 200 نفر برای 
استقلال به ورزشگاه آمده بودند و می خواهم از آن ها تشکر کنم. 
نمی خواهم وقتم را به این اختصاص دهم که فلان شخص 3 یا 
4 ماه پیش چه چیزی گفته است بلکه می خواهم وقتم را برای 

تیم و کارم بگذارم.
*هواداران صحبت های ایسنتاگرام و فضای مجازی را 

باور نکنند 
هواداران  که  است  این  خواهشم  افزود:  استقلال  سرمربی 
صحبت های موجود در فضای مجازی را باور نکنند. به راحتی 
می شود با پول این مطالب را در فضای مجازی قرار داد. واقعیت 

چه  ساشا  و  میگوئل  مجیدی،  مثل  فنی  کادر  که  است  این 
می گویند. با هواداران می توانیم خیلی چیزها را به شرایط مثبت 

برای باشگاه تغییر دهیم.
وی ادامه داد: این را می خواهم بگویم که من مسئله ای را 

مطرح می کنم و آن واقعیت است.
*بازیکنان جدید دیر اضافه شدند 

سرمربی استقلال درباره تغییرات متعدد استقلال در نیم فصل 
گفت: ما اکنون دو سه بازیکن جدید گرفته ایم که دیر به ما 
افزوده شده اند. ما در نرم افزار اینستات کیفیت این بازیکنان 
را سنجیدیم و بازیکنان خوبی بودند. ایسما و پاتوسی دیر به ما 
اضافه شده اند که پاتوسی دو بازی نیز بیرون نشست و نتوانست 
برای ما بازی کند. این بازیکنان خیلی آماده نیستند و آن ها باید 

از اردوی ترکیه به ما اضافه می شدند. پاتوسی الآن 70 درصد 
و ایسما 60 درصد آمادگی دارد. اگر بازیکنان زودتر می آمدند و 
زمان بیش تری برای آمادگی داشتند و با فوتبال مدنظر ما یعنی 
یک ضرب و دو ضرب آشنا شوند و با بازکنان دیگر آشنایی بهتری 

پیدا می کردند می توانستند برای تیم تأثیرگذار باشند.
*کار سختی در آسیا داریم

او درباره قهرمان شدن استقلال گفت: در بازی با تراکتورسازی 
یک اشتباه کردیم و توپ را در میانه میدان از دست دادیم و دژاگه 
که خالی بود یک گل خیلی خوب زد. آن ها یک شانس داشتند 
و تبدیل به گل شد. بعد از آن ما فرصت های زیادی داشتیم اما 
گل نزدیم. بازیکنان سخت کار می کنند و می خواهند استقلال 
ببرد. آن ها با 100 درصد تلاش شان برای تیم به میدان می روند 
و خواهان برتری استقلال هستند. فصل هم بعد از بازی آخر 
به پایان می رسد. در لیگ قهرمانان آسیا گروه سختی داریم. 
الدوحیل و الهلال بازیکنان گران قیمتی را جذب کرده اند. باید 
ببینیم برای بازی ها ما در ادامه فصل و آسیا چه اتفاقی برای ما 

می افتد اما اکنون برای ما بازی با پارس جنوبی مهم است.
شفر درباره همکاری با کمیته فنی باشگاه استقلال تصریح 
کرد: ما میگوئل، بیژن طاهری و فرهاد مجیدی را داریم و این 
مربیان هر روز در تمرین هستند و این بسیار مهم است. مربیان 
خوب و باانگیزه ای داریم. مهم این است که من خیلی مشغولم 
و هر روز در زمین تمرین جلسه داریم. با برگشت شجاعیان و 

محسن کریمی تمرکز اصلی من روی تیم است.
*هیچ وقت علیه داور صحبت نمی کنم

وی درمورد اینکه داور دیدار با تراکتورسازی اعلام کرده است از 
شفر عذرخواهی نکرده است عنوان کرد: هیچ وقت نمی خواهم 
علیه داور صحبت کنم اما چیزی که من گفته ام درست بود. 
کارت قرمز برای اشکان دژاگه مشخص بود. در یک بازی دیگر 
بازیکنی مثل اشکان دژاگه از پله ها بالا رفت و کارت گرفت. من 
دوباره می گویم علیه داور صحبت نمی کنم آنها کارشان راحت 
نیست.در جلسه چندی قبل در فدراسیون گفتم فدراسیون باید 
داورها را قدرتمند کند آنها کار سختی دارند و باید به آنها دستمزد 
بیشتری بپردازند.من نمی دانم آنها چقدر دریافت می کنند اما 
باید داوران خوبی داشته باشیم که این مساله به همه ما کمک 

کند. 

دروازه بان تیم ملی فوتبال ساحلی ایران:

  هنوز پاداش جام جهانی را نگرفته ایم
دروازه بان تیم ملی فوتبال ساحلی ایران گفت: متأسفانه ما هنوز پاداش 
جام جهانی را نگرفته ایم و سال گذشته تنها بخشی از آن را دریافت کردیم، 
نیز  نیست  هم  خاصی  مبلغ  که  دیگرمان  پاداش های  از  بسیاری  البته 

عقب افتاده است.
پیمان حسینی در گفت وگو با ایسنا،  در خصوص تبعیض موجود میان 
فوتبال و سایر رشته های ورزشی حتی فوتبال ساحلی بیان کرد: اینکه در 
ایران نسبت به سایر کشورها به فوتبال نیز به اندازه کافی توجه و رسیدگی 
نمی شود موضوع دیگری است اما به طور کلی باید توجه به ورزشکاران در 
رشته های دیگر نیز بالا رود نه اینکه به فوتبال توجه نشود. وی تصریح کرد: 
فوتبال ورزش محبوبی است و نیاز است که رشته های دیگر را نیز در کنار 
آن بسازیم، در هر صورت برای اهتزاز پرچم ایران و شنیده شدن سرود ملی 
ایران در میادین بین المللی هزینه های بسیار زیادی شده و این اتفاق بسیار 
خوبی است. زمانی که تیم های ملی رشته هایی چون فوتبال ساحلی و 
فوتسال در دنیا عنوان دار هستند به نظر و عقیده من باید در اولویت باشند.

دروازه بان تیم ملی فوتبال ساحلی ایران عنوان کرد: متأسفانه ما هنوز 
پاداش جام جهانی را دریافت نکرده و سال گذشته تنها بخشی از آن را 
دریافت کرده ایم، البته بسیاری از پاداش های دیگرمان که مبلغ خاصی هم 
نیست نیز عقب افتاده است. وی در پایان در خصوص تیم باشگاهی فصل 
آینده خود، اظهار کرد: صحبت هایی در داخل کشور و خارج از کشور وجود 

دارد اما به طور قطعی مشخص نیست.

حمله چشمی به مدیران استقلال: 

نمی توانید مشکلات را حل کنید، بروید!
مدافع تیم فوتبال استقلال با انتقاد از شرایط و امکانات تیمش به نحوه مدیریت باشگاه به شدت اعتراض کرد.

روزبه چشمی  دیروزدر حاشیه تمرین استقلال در جمع خبرنگاران، گفت : مشکل استقلال زیاد است، هفته پیش 
مقابل تراکتورسازی در چمن مصنوعی تمرین کردیم. یک روز به علت باران در نیمی از چمن زمین شماره سه و یک 
روز هم در نیمی این زمین تمرین کردیم. اگر بخواهیم در مورد مشکلات صحبتی کنیم، همه بازیکنان می توانند یک 
ساعت صحبت کنند. مشکل ما زمین تمرین، پول و امکانات است. لیگ ما ۵0 60 روز تعطیل بوده است اما نه فکری 
به حال زمین تمرین ما شده و نه فکری به حال پول بازیکنان. او ادامه داد: ما ۵0 روز تعطیل بودیم اما حالا حتماً باید 
اتفاق بدی رخ دهد تا به بازیکنان پول بدهند؟ پس ۵0 روز چه کار می کردید؟ زمین تمرین چه شد؟ ما یک سال در 
زمین نوبنیاد با وجود رختکن و امکانات تمرین کردیم اما پس از آن در زمین های دیگر مثل پژوهشگاه، تمرینات خود را 
پیگیری کردیم در حالی که رختکنی برای تعویض لباس های خودمان نداشتیم. ما استقلال تهران و ایران هستیم اما 
فکر می کنم شخصیت تیم را می خواهند پایین بیاورند. اگر من پس از بازی با تراکتورسازی به داوری اعتراض می کنم 
دلیلش این است که می خواهند استقلال را از قطب فوتبال ایران بودن دور کنند. امکاناتی مانند زمین به تیم شخصیت 
می دهد. چشمی ادامه داد: می خواهند استقلال را از جایگاهش دور کنند و این می شود که سه چهار تیم دیگر بالا 
می روند. اتفاقات تیم آن قدر عجیب است که شخصیت استقلال را کوچک می کنند. معلوم نیست چه اتفاقاتی در تیم 
رخ می دهد. این چیزها تیم را کوچک می کند. شخصیت تیم را آنقدر پایین می آورند که 10 سال دیگر چیزی از تیم 
باقی نمی ماند. من اگر ببینم پنج بازی بد کار می کنم از تیم می روم تا استقلال پایین نیاید. یا بگویید مشکل تیم چیست 
یا بروید. قرارداد تدارکات و ماساژور تیم، تمام 30 میلیون است و تنها 10 درصد گرفته است که می شود 3 میلیون. واقعاً 
متوجه می شوید که در ۵ ماه فقط 3 میلیون گرفته اند؟ ما همه مشکلات را به فتحی گفته ایم. بازیکنان ما را به علت 
نداشتن پول از هتل بیرون انداخته اند و جا ندارند و این بد است. من هم می توانم صحبت کنم که مشکلاتتان را شنیدم 
اما به من بگویند خروجی تلاش شان چیست؟ آیا زمین تمرین مناسب به تیم دادید؟ آیا پول به بازیکنان دادید؟ با "حل 
شد، حل شد" کار جلو نمی رود. اگر مدیرعامل باشگاه تلاشش فایده ندارد، صحبت کند و دلایل این را که نتوانسته کار 
برای ما انجام دهد بگوید. بگوید این شخص یا ارگان نمی گذارد من کارم را انجام دهم. بالاخره باید مشخص شود چه 
کسی مقصر است. "شب عید" نزدیک است و شاید 10 بازیکن هم پول داشته باشند اما بقیه چه می شوند؟ چشمی 
درباره بحثی که چند ماه پیش بابت جریمه 20 درصدی از سوی فتحی مطرح شده بود هم اظهار کرد: بحث آن 20 
درصد و جریمه نیست. ما آن قدر گفتیم اما تلاشی نیست. به معاون های یک و دو سه گفتیم اما فایده ای نداشت. آنقدر 
معاون زیاد است که من اسامی شان را فراموش می کنم. معاون زیاد داشتن خوب است زیرا باعث می شود کارها زودتر 
انجام شود اما چرا ما هیچ تلاش و نتیجه ای از این معاون ها نمی بینیم. الان وضعیت این گونه شده که استقلال ناآماده 
را در این مقطع از فصل داریم. آن هم باید مقابل تراکتورسازی قرار می گرفتیم که رقیب ما برای قهرمانی و سهمیه بود 
و شرایط ما به گونه ای بود که نتوانیم درست سه جلسه تمرین کنیم. تیم دسته سه ای هم زمین تمرین حتی به صورت 
مصنوعی دارد اما تیم ما چه؟ آیا این درست است که تیم استقلال برای یک تمرین در پژوهشگاه صنعت نفت 30 دقیقه 

معطل بماند و حتی رختکن برای تعویض لباس هم نداشته باشد؟

مصدومیت بزرگترین بلایی است که می تواند گریبان یک ورزشکار را بگیرد.  بی شک 
بزرگ ترین کابوس هر ورزشکار حرفه ای، مصدومیت است. مصدومیت و آسیب دیدگی 
که رکن جدایی ناپذیر ورزش است، بارها و بارها در حساس ترین مقاطع زندگی ورزشکاران 
رشته های مختلف به سراغ آن ها رفته و عملکرد آن ها را به شدت تحت تاثیر خود قرار داده. 
یا آن ها را از حضور در مهم ترین تورنمنت های ورزشی عمرشان محروم کرده یا باعث شده 
بدون آمادگی کامل پا به مسابقات بگذارند. به بهانه مصدومیت سهراب مرادی که تازه ترین 
ورزشکاری است که اسیر این سندروم شده و در فاصله حدود یک سال تا المپیک 2020 

توکیو احتیاج به عمل جراحی و حدود 9 ماه استراحت دارد، مروری داشته ایم بر بدشانسی 
های ورزشکارانی که آسیب دیدگی مسیر زندگی حرفه ای شان را تحت الشعاع قرار داد:

*هاشم بیگ زاده
بدشانس ترین فوتبالیست ایرانی طی سالیان اخیر بی تردید هاشم بیگ زاده است. 
مدافع کناری سال های نه چندان دور استقلال که هواداران این تیم همیشه از عملکردش 
شاکی بودند اما درست مثل امیر قلعه نویی، کارلوس کی روش هم به او اعتقاد خاصی 
داشت و نامش را در لیست مسافران جام جهانی 2014 برزیل هم قرار داد. بعضی ها حتی 
می گفتند که هاشم قرار است به عنوان مدافع چپ فیکس ایران در جام جهانی،مامور 
مهار لیونل مسی در جدال مقابل آرژانتین باشد اما مصدومیت بد موقع هاشم در یکی از 

بازی های دوستانه تیم ملی پیش از آغاز جام جهانی، این فرصت طلایی را از او گرفت.
بد شانسی های بیگ زاده اما به همین جا ختم نشد. یک سال بعد و در حالیکه او باز یکی 
از مردان مورد اعتماد کی روش برای حضور در ترکیب تیم ملی در جام ملت های 201۵ 
بود، این بار به دلیل مصدومیتی عجیب این شانس بزرگ را از دست داد. برخورد بیگ زاده 
و اشکان دژاگه در تمرین تیم ملی باعث شکستگی استخوان کف دست این بازیکن شد تا 
هاشم دومین تورنمنت مهم زندگی خود را هم به دلیل مصدومیت از دست بدهد و بعد از 

آن هم دیگر شانس حضور در ترکیب تیم ملی را نداشته باشد.
*کیمیا علیزاده

کیمیای ناب ورزش ایران که در المپیک 2016 ریو برنزی طلایی را برای کاروان کشورمان 
به ارمغان آورد،امید اول کسب مدال طلای تکواندو در بازی های آسیایی 2018 بود.

کیمیا علیزاده که عنوان اولین بانوی مدال آور تاریخ ورزش ایران را هم با خود یدک 
می کشید، به عنوان پرچمدار کاروان ایران در بازی های آسیایی 2018 اندونزی هم 

انتخاب شده بود اما درست یک هفته پیش از اعزام به این رقابت ها، پارگی رباط صلیبی 
به سراغش آمد تا تکواندوکار جوان ایرانی، اسیر هیولای مصدومیت شود و چنین شانس 

بزرگی را از دست بدهد.
 *رضا یزدانی

بدشانسی و مصدومیت شاید در بدترین زمان ممکن به سراغ پلنگ جویبار آمد. دقیقا 
زمانی که او روی تشک کشتی داشت برای رسیدن به فینال المپیک 2012 لندن با حریف 
قرقیزستانی اش مبارزه می کرد. یزدانی که یکی از اصلی ترین امیدهای کاروان کشتی 
ایران در آن رقابت ها بود، در حالی به نیمه نهایی رسید که مربیان به دلیل مصدومیت 
از او خواستند که در این مرحله حاضر نشود اما این کشتی گیر سرشناس ایران تصمیم 
به مبارزه گرفت و درست در اواسط این پیکار، با تشدید مصدومیتش از ناحیه زانو دیگر 
نتوانست به کار ادامه دهد و در نهایت هم با صندلی چرخدار سالن محل برگزاری مسابقات 

را ترک کرد تا مصدومیت به او اجازه کسب مدال در المپیک لندن را ندهد.
*علی قلی زاده

از سایپا به شارلوای بلژیک منتقل شده و در آستانه جام ملت های آسیا آماده ترین لژیونر 
فوتبال ایران و امید اول درخشش در امارات است اما در یکی از آخرین دیدارهایش با 
شارلوا پیش از اعزام به اردوی تیم ملی،مصدومیتی شدید به سراغ او آمد و باعث شد تا 
او به جای کمپ تمرینی تیم ملی،راهی مراکز درمانی شود. از ابتدای مصدومیت قلی 
زاده گفته شد که این بازیکن دور گروهی جام ملت ها را از دست می دهد و در مراحل بعد 
به جمع نفرات تیم ملی اضافه می شود اما در نهایت این مصدومیت بد موقع بر روحیه و 
انگیزه و تکنیک سرشار این بازیکن غلبه کرد تا پدیده فوتبال ایران جام ملت های 2019 

را از دست بدهد.

از هاشم تا سهراب و بهداد؛ستاره هایی که اسیر بلای مصدومیت شدند

آرزوهای برباد رفته!

پرسپولیس  بازیکنان  گفت:  پرسپولیس  باشگاه  سرپرست 
شرایط باشگاه را درک می کنند و به همین دلیل مطمئنم اعتصاب 

جایی در پرسپولیس ندارد.
 ایرج عرب ، در خصوص این شایعه که محسن خلیلی توسط 
برخی افراد و بدون اطلاع او به عنوان سرپرست تیم پرسپولیس 
انتخاب شد، گفت: این مسئله را قویا رد می کنم و باید بگویم که 
از ابتدای کار، شناسایی، مصاحبه و صحبت، توافق کاری، ابلاغ 
و معرفی محسن خلیلی همگی توسط خود من انجام شد. البته 
ما در پرسپولیس از خرد جمعی استفاده می کنیم و در باشگاه 
را شخصا  تصمیمات  اما  انجام می شود  فن  اهالی  با  مشورت 

می گیرم و چیزی را خارج از قاعده نمی پذیرم.
وی ادامه داد: تا زمانی که اعضای محترم هیأت مدیره باشگاه 
اعلام شوند تصمیمات را با خرد جمعی می گیریم و بعد از آن با 
تصمیمات هیأت مدیره باشگاه کارها را پیش خواهیم برد. به 
همین دلیل قصد نداریم وارد مسائل حاشیه ای شویم و به این 
مسائل ورود نمی کنیم.قاطعانه می گویم هیچ شبکه و گروهی 
در تصمیمات باشگاه نقش ندارند و همه تصمیمات با حضور و 
همفکری با مسئولان مربوطه انجام می شود. همانطور که در 
مسائل حقوقی، مسئولان حقوقی باشگاه، در حوزه اطلاع رسانی 
عوامل رسانه ای باشگاه و ... در تصمیمات کارها را با خرد جمعی 
پیش می برند اما تصمیم نهایی را من می گیرم. من به هیچ عنوان 
قائل به روابط غیرسازمانی نیستم و در باشگاه ما همه چیز شفاف 

است.

او  با  و  کردم  انتخاب  خودم  را  خلیلی  محسن  افزود:  عرب 
صحبت ها را انجام دادم و شناسایی و ابلاغ او هم توسط خودم 
او  و  برای پرسپولیس است  انتخاب خوبی  انجام شد. خلیلی 
را فردی تحصیلکرده،  مودب، بااخلاق و کم حاشیه می بینم . 
خلیلی از پیشکسوتان جوان باشگاه به حساب می آید و می تواند 
حلقه واصل بین باشگاه و تیم باشد. او می تواند با مدیریت خوب 
و در خصوص مسائل  را مدیریت کند  خود مسائل حاشیه ای 

مختلف می تواند از حقوق پرسپولیس به خوبی دفاع کند.
سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره اینکه بازیکنان این تیم 
عنوان کردند که اگر مشکلات مالی شان حل نشود از بعد از بازی 
با پدیده شهر خودرو تمرین نمی کنند، گفت: از نظر من اعتصاب 
با بازیکنان تیم  در پرسپولیس وجود خارجی ندارد. من بارها 
صحبت کردم و آنها از وضعیت و شرایط باشگاه آگاه هستند. من 
همه تلاش ها را شفاف مطرح کردم و بازیکنان می دانند ما بیکار 
ننشسته ایم و همواره مسائل مالی را پیگیر هستیم. شاید دیر و زود 
داشته باشد اما در نهایت این اتفاق رخ خواهد داد و مسائل مالی 
حل می شود. به همین دلیل از نظر من اعتصاب در پرسپولیس 
جایی ندارد. من مطمئن هستم بازیکنان فهیم پرسپولیس همه 
تلاش خودشان را می کنند و کم نمی گذارند. آنها می دانند که 
مدیریت باشگاه کارها را به خوبی انجام می دهد و همواره رابطه 
اصولی خوب بین ما و بازیکنان برقرار است. وقتی این مسائل 
اصولی و منطقی برقرار است به همین دلیل مطمئن هستم 

حاشیه جایی در تیم ما ندارد.

در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی تیم پرسپولیس دوشنبه 
ساعت 17:1۵ در ورزشگاه آزادی به مصاف تیم پدیده شهر خودرو 
می رود.  دو تیم روز 17 بهمن در اولین بازی دور برگشت لیگ برتر 
مقابل یکدیگر بازی کردند که سرخپوشان تهرانی 2 بر صفر پدیده را 
شکست داد اما این مسابقه با بازی فردا به هیچ عنوان قابل مقایسه 
نیست. قطعا دو تیم از ابتدا هجومی بازی نمی کنند و با تامل و 
بررسی بهتر و بیشتر مقابل هم صف آرایی خواهند کرد. سرخپوشان 
قبل از این دیدار در لیگ برتر تیم استقلال خوزستان را 2 بر صفر 
شکست دادند و در وضعیت مناسبی هستند اما پدیده در لیگ برتر 

با نتیجه مساوی مقابل نفت آبادان متوقف شد. 
شرایط جام حذفی به گونه ای است که اکثر کارشناسان معتقدند 
قهرمان این جام از این بخش جدول بیرون خواهد آمد زیرا برنده این 
مسابقه به مصاف سپاهان خواهد رفت و تیمی که بتواند به فینال 
برسد حریف تیم دسته دومی داماش گیلانیان خواهد بود. بنابراین 
بازی فینال جذابیت مسابقه های یک چهارم نهایی و نیمه نهایی را 
نخواهد داشت! برانکو همیشه می گوید برای کسب سه جام تلاش 
می کند و گل محمدی هم نمی خواهد برای سومین مرتبه مقابل 
و  تهرانی در دو دیدار رفت  بازنده شود! سرخپوشان  پرسپولیس 

برگشت لیگ پدیده را شکست دادند.
برنده این بازی در نیمه نهایی هم کار دشواری دارد با این حال 
قول  است.به  بازی  این  روی  تمرکزشان  فقط  تیم  دو  هر  اکنون 
کی روش برنده این مسابقه صاحب همه چیز است و بازنده هیچ چیز 
ندارد! این مسابقه بازی صفر و صد است. بازنده صفر می شود و 

برنده به 100 خواهد رسید.  علیرضا فغانی بهترین داور فوتبال آسیا 
نیز قضاوت این مسابقه را برعهده دارد. قبل از مسابقه هم بعید است 
که دو تیم بیانیه ای صادر کنند. سومین بازی از نبرد سه گانه برانکو 
و گل محمدی دوشنبه شب برگزار می شود و باید دید برانکو بازهم 
شاگرد سابقش را در تیم ملی شکست خواهد داد یا این گل محمدی 

است که به مهم ترین برد این فصل خود دست پیدا می کند.
در پرسپولیس هنوز بازیکنان جدید مثل مهدی ترابی، مهدی 
شریفی، مهدی شیری آنطور که باید و شاید جا نیفتاده اند و با تیم 
هماهنگ نشده اند با این حال پرسپولیس به بلوغ تاکتیکی رسیده 
است. برانکو دلش نمی خواهد یک جام قهرمانی  دیگر را در ورزشگاه 
ازادی و مقابل چشم هواداران از دست بدهد بنابراین سرخپوشان 

تهرانی با تمام توان به میدان خواهند رفت.
اسامی داوران مسابقه: داور: علیرضا فغانی کمک ها: محمدرضا 
ابوالفضلی، آرمان اسعدی کمک داوران اضافی: حسن اکرمی، 

یاسر همرنگ داور چهارم: محمد عطایی ناظر داوری: ایرج نظری

اعتصاب جایی در پرسپولیس ندارد 

عرب: خلیلی را خودم برای تیم انتخاب کردم
مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی 

پرسپولیس- پدیده؛ بازی صفر و صد!

مهدی پاشازاده:

نگران بازی های استقلال در آسیا هستم
مقابل  تیم  این  باخت  از  بعد  استقلال  فوتبال  تیم  پیشین  کاپیتان   
تراکتورسازی، گفت: نگران بازی های استقلال در لیگ قهرمانان آسیا هستم.
مهدی پاشازاده با اشاره به این نتیجه بیان داشت: میزبانی تراکتورسازی 
و شرایط حاکم بر ورزشگاه نیز در اتفاقات این بازی بی تاثیر نبود.  متاسفانه 
استقلال باز هم در ابتدای یک نیم فصل دستخوش تغییرات زیادی شده و 
حالا عنوان می شود که برای هماهنگی تیم زمان نیاز است. در حالی که تیم 
در ابتدای فصل باید به گونه ای بسته شود که در نیم فصل نیاز به خانه تکانی 
نداشته باشد.  کاپیتان سابق آبی پوشان در ادامه بیان داشت: هفته گذشته 
که استقلال با 4 گل پیکان را برد عده ای این پیروزی را به یکی از اعضای کادر 
فنی استقلال نسبت دادند و نقش او را در این پیروزی پررنگ جلوه دادند. 
سئوال من این است که آیا شکست امروز را هم باید به پای همان فرد نوشت؟
پاشازاده تصریح کرد: فوتبال یک بازی تیمی است که شکستها و پیروزی ها 
را باید به پای همه اعضای کادر فنی نوشت نه فقط یکی از آنها. وی در ادامه 
بیان داشت: قابل کتمان نیست که این شکست تاحدود زیادی کار آبی 
پوشان را برای رسیدن به صدر جدول و قهرمانی سخت و حتی کسب سهمیه 
را هم بسیار دشوار می کند. جبران این 3 امتیاز از دست رفته در ادامه فصل 
بسیار سخت خواهد بود. مدافع پیشین آبی پوشان در ادامه بیان داشت: 
نگران بازی های استقلال در لیگ قهرمانان هستم و امیدوارم این نگرانی من و 

امثال من با کسب نتایج درخشان این تیم در آن مسابقات از بین برود. 
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محققان نروژی به تازگی رباتی ساخته اند که جایگزین دانش آموزان در مدرسه می شود 
تا اگر دانش آموزی نتوانست در مدرسه حاضر شود، از دروس خود عقب نماند.

به گزارش ایسنا و به نقل از تلگراف، یک استارتاپ نروژی به نام "No Isolation" به 
تازگی رباتی منحصر به فرد تولید کرده است.

این ربات که "AV۱" نام دارد، می تواند در مدرسه جایگزین دانش آموزان غایب شود.
اگر دانش آموزی به علت مریضی و در طولانی مدت از کلاس درس غیبت داشته 

باشد، می تواند با استفاده از این ربات با مدرسه خود در ارتباط باقی بماند.
این پروژه که توسط دولت نروژ حمایت شده است بودجه ای بالغ بر ۵۴۴ هزار پوند 

داشته است.
" AV۱" در مدرسه به عنوان گوش، چشم و صدای دانش آموز غایب عمل می کند.

در مقابل این ربات یک دوربین تعبیه شده که به دانش آموز بیمار این امکان را می دهد 
کلاس و همکلاسی های خود را مشاهده کند و در عین حال با استفاده از یک اسپیکر 

سوالات خود را بپرسد.
دقیقاً مثل زمانی که در کلاس حضور دارد.

این ربات نروژی که نماد یادگیری از راه دور است، با استفاده از چراغ های رنگی خود، 

احساس دانش آموز را به معلم انتقال می دهد.
دانش آموز مزبور می تواند با استفاده از یک اپلیکیشن که در گوشی و یا تبلت وی است، 

با مدرسه خود ارتباط برقرار کند.

ابرخازنحالتجامدانعطافپذیرساختهشد
 محققان دانشگاه ارومیه موفق به طراحی و ساخت ابرخازن حالت جامد انعطاف پذیر 

شدند که تحولی عظیم در جهت ذخیره سازی انرژی است.
 به گزارش ایسنا، دکتر سجاد گلشن نواز، مدیر فناوری دانشگاه ارومیه در این خصوص 
گفت: این دستاورد علمی توسط دکتر مسعود فرجی، استادیار شیمی فیزیک دانشگاه 

ارومیه با همراهی تیم تحقیقاتی در آزمایشگاه الکتروشیمی به دست آمده است.
وی تصریح کرد: ابرخازن حالت جامد انعطاف پذیر می تواند در صنایع نظامی، ابزارهای 
الکترونیکی قابل پوشش، پاوربانک ها، خودروهای هیبریدی، لیتاپ ها و موبایل های 

انعطاف پذیر مورد استفاده قرار گیرد.
گلشن نواز ادامه داد: ابرخازن حالت جامد انعطاف پذیر ساخته شده توسط محققان 
دانشگاه ارومیه، ظرفیت ویژه خازنی mF cm-22۰۰ با قابلیت حفظ ظرفیت ۸۰ درصد 

بعد از ۳۰۰۰ چرخه شارژ / دشارژ را داراست.
مدیر فناوری دانشگاه ارومیه اظهار کرد: این ابرخازن نسبت به نمونه های خارجی 
بسیار ارزان قیمت، سبک وزن و نازک بوده و می تواند در مقیاس های بزرگ تری ساخته 

شود.

واقعیتمجازیبیماریاوتیسمرادرمانمیکند؟

 محققان به تازگی دریافته اند که فناوری "واقعیت مجازی" می تواند ترس های کودکان 
مبتلا به اوتیسم را درمان کند.

مجازی"  "واقعیت  که  دریافته اند،  تازگی  به  انگلیس  "نیوکاسل"  دانشگاه  محققان 
می تواند در ۴۵ درصد مواقع، ترس های کودکان مبتلا به اوتیسم را از بین ببرد.

به ادعای این تیم تحقیقاتی، این اثرات دائمی هستند. در این پروژه تحقیقاتی محققان 
با استفاده از یک اتاق آبی محیط امنی را برای کودکان مبتلا به اوتیسم ساختند تا این 
بیماران به آرامی در شرایط استرس زا قرار بگیرند تا در کنار یک درمانگر با ترس های خود 
مقابله کنند. این روش درمانی یک پسر ۱۱ ساله دبستانی به نام "هری مین وارینگ") 
Harry Mainwaring( را قادر ساخت که با ترس های خود مقابله کرده و رفتار ملایمانه تری 
از خود نشان دهد. مطالعه دیگری نیز نشان می دهد که این روش درمانی برای برخی 
بزرگسالان مبتلا به اوتیسم نیز کارآمد است. در محیطی که محققان برای بیماران ساخته 
بودند ابزارهایی برای بروز برخی از ترس ها از قبیل ترس از زنبور، تاریکی، عروسک، پرواز، 
بالن، وسایل نقلیه عمومی، مدرسه و راه رفتن در اتاق وجود داشت. "هری مین وارینگ" با 
استفاده از کنترل گر آیپد در بخش های مختلفی از سناریوهای واقعیت مجازی قرار گرفت 
و در وضعیت تعریف شده باقی ماند. نتایج این آزمایش نشان داد که ۴۵ درصد از بیماران 
جوان ۶ ماه پس از انجام پروژه تأثیرات مثبت این روش را از خود بروز دادند. این روش 
درمانی همچنین توانست یک فارغ التحصیل مبتلا به اوتیسم که 2۶ ساله است را نیز 
درمان کند. ترس وی این بود که نمی توانست در یک اتاق پیاده روی کند و واقعیت مجازی 
توانست وی را قادر سازد که بر ترسش غلبه کند.در این پروژه محققان دانشگاه نیوکاسل 
۳2 کودک ۸ تا ۱۴ ساله مبتلا به اوتیسم را مورد بررسی قرار دادند. این روش درمانی هنوز 

تنها در انگلیس در دسترس است.

پژوهشگران دانشگاه ارومیه به دانش فنی طراحی و ساخت عدسی های پراشی مبتنی 
بر تیغه منطقه ای فرنل و غربال فوتونی دست یافتند.

به گزارش ایسنا، این اختراع منحصر به فرد به سرپرستی دکتر آرش ثباتیان دانشیار 
گروه فیزیک دانشگاه ارومیه و دانشجوی دکتری مرجان گلبندی به ثبت رسیده است.

طراحی، مطالعه و تولید این عدسی پراشی گلبرگی برای نخستین بار به جامعه علمی 
اپتیک معرفی شده است.

این عدسی یک عدسی پراشی دو کانونی با بازدهی بالاست و قابلیت شکل دهی و 
ساختاردهی به باریکه های لیزری را داراست.

این نوآوری با ارزش در زمینه ساخت و بهینه سازی حسگرهای نوری، نانوآنتن های 
نوری، مخابرات نوری، پردازش دقیق مواد، جداسازی ایزوتوپ ها، میکرو و نانو لیتو 
گرافی، تله اندازی اتم ها، در دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوری نانو و همچنین صنایع 

)اپتیک و الکترونیک، خودروسازی، دفاعی، ارتباطات و پزشکی( کاربرد دارد.
این دستاورد دارای ثبت اختراع با طبقه بندی بین المللی G۰2B ۰۰/۱۳ و شماره 

اختراع ۹۵۷۴۰ است.
همچنین در مسابقات یک ایده یک اختراع حائز رتبه برتر و موفق به دریافت تندیس و 

گواهی شده و در Journal of the Optical Society of America A نیز به چاپ رسید.
بر اساس این گزارش، گروه پژوهشی اپتیک پراشی دانشگاه ارومیه به سرپرستی 
دکتر آرش ثباتیان با فارغ التحصیلی اولین دوره از دانشجویان تحصیلات تکمیلی در 
سال ۱۳۸۹ ایجاد شد. حاصل اولین پژوهش های ناب و منحصر بفرد این گروه که با 
حداقل امکانات یعنی استفاده از آزمایشگاه اپتیک دوره کارشناسی انجام شد، در مجله 
Applied Optics از مجلات ارزشمند انتشارات انجمن اپتیک آمریکا به چاپ رسید. 
پژوهش اصلی این گروه بر روی شکل دهی به باریکه های لیزری و ساختاردهی به آنها 
متمرکز است. شکل دهی به پرتوها و باریکه ها پایه و اساس بسیاری از کاربردها از جمله 

در زمینه های مخابرات نوری پیشرفته، حسگرهای تراهرتز و نانوآنتن های نوری، میکرو 
لیتوگرافی و نانو لیتوگرافی، پردازش دقیق مواد اعم از جوشکاری، برشکاری، لحیم کاری 
و سخت کردن مواد در مقیاس های میکرو و زیر میکرونی، کاربردهای نظامی، تله اندازی 

اتم ها، ذرات میکرونی و زیستی برای مطالعه آنها، هدایت الکترون های سرد است.
این گروه با وجود امکانات آزمایشگاهی بسیار اندک، ولی با تلاش و کوشش همه جانبه 
تا کنون موفق به معرفی ده ها المان و عنصر پراشی جدید و منحصر به فرد شده است که 
از این عناصر برای تولید باریکه های خمره ای، استوانه ای، گردابی، مارپیچی، حلقوی، 
بیضوی، شبکه های نوری، آرایه ها و ماتریس های نوری در ابعاد، اشکال و شکل های 
مختلف و… با بازدهی و کیفیت بالا شده است که ماحصل آنها که بیش از ۳۸ مقاله در 

طی ۷ سال می رسد، در مجلات معتبر اپتیک به چاپ رسیده است.

بر  مبتنی  بسیاری  فناوری های  اخیراً  دانشمندان 
تبدیل  فناوری ها،  این  و هدف  داده اند  توسعه  گرافین 
کیفیت  ارتقا دهنده  به دستگاه های  تلفن های همراه 

زندگی افراد است.
اخیراً  دیلی،  ساینس  از  نقل  وبه  ایسنا  گزارش  به 
سلامتی  بر  نظارت  پوستی  پچ  یک  پژوهشگران 
قلب،  ضربان  گیری  اندازه  به  قادر  که  داده اند  توسعه 
درجه  و  تنفس  میزان  اکسیژن،  اشباع  هیدراتاسیون، 

حرارت است.

 "ICFO" پچ پوستی یاد شده توسط مرکز تحقیقات
توسعه داده شده است و این دستگاه ها کاربران را قادر 
می سازد تا از طریق یک حسگر فرابنفش دریابند که چه 

میزان در معرض نور آفتاب قرار داشته اند.
این پچ انعطاف پذیر، شفاف و یک بار مصرف و قابل 
اتصال به تلفن همراه است و زمانی که کاربر بیش از اندازه 
در معرض نور خورشید قرار می گیرد، این پچ به کاربر 

هشدار می دهد.
با استفاده از فناوری هسته ای همانند پچ فرابنفش، 
پچ پوستی ICFO مبتنی بر گرافین، برای اندازه گیری 
میزان  اکسیژن،  اشباع  هیدراتاسیون،  قلب،  ضربان 
تنفس و درجه حرارت بدن کاربر در حین فعالیت مانند 
ورزش کردن توسعه داده شده است. با این حال این پچ 

قابلیت هایی فراتر از اندازه گیری فعالیت بدنی نیز دارد.
این پچ بسیار مفید است. برای مثال در نظر بگیرید 
این  و  است  آمازون  جنگل  به  سفر  حال  در  شخصی 
درحالی است که دسترسی به آب در آنجا محدود است 

بدن  هیدراتاسیون  میزان  گیری  اندازه  با  فرد  بنابراین 
خود توسط این پچ می تواند مصرف آب مورد نیاز خود 
از دهیدراسیون جلوگیری کند.  و  را بهینه سازی کند 
دهیدراسیون یا کم آبی بدن نوعی بیماری است که در 
فیزیولوژی و پزشکی به عنوان از دست دادن بیش از حد 

مایعات بدن تعریف شده است.
یا برای مثال فردی که قصد رفتن به کوه اورست را دارد، 
توسط این پچ می تواند به طور دقیق نسبت به میزان 
اشباع اکسیژن موجود در رگ هایش آگاه شود زیرا ارتفاع 
تأثیر  بر اشباع اکسیژن در بدن  بالا می تواند به شدت 

بگذارد.
علاوه بر این، مؤسسه تحقیقاتی"ICFO" قصد دارد در 
"نمایشگاه MWC 2۰۱۹" که از 2۵ فوریه آغاز می شود، 

از دو فناوری دیگر مبتنی بر نور گرافین نیز رونمایی کند.
یکی از این فناوری ها، شامل کوچک ترین طیف سنج 
پیکسلی در جهان و دیگری یک حسگر تصویربرداری 

فراطیفی مبتنی بر گرافین است.

ابداعرباتیکهبهجایدانشآموزغایببهمدرسهمیرود!

ساختنوعیعدسیباکاربرددرصنایعدفاعیکشور

توسعهپچپوستینوینبراینظارتبرسلامتی

علمیوسلامت

عرق کاسنی پوستی زیبا داشته باشید

فوایدعرقکاسنیبرایپوست
عرق کاسنی به دلیل قابلیت سم زدایی کبد و تصفیه و پالایش خون؛ نقش مؤثری در 
درمان جوش هایی دارد که به دلیل گرمی و یا مشکلات کبدی و اختلالات هورمونی 

ایجاد شده اند.
عرق کاسنی از گیاه کاسنی به دست می آید و دارای خواص مختلفی است. یکی از 
مفیدترین اثرات عرق کاسنی سم زدایی از کبد و کیسه صفرا است و از آنجا که جوش های 
صورت اغلب ریشه در مشکلات کبدی دارد، مصرف عرق کاسنی می تواند کبد را تصفیه 

کرده و در درمان جوش های صورت مؤثر باشد.
دلایل درمان جوش با عرق کاسنی: استفاده از عرق کاسنی در طب سنتی بسیار 
رواج داشته و به این دلیل تقریباً در هر خانه ای پیدا می شده است. ارتباط عرق کاسنی 

و درمان جوش به تجربه ثابت شده است. دلایل این ارتباط را با هم بررسی می کنیم.
مصرف  و  مزاج  گرمی  غلبه  دلیل  به  جوش ها  از  بسیاری  مزاج:  گرمی  رفع   -  ۱
گرمی جات است. عرق کاسنی طبع سردی دارد که با مصرف آن طبع فرد معتدل شده 

و جوش های ناشی از گرمی درمان می شوند.
۲ - کاهش غلظت خون: جوش هایی که به علت غلیظ شدن خون به وجود آمده اند، 
با مصرف عرق کاسنی که مستقیماً بر عملکرد کبد تأثیرگذار است، غلظت خونشان رفع 

شده و همین کارکرد یکی از مهم ترین دلایل درمان جوش با عرق کاسنی است.
۳ - تنظیم هورمون ها: بسیاری از جوش ها با به هم ریختن تنظیم هورمونی بدن 
ایجاد می گردند. کبد وظیفه تنظیم هورمون ها را در بدن به عهده دارد که با اختلال 
عملکرد کبد مشکلات بسیاری از جمله اختلال هورمونی به وجود می آید. عرق کاسنی 
با دفع صفرا از بدن و بهبود عملکرد کبد، زمینه را برای تنظیم هورمون ها و نابودی 

جوش های ناشی از آن فراهم می کند.
۴ - ضدمیکروب: عرق کاسنی بدن را سم زدایی کرده و میکروب ها را منهدم می کند؛ 
بنابراین جوش های میکروبی با مصرف آن بهبود می یابند. درمان جوش با عرق کاسنی 
تنها یکی از تأثیرات این ماده برای پوست است. عرق کاسنی رنگ پوست را روشن می کند 
و بیماری های مزمن پوستی به خصوص اگزما را نیز التیام می بخشد. همچنین با داشتن 

انواع ویتامین ها، از پیری پوست جلوگیری می کند.
در واقع عرق کاسنی یکی از بهترین درمان های طبیعی و سنتی برای صاف کردن کبد 
است. وقتی که کبد پاکسازی شده و خون کثیف و غلیظ پالایش شود، پوست شما هم 

شفاف و بدون لک و جوش خواهد شد.
طریقه مصرف عرق کاسنی برای درمان جوش: برای درمان جوش با عرق کاسنی، 
توصیه می شود که عرق کاسنی و شاه تره را با هم مخلوط کرده )نسبت دو به یک( و روزی 

سه لیوان از این مخلوط را قبل از هر وعده غذایی بنوشید.
سایر مزایای عرق کاسنی: کاسنی دارای بسیاری از ویتامین ها و مواد معدنی مانند 
عناصر روی، منیزیم، منگنز، کلسیم، اسیدفولیک، آهن و پتاسیم است که همگی برای 
بدن ضروری و مفید هستند. همان طور که گفته شد عرق کاسنی در درمان لک و جوش 
بسیار مؤثر است اما دارای خواص بی شمار دیگری برای سلامتی نیز هست که در ادامه 

به برخی از آن ها اشاره خواهیم کرد.
عرق کاسنی و دفع سموم کبدی: عرق کاسنی با اثراتی که بر روی کبد می گذارد، 
زمینه دفع صفرا از بدن را فراهم کرده و بدین ترتیب زردی را رفع می کند. این خاصیت 

کاسنی می تواند تب بر نیز باشد.
کاهش وزن: کاسنی دارای فروکتوز و فیبر طبیعی است و همین فیبر موجود در 
کاسنی نقش مؤثری در حرکات روده و درمان یبوست دارد و به کاهش وزن نیز کمک 
زیادی می کند. گرلین یا هورمون گرسنگی، سبب می شود که بیشتر غذا بخورید. مصرف 
کاسنی و فیبر آن باعث می شود که ترشح این هورمون کاهش یابد و پرخوری را کنترل 
کند. در نتیجه به دلیل احساس سیری که در اثر مصرف کاسنی ایجاد می شود، غذای 

کمتری خورده و کاهش وزن خواهید داشت.
پیشگیری از سرطان: مطالعات نشان داده اند که مصرف عرق کاسنی باعث کاهش 
رشد تومورهای سرطانی می شود. در واقع شهد موجود در کاسنی از خواصی برخوردار 
بوده که به تومورها اجازه رشد نداده و همچنین دارای خواص آنتی اکسیدانی است. 
علاوه بر این، پلی فنول های کاسنی در پیشگیری از انواع مختلف سرطان ها از جمله 

سرطان سینه و سرطان روده نقش دارند.
کاهش درد مفاصل: یکی از درمان های سنتی و طبیعی آرتروز، تجویز مصرف کاسنی 
است. این گیاه به دلیل داشتن خواص ضدالتهابی می تواند موجب کاهش دردهای 
مفصلی و استخوانی شود. افرادی که دچار دردهای مفصلی و استخوانی هستند، با 

مصرف کاسنی به طور قابل ملاحظه ای دردشان کاهش خواهد یافت.
درمان زردی کودک: زردی یکی از مشکلات بسیار رایج است که کودکان در بدو تولد 
دچار آن می شوند. برای اینکه از زردی کودک جلوگیری شود، زنان باردار می توانند در 
دوران بارداری کاسنی مصرف کنند. این گیاه با پاکسازی کبد و دفع سموم آن، خون را 
تصفیه می کند و نقش مؤثری در جلوگیری از زردی نوزاد خواهد داشت. پاکسازی کبد و 

خون مادر از مواد زائد و سمی، تأثیر فوق العاده ای بر روی زیبایی جنین نیز دارد.
بهترین زمان مصرف عرق کاسنی: بهترین زمان برای مصرف عرق کاسنی، صبح 
قبل از صبحانه و ناشتاست، بهتر است برای درمان جوش با عرق کاسنی و مصرف آن، 

عرق کاسنی را به آب اضافه کنید تا مواد مغذی آن را بهتر بتوانید دریافت کنید.
طبع عرق کاسنی

طبع عرق کاسنی سرد است و در از بین بردن حرارت بدن و احساس سستی و ضعف 
و رنگ پریدگی و به خصوص مشکلات کبد بسیار مفید است. اگر طبع شما سرد است در 

استفاده از عرق کاسنی باید احتیاط کنید.

بنابراین، آیا آلرژی ها موجب 
سرفه می شوند؟

به طور خلاصه، بله معمولًا 
آلرژی سرفه خفیفی ایجاد 
می کند، که این واکنشی 

مستقیم به چیزی است که 
شما بدان حساس هستید 
که همان ماده آلرژن است 
که در راه های هوایی قرار 

دارد. در صورتی که این مورد 
باشد، احتمالًا علائم دیگری 

نیز وجود خواهد داشت: 
خارش و آبریزش چشم، 

آبریزش بینی، خارش گلو 
و عطسه. گاهی سردردها و 

خس خس سینه نیز با آلرژی 
همراه است.

زمان بندی نیز یک عامل 
است. برای مثال اگر شما 
به گرده یا موی بدن یک 
بچه گربه آلرژی دارید، 

احتمالًا تقریباً بلافاصله یا 
در عرض یک ساعت بعد از 
قرار گرفتن در معرض آن، 

دچار علائم، از جمله سرفه، 
خواهید شد. این علائم 

می تواند به مدت چند ساعت 
پس از اینکه شما در معرض 
آن قرار گرفتید و یا حتی پس 

از آنکه دیگر ماده آلرژن در 
محیط اطرافتان وجود ندارد، 

شما را درگیر کند.

آنفلوانزای معده، 
واقعاً آنفلوانزا نیست

نکته مهمی که باید به یاد داشته 
باشید این است که سرفه، جدا 
از اینکه علت آن چیست، نباید 
برایتان به چیزی عادی و روتین 

تبدیل شود.
سرماخوردگی، معمولًا دو هفته به 

طول می انجامد؛ بدین معنی است 
که سرفه ناشی از سرماخوردگی 

هم تا حداکثر سه هفته با فرد همره 
است )برای برخی افراد تا هشت 

هفته نیز ادامه دارد(. اما طول سرفه 
مرتبط با آلرژی بسته به نوع درمان 

متفاوت است.
اما اگر متوجه شدید، که بعد از 
گذشت دو ماه، علائم همچنان 

همراهتان است، به پزشک مراجعه 
کنید. ممکن است دچار آلرژی 

باشید که قبلًا از آن باخبر نبودید 
)که با تست آلرژی شناسایی 

می شود( و یا به بیماری جدی تری 
مثل آسم )که همراه با نفس تنگی 

است(، برونشیت، پنومونی یا 
ریفلاکس مبتلا باشید.

اگر چیزی مانند سرماخوردگی یا 
آلرژی شما را می آزارد تا حدی که 

زندگی تان را مختل کرده است، آن 
را بدون درمان رها نکنید. اگر حتی 
هیچ مشکل جدی وجود نداشته 
باشد، ملاقات با پزشک به شما 

آرامش می بخشد و حتی می تواند 
زمان بهبودی را سرعت ببخشد.

آیا باید همیشه نگران 
سرفه هایمان باشیم؟

شما می دانید که سرفه های ناشی 
از آلرژی به طور معمول خشک 
هستند؛ اما سرفه های ناشی 
از سرماخوردگی و یا آنفلوانزا 
کمی مرطوب تر می باشند که 

این رطوبت در واقع موکوس بدن 
شما است که در حال تلاش برای 

خارج شدن از بدن می باشد.
سرفه های ناشی از سرماخوردگی 

معمولًا همراه با جریان مخاط 
در پشت گلو است که می تواند 

موجب گلودرد و ناراحتی 
سینه شود. تب با درجه پایین 
هم می تواند به جای آلرژی 

نشان دهنده سرماخوردگی باشد.
سرماخوردگی به اندازه آلرژی، 
فوری رخ نمی دهند و معمولًا 
به چند روز زمان برای بروز نیاز 
دارند. شما می توانید چند چیز 
مختلف را امتحان کنید تا سرفه 
را کاهش دهید که یکی از آن ها 

داروهای ضداحتقان بینی و 
ترکیباتی مانند دکسترومتورفان 

)که در برخی از داروها یافت 
می شود( است.

باید گفت، سرفه خشک، ضرورتاً 
نشانه آلرژی نیست، همان طور 
که سرفه های مرطوب حتماً از 
علائم سرماخوردگی نخواهد 

بود.

چگونه بفهمیم که سرفه هایمان 
ناشی از سرماخوردگی است؟ سرفه های مرتبط با آلرژی نیز به الگوهایی وابسته است، بنابراین پزشکان همیشه سعی می کنند به طور جامع 

به همه جوانب نگاه کنند. اگر شما هر فصل بهار دچار سرفه می شوید، نشانه ای از آن است که از آلرژی رنج 
می برید نه سرماخوردگی. بنابراین شما باید همه چیز را در نظر بگیرید.

بهترین را دفاعی در برابر سرفه ناشی از آلرژی چیست؟ آنتی هیستامین هایی مانند آلِگرا، کِلاریتین و زیرتِک، 
که همگی بدون نیاز به نسخه، در دسترس هستند، از راه های مبارزه با علائم آلرژی می باشند. گزینه های 
دیگر عبارتند از اسپری های استروئیدی بینی و شات های ایمونوتراپی، که می تواند به جای تسکین علائم، 

تنظیم کننده پاسخ بدن شما به آلرژن ها باشد.

به گفته یکی از متخصصان 
گوش، حلق و بینی، هدف از 
سرفه، کمک به ما است. این، 
روشی است که بدن توسط آن 

سعی در خارج کردن چیزی که 
آن را تهدیدی می بیند و در مجاری 

هوایی شما است، دارد.
این تهدیدات ملاحظه شده، 

می تواند شامل دسته ای از موارد 
مختلف باشد: یک قطعه غذا 

در گلویتان، دانه گرده، آلودگی 
هوا یا تورم و موکوس اضافی که 
در گلویتان قرار دارد. همه این ها 

باعث می شود الیاف حساس 
موجود در مجاری هوایی شما 
تحریک شود که سپس باعث 

سرفه خواهد شد.
سؤالی که ممکن است پیش 

بیاید این است که در طول فرآیند 
سرفه چه اتفاقی در بدن رخ 

می دهد؟ خب، این عمل بسیار 
پیچیده است، اساساً تارهای 

صوتی تان کمی فشرده می شوند 
تا به ریه ها فشار وارد کنند. وقتی 
فشار کافی ایجاد شد، تارهای 
صوتی مجدداً به حالت قبل 

بازمی گردند، هوا به سرعت از 
طریق جعبه صوتی جریان می یابد 

که موجب ایجاد صدای سرفه 
می شود.

یک سؤال از روی کنجکاوی: 
اصلًا چرا سرفه می کنیم؟

آلرژی یا سرماخوردگی؟ مساله این است!

سرفه های خشک، تنها به معنی سرماخوردگی نیست
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سرفه های ناشی از آلرژی به طور معمول خشک هستند؛ اما سرفه های ناشی از 
سرماخوردگی و یا آنفلوانزا کمی مرطوب تر می باشند که این رطوبت در واقع موکوس بدن 

شما است که در حال تلاش برای خارج شدن از بدن می باشد.
مهم نیست که سرفه ها چرا اتفاق می افتند، آن ها همیشه آزاردهنده هستند صدای 

بلند و جلب توجه ناخواسته مردم، همیشه ناراحت کننده است؛ اما واقعاً پشت پرده این 
سرفه های خشک چه چیزی پنهان شده است؟ آیا آلرژی است که باعث این نوع سرفه 

می شود و یا همیشه پای سرماخوردگی یا آنفلوانزا در میان است؟
خب، معلوم می شود. تفاوت های بسیار زیادی بین سرفه های آلرژیک و سرفه ناشی از 

انواع سرماخوردگی وجود دارد:

آگهی تغییرات موسسه اندیشکده بین المللی هوزان اوراسیا به شماره ثبت 2۱۹2 و 
شناسه ملی ۱۴۰۰۷۴۵۴۳2۴ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مورخ ۱۷/۰۷/۱۳۹۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم سیده صدیقه متقی 
به شماره ملی ۴۰۷۰۵۴۹۰۷2 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۷۵۰.۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه ، آقایان علیرضا فاطمی صفت به شماره ملی ۱۹۵۰۹۳۵۷۴۴ به سمت 
نایب رئیس هیئت مدیره دارنده ۱۵۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ،حسین موحدکیا به 
ریال  دارنده ۱۰۰.۰۰۰  مدیره  به سمت عضو هیئت  ملی ۰۰۱2۴222۶۶  شماره 
به سمت  به شماره ملی۰۰۴۵۵۶۷۴۶۸  فتیده  پور  مرتضی موسی  و  الشرکه  سهم 
عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( برای مدت نامحدود و مرتضی موسی پور فتیده 
به شماره ملی۰۰۴۵۵۶۷۴۶۸ به سمت مدیرعامل برای مدت یکسال انتخاب شدند. 
کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای رئیس هیئت مدیره و با مهر شرکت معتبر می باشد 
. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )۳۸۱۸۰۹(
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آدم های بزرگ نسبت به مشکلات دیگران بی تفاوت نیستند، در رفع غم دیگران تلاش می کنند 
و این تلاش برای رفع گرفتاری دیگران، آن ها را شاد می کند.

حتماً در طول زندگی با آدم هایی برخورد داشته اید که علی رغم داشتن زندگی های ساده و 
خالی از خرج های زیاد و تجملات امروزی، حال دل شان خوب و لب شان پرخنده و به قولی 
همیشه شاد هستند. اما این نوع شادی و نشاط از کجا نشأت می گیرد؟ دامنه یک حالت روحی 

چگونه می تواند انقدر وسیع و گسترده باشد به طوری که همگان را بهره مند سازد؟ 
اگر افراد اهداف بزرگ و بلندی داشته باشند اما به اندازه هدفشان تلاش نکنند، این ها 

هم مستحق آشفتگی هایی هستند که زمینه ناشادی و ناخرسندی ها را فراهم می کند.
درباره این موضوع با حجت الاسلام سرلک مشاور و کارشناس امور مذهبی گفت وگو 
کرده ایم. روحانی جوانی که پیش تر با حضور در برنامه خندوانه از شاد بودن و توصیه ها دین 

اسلام در خصوص شادی آفرینی سخن گفت.
در ادامه گفت وگوی با این کارشناس مذهبی را می خوانید. 

حجت الاسلام سرلک، به معرفی دو متغیر مهم در تعریف شادی اصیل و پایدار می پردازد و 
می گوید: شادی اصلی و اصیل عبارت است از هیجانی که به هنگام نزدیک شدن به هدف 
روی می دهد. این هیجان و نشاط محصول دو متغیر اساسی و مهم بوده: یکی هدفمندی 

و دیگری تلاش و حرکت جدی برای رسیدن به  هدف.
وی ادامه داد: »در کنار داشتن هدف و تلاش برای رسیدن به آن، باید توجه داشت که 
در چه مسیری و چگونه تلاش می کنیم. آدم هایی که اهداف کوتاه داشته و مثلًا دنیا و 
مصادیق ضعیف آن چون شهرت و مقام را هدف و مقصد خودشان در نظر می گیرند و برای 
رسیدن به آن تلاش می کنند ، چون هدف هایشان بزرگ نبوده این ها، به تعبیر قرآن کریم به  
عْرَضَ عَنْ ذِکْری فَإِنَّ لَهُ مَعیشَه ضَنْکًا« یا درجایی 

َ
زندگی تنگ گرفتار خواهند شد:» وَ مَنْ أ

نْیَا لَعِبٌ وَلَهْوٌ« این انسان ها لاجرم در دریایی از غم ها،  مَا الْحَیَاةُ الدُّ نَّ
َ
دیگر می فرماید: » أ

استرس ها، افسردگی ها و ناخرسندی ها گرفتار خواهند شد. از آن طرف هم اگر افراد 
اهداف بزرگ و بلندی داشته باشند اما به اندازه هدفشان تلاش نکنند، این ها هم مستحق 

آشفتگی هایی هستند که زمینه ناشادی و ناخرسندی ها را فراهم می کند.«
*جوهره آدمی کار و تلاش است

کار، تلاش و کوشش صحیح در زندگی، منبع انرژی است که به انسان نشاط و شادی 
بازنشسته  از سالیان سال فعالیت در سنی  می دهد. حتماً دیده اید افرادی را که بعد 
می شوند، دچار افسردگی و بیماری های روحی شده و مرتباً به دنبال این هستند که خود 

را با برنامه ای سرگرم کنند.
در رابطه بین افسردگی و بیکاری طبق نظرسنجی که از سوی وزارت کار اعلام شده، 
افسردگی در افرادی که تجربه بیکاری داشته اند، بیشتر از افرادشاغل بوده است. و این 
بدین جهت است که جوهره وجود آدمی با فعالیت و تلاش طراحی شده  و اگر تلاش و 

کوشش از زندگی انسان گرفته شود، قطعاً دچارغم و غصه های فراوانی خواهد شد. 
*سبک زندگی انسان های شاد

بْکَی« 
َ
ضْحَكَ وَأ

َ
هُ هُوَ أ نَّ

َ
به تعبیر قرآن کریم ریشه شادی ها و غم ها، اراده خداوند است؛ » وَأ

و اوست که به کسانی که در مسیر هدف های بلند، تلاش های جدی گام برمی دارند یاری 
رسانده و آنان را به شادی حقیقی می رساند: » قُلْ بِفَضْلِ اللّهِ وَبِرَحْمَتِهِ فَبِذَلِکَ فَلْیَفْرَحُواْ 

ا یَجْمَعُونَ« مَّ هُوَ خَیْرٌ مِّ
سرلک در ادامه گفتگوی خود به سبک زندگی انسان های شاد اشاره کرد و ادامه داد: 
"آدم های باهدف های بلند و تلاش های جدی در شئون زندگی فردی و جمعی خود به 
یک سبک زندگی متناسب با این جنس از حیات پر از شادی و نشاط می رسند. مثلًا اینکه 
با مردم مهربان نرم خو هستند،  از اشکال و ایرادات دیگران به راحتی چشم پوشی  کرده و 

نسبت به خطای دیگران پرخاشگری، غضب و سخت گیری ندارند.
در رابطه بین افسردگی و بیکاری طبق نظرسنجی که از سوی وزارت کار اعلام 
شده، افسردگی در افرادی که تجربه بیکاری داشته اند، بیشتر از افرادشاغل بوده 
است. و این بدین جهت است که جوهره وجود آدمی با فعالیت و تلاش طراحی شده 
و اگر تلاش و کوشش از زندگی انسان گرفته شود، قطعاً دچارغم و غصه های فراوانی 

خواهد شد. 
این انسان ها نسبت به مشکلات دیگران بی تفاوت نیستند، در رفع غم دیگران تلاش 
کرده و این کوشش نقش بسیار سازنده ای در شادکردن خودشان دارد. در حقیقت  این ها 

از رفتارهای خودشان مثل یک منبع انرژی توان گرفته و حرکت را به جلو می برند.
*عاملی که راندمان کیفیت زندگی را افزایش می دهد

خوش اخلاقی و شوخ طبعی از ویژگی های انسان های شاد، همت بلند با اهداف متعالی 
بوده چنانچه در روایتی امام صادق )ع(، دعابه و مزاح را از علائم مؤمن و وسیله ای برای 
شادکردن مؤمن معرفی و برای شوخ طبع بودن و شاد کردن دیگران برکات و نتایج بسیار 

درخشان و قابل توجهی بیان می کنند.
آدم های شاد و همت بلند به تعبیر حجت الاسلام سرلک چرخ و دنده زندگی را با روغن 
شوخ طبعی و شاد کردن دیگران روان می کنند به طوری که و چرخ حرکت زندگیشان 

هیچ گاه عصبی، خشک و زنگ زده نشده و راندمان آن کاهش پیدا نمی کند. 
*خنده هایی تلخ تر از گریه

کارشناسان معتقدند که شادی و نشاط سطوحی دارد. بعضی شادی را منحصر در 
خندیدن می دانند، درهمین راستا فکر می کنند به هر دلیل و شرایطی باید خندید و نتیجه 
این می شود که سرمایه خنده افرادکوته بین، اشک دیگران است. این افراد آزرده شدن و 
محرومیت دیگران برایشان مهم نبوده و فکر می کنند شادی همان لحظه هایی است 
که این ها در حال تجربه حباب خنده  های تلخ به ظاهر فریبنده هستند. درست مثل 
ورزشکارانی که فکر می کنند قدرت و موفقیت را باید از دوپینگ بگیرند و نتیجه آن می شود 
که اگر مدال یا سکویی را به جعل به دست بیاورند به زودی از دست خواهند داد و دچار 
غم بزرگی می شوند. بنابراین شادی واقعی سهم آدم  هایی است که هدف های بلند و 

همت های دقیق و جدی دارند.
*راه های دست یابی به شادی های ارجینال

رضایت از زندگی موضوعی است که با مقوله شادی ارتباط تنگاتنگی دارد. عده ای آن را 

مقدمه ای برای ایجاد شادی در زندگی دانسته و گروهی احساس رضایت از زندگی را نتیجه 
قهری شادی های واقعی می دانند. 

نکته ای که باید به آن توجه داشت این است که رضایت به معنای مشکل و اختلاف 
نداشتن، نیست،بلکه به معنای تلاش برای ارائه راه حل های صحیح است. 

*انسان های قدرشناس، لایق شادی ها هستند
سرلک، از مهم ترین عوامل اتصال به شبکه شادی و نشاط را قدرشناسی معرفی کرد و 
گفت:" انسان های قدرشناس، زیبایی ها، لطف ها وخوبی های دیگران را می بینند و در برابر 
این همه خوبی و محبت شکرگزار بوده و زبان به سپاس بازکرده و بدین طریق خود را به 

دریای نشاط و شادی وصل می کنند."
آدم های شاد و همت بلند به تعبیر حجت الاسلام سرلک "چرخ و دنده زندگی را 
با روغن شوخ طبعی و شاد کردن دیگران روان می کنند به طوری که و چرخ حرکت 
زندگیشان هیچ گاه عصبی، خشک و زنگ زده نشده و راندمان آن کاهش پیدا 

نمی کند." 
*این جامعه شایسته شادی نیست

این استاد حوزه و دانشگاه، با بیان مصادیقی از بی رحمی ها و عدم گذشت هایی که در 
جامعه جریان دارد، ادامه داد: "در جامعه ای که انسان ها ازخطای یکدیگر نمی گذرند، 
این جامعه شایسته شادی نیست. انسان ها وقتی در مسائل اقتصادی،خانوادگی سیاسی 
و اجتماعی به هم بی رحم و بی گذشت می شوند، همسایه ای که از همسایه خودش 
نمی گذرد و در مقام انتقام و جبران رفتار او است، این آدم شایسته شادی نبوده و آرامش 

را برای قلب خودش کشته است.
*بی تفاوتی در برابر مشکلات مردم

سرلک سومین عامل مهم و اساسی در شادی بخشی را کمک کار دیگران بودن و رفع 
گرفتاری از مردم معرفی می کند. او با اشاره به روایتی از پیامبراکرم)ص(، کمک به دیگران 
و رفع گرفتاری از آن ها را برتر از اعتکاف دو ماه در مسجدالحرام معرفی کرد و ادامه داد: 
"در مشکلات دیگران بی تفاوت نباشیم. مخصوصاً در این دوران، که جامعه ما با مشکلات 
اقتصادی و گرفتاری ها و اشکالات  فراوانی مواجه است، انسان هایی که به حدتوان خود 
به کمک دیگران می روند مستحق هدیه ویژه خداوند که شادی و نشاط روحی است، می 

شوند."
*عملی که به هنگام نزول بلا و گرفتاری نجات دهنده است

به تعبیر امیرالمؤمنین علی)ع( ایجاد سرور و شادمانی در دل مردم با برآوردن حاجات 
و رفع گرفتاری از آن ها عامل مهمی در نجات بخشی انسان در مواقع نزول بلا و به هنگام 
گرفتاری است. و عجیب تر اینکه این گره گشایی از کار مردم ده برابر بیشتراز پاداش 
طواف خانه خدا که نوشتن شش هزار حسنه و آمرزش شش هزار گناه و عطای شش هزار 

درجه است، فضیلت دارد.
*احترام به بزرگترها نشاط و شادی آور است

این کارشناس امور خانواده از عوامل دیگر در شادی آفرینی  در جامعه، به حفظ  حرمت 
دیگران مخصوصاً بزرگ تر ها اشاره کرده است. کسانی که روزگار ردوپای چین و چروک و 

سپیدی مو بر چهره آنان نشانده است، بسیار حرمت دارند. 
سرلک احترام و تکریم به آن ها را عامل ایجاد آرامش و نشاط در جامعه معرفی کرد و 
ادامه داد: "این ها همه ذیل همان هدف های بزرگ و تلاش های جدی تعریف می شود، 
مخصوصاً اگر این بزرگترها پدر و مادر و یا پدربزرگ و مادربزرگ ما باشند. تکریم ویژه و به 
تعبیر روایات توقیر و محترم دانستن بزرگ ترها موجب می شود جامعه به شادی عمیقی 
دست پیدا کند. جامعه ای که در آن بزرگترها مورد احترام و تکریم قرار نمی گیرند ، دچار 

به هم ریختگی و آشفتگی می شود."
*تعامل تجربه ها شادی می آفریند

نوشتن  که  خدا  طواف خانه  پاداش  بیشتراز  برابر  ده  مردم  کار  از  گره گشایی 
شش هزار حسنه و آمرزش شش هزار گناه و عطای شش هزار درجه است، فضیلت 

دارد.
این مشاور خانواده، کارجمعی را عامل مهمی در ایجاد شادی و نشاط دانست و گفت: 
"قرآن بحث تعامل سازنده و ارتباط گروهی را مهم دانسته است، وانسان ها باید کارگروهی 
را بیاموزند. تک روی ها و خودمحوری ها ما را مستحق آشفتگی ها، غم و غصه و افسردگی 
می کند." با این نگاه می توان گفت که شادی تنها مجموعه ای از لذت ها و خوشی ها 
نیست. بلکه نوعی ساخت و ساز است که افراد درکنار هم قرارگرفتن و تعامل تجربه ها به 

یکدیگر به دست می آورند.

مدیرکل اداره پست  استان قم  مطرح کرد

پایین بودن سرانه ترافیک پست در ایران
مدیرکل اداره پست  استان قم گفت: سرانه ترافیک پستی در ایران بسیار پایین وچیزی 

نزدیک به 10 است در حالی که این سرانه در برخی کشورها، 40است.
ابولفضل باقری منش اظهارداشت : پست استان از لحاظ پیشرفت با گذشته به هیچ 
عنوان قابل قیاس نیست، در قبل از انقلاب نهایت پیشرفت پست ارسال یک نامه سفارشی 

بوده و چیزی به نام پست نت وپست الکترنیک وجود نداشت.
*قدمت 2 هزار و 500 ساله پست در ایران

وی افزود: پست در ایران قدمت 2هزار و 500 ساله داشته و در سال 68 اداره پست از 
وزارت خانه به شرکت  خصوصی پست تبدیل شد که این یک تغییر اساسی در پست کشور 
بود.  باقری منش ادامه داد: پست  اداره ای است که همه اقشار جامعه به آن مرا جعه می 

کنند، امین مردم است و در واقع قانونی ترین مراجعه به درب منازل، مراجعه پست است.
وی با تاکید براینکه پست یک صنعت است، خاطر نشان کرد: پست می تواند زیر بنایی 
برای  ابعاد اجتماعی، اقتصادی و... باشد و می تواند سبب کاهش هزینه ها وترافیک سطح 
شهر شود. مدیرکل پست استان قم در خصوص بخش های مختلف انجام یک پست تصریح 
کرد: بخش اول، وجه فیزیکی کار است که در آن  ارسال مرسلات و شی  انجام می شود، 
بخش الکترونیکی وجه دیگری از انجام کار پست است که در این دهه اضافه شده و در 

نهایت بخش مالی نیز، این سه موضوع را به هم مر تبط میکند.
*فعالیت سرویس "پست نت" در قم

باقری منش عنوان کرد: در دنیای امروز که  بحث فناوری، رویکرد اصلی مردم است، 
پست نیز برای اینکه ازگردونه  فعالیت های خدماتی دنیا عقب نماند، تقریبا یک دهه است 
که وارد مبحث  خرید اینترنتی شده است. مدیر کل پست استان قم در رابطه با  سرویس 
پست نت عنوان کرد: دراین سرویس، فرد با مراجعه به اولین دفتر پستی، ثبت نام اینترنتی 
انجام می دهد و همه واحد های پستی در سطح شهر آمادگی ارائه این خدمت  به مردم 

را دارند. 
*ادارات ما باید "خود پُستی" را حذف کنند

مدیر کل اداره پست قم اظهار کرد: پست رابط مردم با مردم، مردم با دولت و دولت با 
مردم است، متاسفانه در ایران اشکالی که نسبت به پست دنیا وجود دارد این است که در 
کشورهای پیشرفته، خودپستی حذف شده وهمه ادارات ومردم مرسولات ونامه ها را به 
پست واگذار می کنند، در حالی که در کشور ما این گونه نیست.  وی در رابطه با سرانه 
پست در کشور گفت: سرانه ترافیک پستی در ایران بسیار پایین وچیزی نزدیک به 10 است 
در حالی که در برخی کشورها، این سرانه40 است.  باقری منش در پایان، در خصوص 
پایین بودن سرانه پست در کشور بیان کرد: این امر، ناشی از اطلاع رسانی پایین وعدم 
فرهنگ سازی استفاده از پست است، در واقع ما تفکر سیستمی نداشته و سازمان های ما 

به صورت جزیره ای عمل می کنند و متاسفانه مدیریت واحد ندارند.

 رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای  اسلامی شهر قم:

بودجه های اختصاصی شهرداری بدون منت 
پرداخت شود

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی  شهر قم گفت: بودجه های اختصاصی 
شهرداری باید بدون منت پرداخت شود تا شهرداری ها با دریافت بدون مشکل درآمدهای 

پیش بینی شده خود نسبت به ارائه خدمات تعریف شده برنامه ریزی کنند.
 مجید اخوان با اشاره به اینکه در لایحه پیشنهادی بودجه سال 1398 سهم شهرداری ها از 
محل عوارض سوخت مطابق قانون هدفمندی ذیل تبصره 14 قرارگرفته است، اظهار کرد: در 
برنامه های پنج ساله توسعه اقتصادی دولت مکلف شده است تا شهرداری ها را به سمت درآمد 
پایدار پیش ببرد و یکی از مبانی درآمد پایدار ردیف های مالی ارزش افزوده، سوخت و ... است. 
وی ادامه داد: بودجه های اختصاصی شهرداری باید بدون منت پرداخت شود تا شهرداری ها 
با دریافت بدون مشکل درآمدهای پیش بینی شده خود نسبت به ارائه خدمات تعریف شده 
برنامه ریزی کنند، با واریز این بودجه ها است که شهرداری می تواند وظایف سیصدگانه خود 
را انجام دهد، عدم توجه به این مهم باعث آن خواهد شد که پرداخت سهم شهرداری ها 
متأسفانه با تشخیص مدیران دولتی انجام شود. اخوان با اشاره به اینکه در تبصره 6 لایحه 
بودجه سال 1398 شهرداری ها به عنوان یک نهاد دولتی تلقی شده و مواجب بگیر دولت 
در نظر گرفته شده است، بیان کرد: با تصویب این مهم بخشی از درآمدهای شهرداری ها از 
شمول بودجه مصوبات شورا و تصمیم گیری های شهرداری کلًا خارج می شود و حتی ممکن 
است با قرارگیری در سیکل دولتی مدیران دولتی بودجه موردنظر را در اختیار این بخش 
مردمی قرار ندهند. وی با تأکید بر اینکه سیاست نظام به سمت کوچک سازی دولت است، 
افزود: یکی از مصادیق این اصل واگذاری امور به مردم است، شوراهای اسلامی شهر نیز 
به عنوان مجلس شهری بعد از تأسیس متولی سیاست گذاری شهرداری ها شدند، اما در حال 
حاضر با رویه موجود شهرداری های ذیل دولت قرار می گیرند. اخوان ادامه داد: محدود کردن 
شوراهای اسلامی شهر درحالی که دولت با زیرمجموعه های بسیار زیاد خود در شهرها در 
ارائه خدمات محوله در بسیاری از حوزه ها دچار مشکل است روش درستی نیست، حال با 
اضافه کردن مجموعه مدیریت شهری به این چرخه شاهد عدم ثبات ارائه خدمات سیصدگانه 

شهری در امور مختلف خواهیم بود.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

سرمایه گذاری 4500 میلیارد تومانی 
در بخش صنعت قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: چهار هزار و 500 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در بخش صنعت استان صورت گرفته و رشد این بخش در حال رخ دادن 

است.
 محمود سیجانی با اشاره به ارتقای جایگاه استان قم اظهار کرد: پس از استان شدن قم 
شاهد ایجاد چندین شهرک صنعتی در این استان بودیم، چهار هزار و 500 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در بخش صنعت قم صورت گرفته است و این به دلیل تغییر نگاه مدیران کشور 
به این استان بود. وی ادامه داد: سوهان، کفش و دمپایی و چوب و مبلمان جزو صنایع بومی 
استان قم است، به دنبال توسعه بازار این صنایع و برندسازی و به روز کردن فناوری در این 
چند صنعت هستیم تا بتوانیم صادرات بیشتری را از استان قم داشته باشیم.رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: به دنبال ایجاد صنایع جدیدی در استان هستیم 
که تکمیل کننده زنجیره تولید در قم باشند، بخش زیادی از صنایع استان جزو صنایع پایین 
دست پتروشیمی هستند، به دلیل نزدیکی به بازار تهران و اصفهان، ایجاد صنایع مرتبط با 
مواد غذایی و قطعات خودرو و لوازم خانگی در قم برای ما در اولویت است که این صنایع 
آلودگی کمی دارند و در تلاطم های اقتصادی با مشکل مواجه نمی شوند. سیجانی استقرار 
صنایع دارای آلودگی در استان قم را مورد اقبال مدیران استان ندانست و تصریح کرد: رشد 

بخش صنعتی قم براساس سندهای بالادستی استان در حال رخ دادن است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

تفکر سواره محوری در شهر قم به
 محیط زیست آسیب می زند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: امروز تفکر قالب در شهر قم مانند سایر 
شهرهای کشور، اهمیت دادن به سواره و ساخت امکانات مورد نیاز تردد وسایل نقلیه است 
که این موضوع به محیط زیست آسیب وارد می کند. سید رضا موسوی ضمن اشاره به این 
که سبک زندگی و نوع رفتار شهروندان تاثیر مستقیم بر روی محیط زیست دارد، افزود: 
اهمیت دادن به سواره امروز در شهر قم تبدیل به یک ارزش شده است و بسیاری از برنامه 
ریزی های شهری مانند ساخت جاده و پل برای کمک به این موضوع صورت می گیرد.  وی 
بیان کرد: اگر تمام امکانات شهری هم برای راحتی عبور و مرور وسایل نقیله به کار گرفته 
شود بازهم مشکلات موجود در این بخش حل نمی شود، تنها عطشی برای استفاده بیشتر 
از خودروهای شخصی در میان مردم شکل می گیرد که علاوه بر افزایش ترافیک خیابان ها، 
موجب آسیب دیدن محیط زیست و تشدید آلودگی هوا می شود. وی ادامه داد: باید الگوی 
رفت و آمد در شهر قم و سایر شهرهای کشور تغییر کند و مردم به استفاده از وسایلی همچون 
دوچرخه و یا پیاده روی در گذرگاه های مناسب تشویق شوند تا هم محیط زیست شهری از 
آلودگی ناشی از تردد بیش از حد خودروها نجات یابد و هم سلامت شهروندان حفظ شود. 
موسوی گفت: در همین رابطه تلاش می کنیم طرح سه شنبه های بدون خودرو که تاکنون 
در شهر قم به نتیجه مورد انتظار نرسیده است، در دستور کار قرار گیرد و شهروندان به سمت 
استفاده از حمل و نقل عمومی، دوچرخه و پیاده روی تشویق شوند. وی افزود: حفاظت از 
محیط زیست شهری نیازمند آموزش همگانی است که در این رابطه رسانه ها و گروه های 

مردم نهاد فعال در حوزه محیط زیست استان قم می توانند نقش مهمی ایفا کنند.
 

دبیر اجرایی سند جامع سلامت قم :

سند جامع سلامت قم 70 درصد پیشرفت دارد
دبیر اجرایی سند جامع سلامت قم گفت: تدوین این سند که از خردادماه 96 آغاز شده 
است، 70 درصد پیشرفت دارد. علی خلج افزود: 20 درصد تامین سلامت مردم برعهده 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است و در همین راستا لازم بود سند جامع 

سلامت برای هر استانی طراحی شود.
وی با بیان این که کاهش عوامل خطرزای سلامت از اهداف این سند است، گفت: در 
قالب سند جامع سلامت که مصوبه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور است، 
مشکلات سلامت مردم هر استانی استخراج و راهکارهای رفع آنها ارائه می شود.  وی بیان 
کرد: 13 تیم متشکل از کارشناسان و مدیران استان قم برای تدوین این سند در کمیته های 
مختلف از جمله حمل و نقل و سلامت مردم، غذا و سلامت مردم، آموزش و سلامت مردم و 
مسکن و سلامت مردم فعالیت می کنند. خلج افزود: اولویت های سلامت استان در هفت 
برنامه تدوین و برخی به تفاهم نامه تبدیل و با سازمان های مختلف از جمله شهرداری و 

آموزش و پرورش به مرحله اجرا گذاشته شده است تا سلامت مردم ارتقا پیدا کند.

آیت الله اعرافی در دیدار مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی استان قم:

قم باید دارای هزار مسجد تراز انقلاب اسلامی باشد

 مدیر حوزه های علمیه کشور به نقش و محوریت مسجد در فعالیت های سازمان تبلیغات 
اسلامی، گفت: قم باید دارای هزار مسجد تراز انقلاب اسلامی باشد.

آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار مدیرکل و معاونین سازمان تبلیغات اسلامی قم، ضمن 
تقدیر و قدردانی از حضور حماسی مردم ایران در راهپیمایی 22 بهمن اظهار داشت: 
حرکت انقلابی و همیشه در صحنه ملت بصیر ایران حرکتی ارزشمند بود که در چهلمین 
سال انقلاب شکوهمند اسلامی بار دیگر شکل گرفت و مسئولین باید قدردان چنین 

مردمی باشند و برای رفع مشکلات آنان تلاش کنند.
وی افزود: سازمان تبلیغات اسلامی با سابقه درخشانی که در بدو تاسیس انقلاب اسلامی 

تا کنون ارائه کرده است در جای جای کشور نقطه اثر و حضوری ارزشمند داشته است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه ادامه داد: حوزه علمیه قم به نقش و رسالت سازمان 
تبلیغات آگاهی و اشراف کامل دارد و آمادگی کامل خود را در ساحت های مختلف کابردی 
و مهارتی اعلام می کند. وی به نقش و محوریت مسجد در فعالیت های سازمان تبلیغات 
اسلامی اشاره کرد و گفت: باید تلاش کنید همانطور که مسجد نقش محوری و کانونی 
فعالیت های سازمان را دارد، کاستی ها و کمبودهای مساجد در مناطق مختلف کشور را 
جبران کنید. آیت الله اعرافی تصریح کرد: امروز آن چیزی که مورد نیاز جامعه است، حضور 
و فعالیت مساجد تراز انقلاب اسلامی می باشد. مساجدی که دارای امام جماعت فاضل و 
عالم بوده و سه وعده نماز در آن اقامه گردد. وی تاکید کرد: فعالیت های سازمان تبلیغات 
در قم باید از سوی مسئولان این سازمان دو مأموریتی دیده شود یکی فعالیت های سازمان 
در قم و دیگری خدمات این سازمان با پشتوانه حوزه علمیه و مراکز پژوهشی آن برای سراسر 

کشور، لذا باید زیرساخت ها و اعتبارات لازم برای فعالیت های آن تدارک دیده شود.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه سال 98 آغاز برنامه اول 5 ساله حوزه 
علمیه می باشد، گفت: این برنامه پس از  چهار مرحله دریافت و بررسی هزار ایده، آسیب 
شناسی، پرداختن به آن و جمع آوری مطالبات انجام شده و بر اساس این سه ضلع اسناد 
کلان حوزه را تدوین کردیم، اسنادی که  نقش پایه ای و اساسی فعالیت های حوزه را رقم 
می زنند. وی افزود: در همین راستا 30 سند، منشور، چشم انداز تصویب شد که منتهی 
در ذیل این سند چشم انداز 5 ساله 2 هزار پرونده قرار دارد که برخی از طرح های مهم 
آن شامل؛ کارویژه های روحانیت، درختواره رشته ها، طرح های مربوط به ارتباط حوزه 
با درون، روحانیت، جامعه، نظام و بین الملل ترسیم شده است. آیت الله اعرافی با بیان 
اینکه نقش محوری مسجد در افق 1414 بیش از 90 هزار مسجد تراز انقلاب اسلامی 
می باشد، اظهار کرد: در بحث درختواره رشته ها، در مرکز تخصصی تبلیغ حوزه 30 رشته 
و گرایش برای تبلیغ طراحی شده است که عرصه خوبی برای تربیت نیروهای مورد نیاز 

سازمان تبلیغات می باشد.

 مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم :

واگذاری امور فرهنگی حوزه دین به مردم در 
اولویت است 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینکه گفتمان ما انقلاب اسلامی، کانون 
فعالیت ما مسجد، مخاطب محوری ما جوانان و نوجوانان هستند، گفت: نقشه جدید 

سازمان تبلیغات اسلامی در حال طراحی است.
حجت الاسلام رضا عزت زمانی در دیدار با مدیر حوزه های علمیه اظهار کرد: سازمان 
تبلیغات اسلامی به جهت وجود بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه)س(، مراجع معظم 
تقلید و حوزه علمیه نگاه ویژه ای را به شهر مقدس قم دارد و ما به پشتوانه عظیم حوزه های 

علمیه برنامه و طرح هایی در سطح ملی و استانی را تدارک و برنامه ریزی کرده ایم.
عضو شورای فرهنگ عمومی استان قم ادامه داد: در دوره جدید محوریت فعالیت های 
سازمان تبلیغات »تربیت نیروی انسانی« در بدنه سازمان است، مجموعه ای که امروز علاوه 
بر دو سه هزار نیروی خود در سراسر کشور، دارای 4500 روحانی مستقر که فعال فرهنگی 
می باشند، همچنین سه چهار هزار نفر که در طول این سالها در شهرهای مختلف کشور در 
برنامه ها مختلف با سازمان در ارتباط بوده و به صورت شبکه عظیمی با سازمان در تعامل 

می باشند، بخشی از ظرفیت های نیروی انسانی سازمان را تشکیل می دهند.
حجت الاسلام زمانی به سه برنامه محوری و اصلی سازمان تبلیغات اسلامی اشاره و 
گفت: »تربیت نیروی انسانی«، » تولید محتوای مناسب با رویکردهای تبلیغی و فرهنگی« 
و » تولید الگوهای علمیاتی« سه شاخص اصلی فعالیت های سازمان در دوره جدید می 
باشد. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینکه نقشه جدید سازمان تبلیغات 
اسلامی در حال طراحی می باشد، افزود: در این نقشه گفتمان ما انقلاب اسلامی، کانون 
فعالیت ما مسجد، مخاطب محوری و کلیدی ما جوانان و نوجوانان می باشد و موضوع 
خاص و ویژه ای که نسبت به آن اهتمام جدی داریم موضوع »آسیب های اجتماعی« است.

وی گفت: در طرح جدید واگذاری امور فرهنگی حوزه دین به مردم در اولویت است و ما 
این طرح را از قم شروع خواهیم کرد چرا که قم مرکز فرهنگ و تعلیم و تربیت دنیاست که 

ده ها هزار کتاب و نرم افزار و تولیدات علمی و فرهنگی از این شهر به دنیا صادر می شود.
عضو شورای فرهنگ عمومی استان قم افزود: باید به شأن اساسی و مهم قم توجه کنیم 

و با این نگاه، جایگاه قم را در عالم به عنوان مرکز تشیع و شهر نمونه شیعی ارتقا دهیم.
وی، مسئولیت روحانیت را در حل مشکلات مردم و کاهش آسیب های اجتماعی، سنگین 
دانست و افزود: مردم قم بار انقلاب اسلامی را به دوش کشیده و خاستگاه حرکتشان از این 
شهر تحولات بزرگی را در عالم رقم زده است. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تصریح 
کرد: تلاش می کنیم عرصه فرهنگ را در قم به مردم بسپاریم و از همه ظرفیت های بی بدیل 
مردم استفاده کنیم تا این فرهنگ ناب تجلی بیشتری پیدا کند. حجت الاسلام  عزت زمانی 
بر لزوم استفاده حداکثری از ظرفیت های مردمی در راستای تبلیغ آموزه های دینی تاکید 
کرد و گفت: امروز محور فعالیت را مساجد و خانواده قرار داده تا بتوانیم در میان مردم حضور 
فعال داشته و به نتایج مورد نظر برسیم. وی گفت: دغدغه های ترویج نماز و اقامه نماز در 
مساجد را با تلاش همه دلسوزان به ثمر خواهیم رساند و امیدواریم بتوانیم با طراحی هایی 
که صورت گرفته است، وضعیت نماز را در قم ارتقا دهیم. مدیرکل تبلیغات اسلامی قم 
افزود: ما وضعیت برگزاری نماز جماعت صبح را در مساجد شهر مورد بررسی قرار دادیم و 
ان شاءالله این وضعیت بهبود یابد. وی از نهادها و سازمان ها خواست که هر یک به سهم 
خود در مسیر تحقق هدف مسجد محوری در جامعه ، نقش آفرین باشند. حجت الاسلام  
عزت زمانی با اشاره به تلاش ها و اقدامات خوبی که در قرارگاه فرهنگی مسجد در سطح 
استان در حال انجام است، افزود: مسجد علاوه بر جایگاه والای عبادی و فرهنگی باید در 
زمینه اقتصادی با توجه به این که امروز ما در یکی از شدیدترین جنگ های اقتصادی قرار 

داریم، نقش ممتاز خود را ایفا کند  و به نوعی به سنگر اقتصادی در کشور تبدیل شود.

مسئول دبیرخانه کانون های مساجداستان  قم:

 6۲0کانون فرهنگی در 4۲0 مسجد استان قم 
فعالیت می کنند

مسئول دبیرخانه کانون های مساجد قم با بیان اینکه 620 کانون فرهنگی در 420 
مسجد استان مستقر است، گفت: محور بودن برنامه ها براساس تفاهم نامه از قبل تعیین 

شده است و شبکه سازی برنامه ها و ارائه خدمات اجتماعی در مساجد است.
 حجت الاسلام سعید روحانی پیش از ظهر روزشنبه در دیدار شورای معاونین کانون های 
فرهنگی مساجد با آیت الله علوی گرگانی مرجع تقلید شیعیان که در دفتر معظم له برگزار 
شد، اظهار داشت: از جمله محوریت فعالیت های مساجد راه اندازی تشکیلات در زمینه 

فرهنگی و برگزاری دوره های آموزشی برای جوانان است.
وی با بیان اینکه 620 کانون فرهنگی در 420 مسجد استان مستقراست، افزود: محور 
بودن برنامه ها براساس تفاهم نامه از قبل تعیین شده است و شبکه سازی برنامه ها و ارائه 
خدمات اجتماعی در مساجد است. مسئول دبیرخانه کانون های مساجد قم  تصریح 
کرد: شهر قم به دلیل ظرفیت هایی مانند مساجد و حوزه علمیه توانست رتبه اول در بحث 
کانون های فرهنگی مساجد را بدست آورد. روحانی با شاره به برگزاری دوره توانمندسازی 
رابطین خواهر کانونهای فرهنگی هنری مساجد کشور ادامه داد: این طرح درصدد پرورش 
رابطین جهادگر خواهر کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور با رویکرد ارتقاء سطح 
دانش، بینش و مهارت ایشان در جهت دستیابی به مدیران فرهنگی جریان ساز و تاثیرگذار 

انقلابی است.
وی افزود: این طرح یک فاز اولیه است که جهت آمادگی در به کارگیری این نیروهای 

خادم و آموزش دیده که شیوه های به کارگیری آنها در فازهای بعدی معین می شود.
مسئول دبیرخانه کانون های مساجد قم با اشاره به اهداف دوره توانمندسازی رابطین 
و  آسان  ساده،  بستری  ایجاد  کرد:  بیان  مساجد  هنری  و  فرهنگی  های  خواهرکانون 
منظور  به  فرهنگی هنری مساجد کشور،  کانونهای  رابطین خواهر  برای  در دسترس 
توانمندسازی و ارتقاء سطح دانش، بینش و مهارت ایشان در زمینه های مدیریت دینی، 

قدرت تحلیل، تربیت اسلامی و مسائل مبتلابه ایشان است.
روحانی خاطرنشان کرد: طرح توانمندسازی رابطین خواهرکانون های فرهنگی و هنری 
مساجد کشور این طرح از روز سه شنبه هفته جاری با حضور140 نفر از رابطین خواهر 

کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور در جامعه الزهرا)س( برگزار می شود.

در گفت و گو  با حجت الاسلام سرلک مشاور و کارشناس امورمذهبی بررسی شد؛

انسانهایشادچگونهزندگیمیکنند؟
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روابط تعاملی وپاسخگویی میان مردم و تصمیم گیران وجود ندارد

چرا مردم مخاطب قرار نمی گیرند؟
اوضاع اقتصادی باعث شده تا بسیاری از مردم هفته های منتهی به سال جدید را با 
فشارهایی مضاعف سپری کنند. در این میان، آنچه فشارها را غیرقابل تحمل می سازد 
و بر بی اعتمادی، شکاف و گسست سیاسی مدنی می افزاید، نبود پاسخگویی و روابط 
تعاملی میان مردم و تصمیم گیران است.مهرماه امسال زمانی که دلار از کانال بیست 
هزار تومانی به سمت دوربرگردان قیمت تغییر مسیر داد و دچار افتی چشمگیر شد، 
بسیاری از ناظران و تحلیلگران در کنار سیاست های بانک مرکزی، برخوردهای قضایی 
و امنیتی با دلالان و سوداگران و نیز تحولات مثبت در سیاست داخلی و خارجی، به 
نقش مدیریت رسانه ای در بازار ارز اشاره کردند.به عبارتی با در هم شکستن مقاومت 
کانال ها و ابزارهای تبلیغاتی سوداگران ارزی، بهای دلار در سراشیبی افتاد تا صف 
های تقاضا و خرید ارز جای خود را به صف های فروش بدهد.در آن مقطع زمانی در 
دست گرفتن نبض افکار عمومی و فضای رسانه ای بسیار برجسته و حائز اهمیت می 
نمود. به رغم چنین تجربه ای به نظر می رسد مدیریت افکار عمومی به شکلی مقطعی 
صورت گرفته و در شرایط کنونی چنین دستورکاری از اولویت برخوردار نیست.در 
فاصله یک ماه مانده تا شروع سال نو، فشارهای اقتصادی و تورم بر نارضایتی ها می 
افزاید و گوشت قرمز صد و چند هزار تومانی به کلیدواژه بسیاری از محاورات عمومی 
مبدل شده است. نکته قابل تامل اینکه وضعیت مبهم پیش رو سبب شده تا بیش از 
امیدواری به آینده، نگرانی بر پیکر جامعه سنگینی کند. آنچه مشخص است تحریم ها 
بیش از جنبه های عینی از نظر روانی می تواند بر جامعه و عملکرد مسوولان تاثیرگذار 
باشد.نگاهی به روزهای ملتهب سال 91 تفاوتی آشکار را با اوضاع کنونی به نمایش می 
گذارد. 6 سال پیش نگاه جامعه به امکان انتخاب دولتی تازه برای گشایش در عرصه 
داخلی و سیاست خارجی، همچنان بستر امیدسازی برای تغییر اوضاع نابسامان بود؛ 
چنانکه همین اتفاق نیز رخ داد و روی کار آمدن دولت یازدهم »بوی بهبود ز اوضاع 
جهان« را منتشر ساخت.روی کار آمدن دولتی بشدت ضدایرانی در کاخ سفید سبب 
شد تا یکی از مهمترین دستاوردهای دولت »حسن روحانی« یعنی توافق هسته ای و 
مزایای آن در روابط خارجی با چالشی سخت مواجه شود. وضع تحریم های گسترده 
دولت »دونالد ترامپ« مزید بر علت شد تا مشکلات مکتوم و معوق به خصوص در 
عرصه اقتصاد یک به یک سربرآورده و روند رو به بهبود جای خود را به روزهایی پر 
از فشار و نگرانی بدهد.برخی ناظران شرایط یک سال گذشته کشور را با وقایع چمن 
سبز دیدار تیم ملی ایران با ژاپن در رقابت های اخیر جام ملت های آسیا مقایسه می 
کنند؛ جایی که دریافت تنها یک گل باعث شد تا شیرازه تیم از هم بپاشد و رویای 
دستیابی به جام قهرمانی به واسطه فروریختن روحیه تیمی بر باد رود.در شرایط کنونی 
نیز آنچه بیشتر بر مشکلات جامعه دامن می زند نوعی از هم گسستگی در مدیریت 
روانی جامعه است که تنها نگرانی را به مردم تزریق کرده و جایی برای تداوم امید باقی 
نمی گذارد تا جایی که بسیاری خروج از این روند را در گروی حادثه ای غیرقابل پیش 
بینی می بینند.در اوضاع کنونی تبعات سنگین تحریم های بی سابقه آمریکا قابل 
کتمان نیست و مشخصا جامعه پذیرای فشارهایی جدی خواهد بود. مسوولان کشور 
از جمله رئیس جمهوری بارها شرایط کنونی کشور را با سالیان جنگ مقایسه و حتی 
دشوارتر از آن توصیف کرده اند. با این حال، آنچه در این میان کمتر درباره آن سخن 
به میان می آید اینکه قاطبه جامعه چرا، چگونه و با چه چشم اندازی فشارها را تحمل 
کنند.بسیاری انتظار دارند که در شرایط دشوار حاضر مسوولان بیشتر و صادقانه تر با 
آنان سخن بگویند. تصمیم گیرندگان از هر قوه و نهادی تنها به گفتاردرمانی، توئیت 
پراکنی و سخنان کلیشه ای بسنده نکنند و به جای تک گویی راه تعامل را برگزینند. 
به جای جملات دلسرد کننده نظیر »خدا را شکر که هست«، »گرانی تا جایی که 
مردم تحمل کنند« و ... همدلانه تر با مردم تحت فشار و دست به گریبان با مشکلات 
شدید معیشتی سخن بگویند و با توضیح و تشریح آنچه برای سامان اوضاع در دستور 
کار دارند، جایی برای امیدواری باقی بگذارند.مشکل اینجا است که مسوولان با مردم 
کمتر از آنچه باید و از موضعی دورتر از آنچه شایسته است سخن می گویند. در گیر 
و دار مسائل جامعه این پرسش مطرح است که چرا رئیس جمهوری با مردم سخن 
نمی گوید و این در حالی است که بیش از 6 ماه از آخرین گفت وگوی تلویزیونی 
دکتر روحانی با مردم گذشته است.در فضایی اینچنین بسیاری می پرسند چرا مردم 
در جریان آنچه بر سرنوشت و زندگی آنان تاثیرگذار است، نیستند؟ چرا پایتخت نشین 
ها بدون اینکه تصمیم گیرندگان شهری نیازی به اقناع آنان احساس کنند طرح های 
گوناگون شهری را تدوین و اجرایی می سازند و تصمیم گیری های خود را زیر واژگان 
و جملاتی چون سپردن اداره شهر به مردم، برقراری عدالت، رفع چالش های ترافیک 
و آلودگی هوا و ... پنهان می کنند؟ در فضای خالی از تعامل و اقناع، شایعه به راحتی 
می پراکند و هر سخنی از ناکارآمدی مسوولان زخمی را بر پیکر اعتماد عمومی می 
نشاند. تاثیر این زخم چنان عمیق است که گاه با تکذیب و توضیح هم ترمیم نمی 
شود.چند روز پیش بود که تفاوت در اظهارات مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام و 
طیور و سرپرست شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( باعث شد تا فضای مجازی 
پر شود از این انگاره که حتی در چاره جویی مسوولان برای فروکشیدن قیمت سرسام 
آور گوشت ناکارآمدی، تقلب، سودجویی، تخلف و ... گریزناپذیر است. فرجام سخن 
این است که نبض افکارعمومی و اعتماد جامعه از زیر شست مسوولان خارج شده 
و در چنین شرایطی نه تحریم که گسست خودباوری، اعتماد، انسجام و همدلی ما 
را ضربه پذیر می سازد.بسیاری می پرسند در تصمیم گیری ها و چاره جویی ها چرا 
مردم مخاطب قرار نمی گیرند؟ کسانی که برای زندگی شهروندان تصمیم می گیرند 
چرا توضیحی قانع کننده برای تصمیماتشان ارائه نمی دهد؟ کسانی که در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره پیوستن یا نپیوستن به FATF رای نهایی را صادر می 
کنند چرا بیش از آنکه فرجام این رای را برای مردم تشریح کنند و مسوولیت آن را به 
تمامی بر عهده گیرند، به تعویق تصمیم بسنده می کنند؟ نمایندگانی که خود را مواجه 
با مطالبات موکلان خود می بینند چرا تنها در فضای مجازی قابل رویت می شوند و 
پرسش بزرگ تر اینکه چرا مردم با عنوان »ولی نعمتان انقلاب« آنچنان که شایسته و 

حق آنان است مخاطب قرار نمی گیرند؟

طرح استیضاح رییس جمهور ؛ سلیقه شخصی یا موقعیت ناشناسی

توپ خانه تندروها 
چرا مصالح نظام را نشانه می رود؟

بازار تندروی همچنان داغ است و در این آشفته بازار، تندروها هم از هیچ تلاشی 
برای پیشبرد اهداف شان دریغ نمی کنند، یک روز ترور شخصیتی شخصیت های نظام 
در مراسم و سخنرانی ها را پیگیری می  کنند؛ روز دیگر آتش زدن برجام در صحن 
مجلس و امروز هم جمع آوری امضا برای استیضاح رئیس جمهور. تندروی هایی که 
اگرچه بارها با واکنش رهبر انقلاب مواجه شده اما به نظر می رسد گوش تندروها 
بدهکار نیست و کمیت تندروی همچنان می تازد.داستان رفتارهای تندروانه سر دراز 
دارد. جریانی که مجلس به عنوان خانه ملت هم از حضور آنان بی نصیب نمانده است. 
مجتبی ذوالنور نماینده قم امروز در حالی به عنوان نماد جریان دلواپسی در مجلس 
پیگیر طرح استیضاح رئیس جمهور شده که پیش از این نیز با موضع گیری های 
دلواپسانه خود هزینه هایی به کشور تحمیل کرده است؛ شاید مهم ترین مصداق 
آن را بتوان در پاس گل او به ترامپ علیه منافع جمهوری اسلامی ایران دانست.

سابقه تندروی مجتبی ذوالنور به پیش از حضور وی در مجلس باز می گردد و همین 
اظهارنظرها بود که واکنش های زیادی را به دنبال داشت تا جایی که همان روزها 
رهبرانقلاب خطاب به وی فرموده بودند: آقای ذوالنور آتش توپخانه شما خیلی شدید 
است؛ اینقدر شدید به مصلحت نیست.اقدامات تندروانه ذوالنور اما به همین جا محدود 
نشد، او بنا داشت سیاست های خود و همقطارانش را در جایی دیگر پی بگیرد بر 
همین اساس عزم خود را برای ورود به مجلس جزم کرد، ذوالنور با وجود شرکت 
در انتخابات مجلس نهم موفق به کسب آرا لازم نشد، او در نهایت در اسفند 1۳9۴ 
توانست به عنوان نماینده مردم قم به مجلس دهم شورای اسلامی راه پیدا کند تا به 
این ترتیب پیشتاز رفتارهای تندروانه در مجلس باشد؛ رفتارهایی از جنس آتش زدن 
برجام و گستراندن طومار در مجلس برای جلوگیری از تصویب CFT تا جمع آوری 
امضا برای استیضاح رئیس جمهور، آن هم در شرایطی که کشور بیش از هر زمانی 
نیازمند انسجام  و وحدت داخلی است.اگرچه سیاستگذاری ها کلان نظام همواره بر 
حفظ وحدت و انسجام استوار بوده اما همین رفتارهای دلواپسانه مدعیان دلسوزانقلاب  

در بزنگاه ها زمینه ساز تفرقه و ریختن آب به آسیاب دشمن شده است.
* دلواپسی ادامه دار دلواپسان

دلواپسی دلواپسان انگار تمامی ندارد؛ هنوز چند روزی از حضورگسترده مردم 
در راهپیمایی 22 بهمن نگذشته که مجتبی ذوالنور در اقدامی عجیب آن هم در 
فصل بررسی بودجه کل کشور با آماده سازی طرحی به دنبال جمع آوری امضا برای 
استیضاح رئیس جمهور است، طرحی که هم فراکسیونی های ذوالنور از آن اعلام برائت 
کرده و تاکید کردند که جمع آوری امضا برای استیضاح رئیس جمهور شخصی است و 
این طرح در فراکسیون مطرح نشده است.با همه این تفاسیر آنچه مسلم است اینکه 
عده ای در کشور اصرار به تندروی دارند چرا که ظاهرا منافع شان از این راه تامین می 
شود؛ تندروی هایی که یک روز در برهم زدن سخنرانی شخصیت های نظام، روز دیگر 
در آتش زدن برجام و پهن کردن طومار در صحن و امروز هم با پیگیری طرحی برای 
استیضاح رییس جمهور نمود پیدا می کند. این در حالی است که به اذعان دلسوزان 
نظام امروز کشور بیش از هر زمان دیگری نیازمند کار کارشناسی و پرهیز از هرگونه 
تسویه حساب جناحی با مسئولان است.حال باید دید با این شرایط این نمایندگان چه 

هدفی را از متشنج کردن فضای کشور دنبال می کنند؟

نکتـه

سخنگوی قوه قضاییه گفت: اشکالات لایحه تامین امنیت زنان 
زیاد بود و نمی شد اصلاحات روی آن انجام داد. یا باید به طور 
کلی لایحه دیگری تنظیم شود یا اصلاحات روی این لایحه با 

همکاری دولت انجام شود. 
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز 
یکشنبه در یکصد و سی و ششمین نشست خبری در پاسخ 
به سوالی درباره لایحه تامین امنیت زنان علیه خشونت و اینکه 
کدام ماده آن مشکل دارد تصریح کرد: در این خصوص جلسه 
مشترکی تشکیل شده است در این باره یکی از مسائل این است 
که ما سیاست کلی برحبس زدایی داریم اما در این لایحه برای هر 
موضوعی حبس برگزیدند و موجب تزلزل بنیان خانواده می شود.
* مسببان اقدام تروریستی شهادت مرزداران به اشد 

مجازات برسند
وی درباره حادثه تروریستی زاهدان گفت: مسببان حادثه 
تروریستی در زاهدان که موجب شهادت جمعی از پاسداران و 
مجروح شدن برخی از این پاسداران شد، باید به اشد مجازات 
برسند.وی گفت: مردم در چهلمین سال انقلاب همه را شگفت 
زده و دشمنان را عصبانی و ناراحت و دوستان را خوشحال کردند. 

امیدواریم بتوانیم به مردم خدمت شایسته ارایه دهیم.
وی تصریح کرد: دشمنان این حماسه بزرگ ملت ایران را 
برنتافتند و جمعی از پاسداران را شهید و عده ای را مجروح کردن 
و نتوانستند تحمل کنند و به انتقامجویی از ملت برخاستند، ضمن 
محکومیت این حرکت جنایتکارانه که توسط استکبار جهانی و 
کشورها خودفروخته پشتیبانی شده است، دستگاه قضایی باید 
عوامل و مسببان این جریان را هرچه سریعتر شناسایی و مورد 
اشد مجازات قرار دهد.سخنگوی قوه قضائیه گفت: اتفاق دیگری 
که در چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی رخ داد نقش مهم ولایت 
فقیه است که به رغم همه توطئه های دشمنان رهبری پیش 
بینی کردند که 22 بهمن باید از سال های قبل پرشکوه تر باشد و 
باید گفت که بیانیه حکیمانه و شجاعانه رهبری و اینکه زیر پرچم 
ولایت فقیه زندگی می کنیم باعث افتخار و غرور است. این بیانیه 

مسیر آینده ما را روشن می کند.
* افرادی که بعد از عفو مرتکب جرمی شوند مشمول 

عفو نمی شوند
سخنگوی قوه قضاییه درباره عفو گسترده ای در چهلمین 
با همه  انقلاب اسلامی نیز گفت: جمهوری اسلامی  سالگرد 
دشمنی ها و همه کینه توزی هایی که از ناحیه سلطه گران و 
استکبار جهانی و کشورهای غربی و در رأس آنها آمریکا قرار دارد 
از اقتدار و امنیت بالایی برخوردار است به همین دلیل برای تجلی 
رأفت اسلامی عفو گسترده تری درباره کسانی که محکومیت پیدا 
کردند انجام داد. دستورالعمل آن تهیه شده است. این عفو معیاری 
است و کسانی که واجد این شاخص ها هستند، به مجازاتی که 
برای آنها در نظر گرفته شده است یا عفو یا تخفیف داده می شود.

محسنی اژه ای گفت: اعلام رأفت اسلامی، فرصت مجدد به 
محکومان برای اصلاح با حکومت و جامعه، کمک به خانواده ها 
و دیدن مصالح فرد و جمع آوری اهداف این عفو بوده است البته 
کسانی شامل عفو می شوند که لطمه ای به جامعه و افراد وارد 
نکنند. وی تصریح کرد: تا ماه مبارک آینده چندین مناسبت 
دیگر در پیش داریم و توسط هیات یا کمیسیون مربوطه افرادی 
تشخیص داده می شود که به صورت موردی مجازات آنها بررسی 
شود و اگر مشخص شود مجازات یا بخشی از آن مورد عفو قرار 
گیرد این موارد هم به خدمت مقام معظم رهبری ارسال خواهد 
شد.وی به کسانی که مشمول عفو می شوند توصیه کرد؛ زمانی 
که آزاد می شوند ممکن است شیاطین به سراغ آنها بیاندازید و 
دوباره مرتکب جرم شوند و اگر جرم داشته باشد مجازات آنها 

سنگین تر می شود و مشمول عفو نخواهد شد.
اژه ای به کسانی که شکایت دارند هم توصیه کرد: اکنون اگر 
طلب یا حقی دارند خیلی سختگیری نکنند و رضایت بدهند و 

درخواست دارم با خانواده های زندانیان مساعدت کنند. 
محسنی اژه ای گفت: اگر رضایت افراد را بگیرند جمعیت قابل 
توجهی از افرادی که محکوم شده اند دیگر یا به زندان نمی روند 

یا عفو شامل حال آنها می شود و امیدواریم در نوبت های بعد و در 
مناسبت های مختلف افراد دیگر هم مشمول عفو شوند. کسانی 

که محکومیت قطعی داشته اند آنها را هم اعلام می کنیم.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به این سوال که اخیرا نمایندگان 
مجلس درخواست رسیدگی سریعتر به پرونده حسین فریدون را 
داشتند، گفت: در قوه قضاییه تلاش می شود که پرونده ها هرچه 
سریعتر به سرانجام برسد برای این پرونده هم کیفرخواست صادر 
شده و به دادگاه رفته به زودی اولین جلسه دادگاه برگزار می 
شود و با تشخیص رئیس دادگاه علنی یا غیرعلنی بودن آن اعلام 
خواهد شد. قبل از نامه نمایندگان در دوم بهمن کیفرخواست 
صادر شده است و تعیین وقت شده و ممکن است در اسفند ماه 

دادگاه برگزار شود.
* صدور کیفرخواست برای حسین فریدون 

اخیراً  براینکه  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  اژه ای  محسنی 
درخواست  و  نوشتند  نامه  قوه  رئیس  به  مجلس  نمایندگان 
بررسی سریع در پرونده حسین فریدون را داشتند. این پرونده 
در چه مرحله ای است؟ گفت: از نمایندگان تشکر می کنم که 
موضوعات را پیگیری می کنند. کیفرخواست این پرونده قبل از 
اینکه نمایندگان نامه بنویسند، در دوم بهمن ماه صادرشده و به 
دادگاه رفته و تعیین وقت شده است و به زودی هم اولین جلسه 
آن یعنی در اسفندماه برگزار می شود.وی افزود: اینکه دادگاه علنی 

باشد یا نباشد منوط به نظر رئیس دادگاه است.
* به زودی حکم متهمان پرونده بانک سرمایه صادر 

می شود
سخنگوی قوه قضاییه گفت: به زودی حکم متهمان بانک 
سرمایه صادر می شود.حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای در پاسخ به پرسش خبرنگاری درباره آخرین 
وضعیت سه متهم پرونده بانک سرمایه که اخیرا دادگاه آنها برگزار 
شد، افزود: بانک سرمایه متهمان متعددی دارد اما برای تعدادی از 
آنها کیفرخواست صادر شده که به دادگاه رفته است و تعدادی از 
پرونده آنها نیز رسیدگی شده و حکم تعدادی نیز درحال تدوین 
است.وی گفت: در واقع دادگاه درباره پرونده متهمان برگزار شده و 
آخرین دفاع اعم از کتبی و شفاهی گرفته شده و ختم رسیدگی به 
پرونده اعلام شده و حکمشان در حال تدوین است که به محض 
اینکه حکم انشاء و امضاء شد اطلاع رسانی خواهد شد.¬حجت 
الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای ادامه داد: همین روزها و در 
نهایت هفته آینده این حکم صادر خواهد شد.وی اضافه کرد: البته 
پرونده برخی از متهمان نیز در مرحله دادسراست.معاون اول قوه 
قضاییه همچنین در پاسخ به سوال خبرنگاری که درباره پرونده 
شهردار کرج و اتهاماتش پرسید، گفت: اتهاماتش مساله مالی است 
و پرونده در این خصوص تشکیل شده اما به دادگاه نرفته است.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای درباره عباس ایروانی 
که سوال خبرنگار دیگری بود، افزود: اکنون حضور ذهن ندارم.

* تامین وثیقه 10 میلیاردی عجیب نیست
سخنگوی قوه قضاییه گفت : صرف اینکه متهمان بانک سرمایه 
وثیقه 1۰ میلیاردی تامین کردند، عجیب نیست .  محسنی اژه 
ای در پاسخ به سوال خبرنگاری که پرسید ایا تأمین سریع وثیقه 
1۰ میلیارد تومانی از سوی سه مدیر دولتی متهم در پرونده بانک 
سرمایه، برای قوه قضائیه عجیب نیست و به نظر شما خود این 
موضوع نیاز به ورود و بررسی مدعی العموم دارد یا خیر؟ افزود : 
نه ، اما اگر چنانچه احساس شود خدای نکرده این وثیقه از منشأ 
خلافی تامین شده باشد ، مدعی العموم وارد می شود اما اگر یک 
نفر برای تأمین وثیقه 1۰ یا 2۰ نفر را دیده باشد تا سند بگذارد 
ایرادی ندارد که گاهی یک سند بزرگ به عنوان وثیقه گذاشته 
می شود . وی گفت : اکنون در تهران یک برج یا حتی پایین تر از 
برج هست که 1۰ میلیارد می ارزد.سخنگوی قوه قضائیه افزود : به 
صرف اینکه 1۰ میلیارد برای سه نفر وثیقه گذاشته شده باشد و 

تامین شده باشد مدعی العموم وارد نمی شود.
* شکایت خاتمی از شریعتمداری به کجا رسید؟

وی در پاسخ به سوالی درباره شکایت خاتمی از شریعتمداری 
و چرا این پرونده منتهی به رأی نشده است؟ گفت: به شعبه 
بازگشته است و در دست دادستان هم نبوده است. از شما و همه 
کسانی که برخی از موضوعات را اینگونه دنبال می کنید تشکر 
می کنم.سخنگوی قوه قضائیه افزود: این پرونده در اختیار دادستان 
نبوده و یا مدت کوتاهی بوده و در جابجایی پرونده اینکه عمدی و 
سهوی و غفلت صورت گرفته است را نمی دانیم و گفتیم پیگیری 
کنند. در این جابجایی ها )جابجایی پرونده ها( گاهی مواردی داریم 
که پرونده هایی مغفول می ماند که آن را دنبال می کنیم. وی 
تصریح کرد: این پرونده بیش از حد متعارف دنبال شده و دادسرا 
پیگیر است و الان دنبال می شود و مدیر مسئول کیهان هم گفته 

که دفاعیاتم آماده است و هر زمان که بگویید آماده دفاع هستم.
* محیط زیستی ها با اسناد و مدارک متهم اند

محسنی اژه ای در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در مورد 
دادگاه های فعالان محیط زیست و مراکز نظامی تعیین حدود 
و ثغور مناطق توسط استعلامات ارائه شده صورت می گیرد و 
اینکه آیا کاووس سید امامی سرشبکه متهمان محیط زیست بوده 
است، گفت: متهمین این پرونده در حال محاکمه هستند و پس 
از اتمام جزئیات گفته می شود. در این پرونده کیفرخواست صادر 
و اتهاماتی وارد شده است.سخنگوی قوه قضائیه افزود: دادگاه با 
حضور وکلا در حال برگزاری است و باید پس از استماع دفاعیات 
دقیق بررسی شود. در حال حاضر اظهار نظر صحیح نیست. این 
افراد با توجه به اسناد و مدارک ضابطین و … متهم هستند و باید 

دید دادگاه به چه نتیجه ای می رسد.وی در رابطه با ارتباط کاووس 
سید امامی با پرونده نیز، عنوان کرد: در خصوص فرد خودکشی 
کرده، اینکه سرشبکه بوده یا نه را اطلاعی ندارم اما ارتباط بله، 
وجود داشته است. در مورد اینکه اتهام متوجه بوده؟ بله. اما از 
نقش و میزان اتهام خبر ندارم به دلیل اینکه او نیست. مگر اینکه 
اسناد و مدارکی باشد تا بفهمیم نقش و جایگاه او در این جریان 

چه بوده است؟ در غیر این صورت نمی توان اظهارنظر کرد.
* رسیدگی 1۳۵ روزه به پرونده »مظلومین« امر مثبتی است

محسنی اژه ای در یکصد و سی و ششمین نشست خبری در 
پاسخ به سوال خبرنگاری در رابطه با نامه ارسالی خانواده مظلومین 
به رئیس قوه قضائیه و طرح مسائلی مانند اینکه از زمان بازداشت 
این فرد تا زمان اجرای حکم، تنها 1۳۵ روز گذشته است و یا اینکه 
این فرد در دادگاه وکیل نداشته است، گفت: به طور طبیعی هر 
فردی که تظلم خواهی کند به خواسته او توجه می شود اما این 
امر به معنای آن این نیست که حرف آن فرد پذیرفته شود.وی 
عنوان کرد: اینکه مدت رسیدگی 1۳۵ روز بوده، امر مثبتی است 
و چیزی بدی نیست. همه انتقاد می کردند که چرا به پرونده ها 
در دادگاه دیر رسیدگی می شود که با توجه به استجازه از مقام 
معظم رهبری پرونده های دیگر نیز به همین ترتیب و به نوبت در 
حال رسیدگی و بررسی هستند و مسئولین قوه قضائیه روزهای 
تعطیل و جمعه نیز به رسیدگی در این پرونده ها مشغول هستند.

سخنگوی قوه قضائیه، افزود: طبق قانون، قطعاً به این موضوعات 
به مدت  اعتراض  آنها صرفاً  ادعای  اگر  اما  رسیدگی می شود 
رسیدگی باشد، این اعتراض که چرا زود به این پرونده رسیدگی 
کردند؟ وارد نیست و در مورد اینکه این فرد به وکیل دسترسی 
نداشته، این ادعا دروغ است؛ دادگاه علنی بوده و مستندات آن 

موجود است.
* زمین خواران بعد از صدور حکم معرفی می شوند

محسنی اژه ای در پاسخ به سوال دیگر مبنی بر اینکه در رابطه 
با زمین خواری لواسان و نفوذ عده ای خاص در منطقه که تعدادی 
از آنها مربوط به حاکمیت هستند و حتی امام جمعه منطقه هم 
اعلام کرده است که زورشان به زمین خواران مورد اشاره نمی رسد 
آیا با توجه به اذن اخیر رهبری این افراد را معرفی نمی کنید؟ پاسخ 
داد: بعد از معرفی و مشخص شدن ارتباط این مسائل به اقتصاد 
کشور و پس از صدور حکم، معرفی می شوند اما قبل از صدور 

حکم معرفی افراد قابل انتشار نیست.
* رسیدگی به اظهارات حسن عباسی درباره روحانی و 

لاریجانی در دادسرا
محسنی اژه ای در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا قوه قضائیه 
به اظهارات اخیر حسن عباسی در مورد رئیس جمهور و رئیس 
مجلس ورود کرده است؟ گفت: دادستان تهران و وزارت اطلاعات 
مطالبی را در این زمینه ارسال کردند و این موضوع در دادسرای 
تهران در حال رسیدگی است.وی در رابطه با آخرین وضعیت 
یکسال حبس زاکانی نیز گفت: در رابطه با این مطلب در حال 

حاضر حضور ذهن ندارم.
*  پرونده های زیادی در بحث خصوصی سازی در 

جریان است
سخنگوی قوه قضائیه گفت: پرونده های زیادی در خصوص 
تبانی و تخلفات در خصوصی سازی ها در قوه قضائیه در جریان 
است که کار رسیدگی ادامه دارد.محسنی اژه ای در ادامه نشست 
خبری افزود: پرونده های مختلفی مربوط به دولت های مختلف 
در بحث خصوصی سازی داریم که در برخی از این پرونده ها همه 
ضوابط رعایت شده است و در موارد زیادی هم ، تبانی و تخلفات 
اثبات شده که تخلفات از طریق سازمان بازرسی کشور به دولت 
اعلام شده و آنجا که جرم صورت گرفته در حال رسیدگی است.

وی گفت: برخی محکوم شده اند و برخی قراردادها ابطال شده 
و در موردی که اخیراً مطرح شد اصلاحیه ای صورت گرفت به این 

ترتیب که قیمت افزایش یافت و متقاضی هم پذیرفت.
محسنی اژه ای در پاسخ به سوالی درباره خصوصی سازی 
کشت و صنعت هم گفت: این موضوع در یک مرحله متوقف شد 

و اکنون مشغول هستند اما نهایی نشده است.

سخنگوی قوه قضاییه: 

لایحه امنیت زنان بازنگری اساسی می شود 

 نایـب رئیس شـورای عالـی سیاسـت گذاری اصلاح طلبـان تأکید کـرد: ایادی و 
عوامـل بیرونی هـا در داخل هم روی یک مسـئله کار می کننـد و آن ایجاد اختلاف، 
چند دسـتگی و شکسـتن انسـجام ملی اسـت، زیرا اعتماد متقابل دولت-ملت برای 

آنهـا بسـیار خطرناک اسـت و ضربـه زدن به این مهـم را یک اصـل می دانند.
عبدالواحد موسـوی لاری وزیر کشـور  دولت اصلاحات معتقد اسـت بعداز چهل 
سـال حکومتـداری بایـد بـه این نتیجه رسـیده باشـیم رمز پیـروزی این اسـت که 
بـدون لکنـت دیدگاه ها بیان شـود و تفسـیر نامناسـب باعث بسـیاری از مشـکلات 
می شـود و بـرای اینکـه راه انقلاب تدوام پیدا کند، وابسـته به اعتماد عمومی اسـت.

دربـاره چالـش پیـش روی انقـلاب در دهه پنجم بـا موسـوی لاری به گفت وگو 
نشسـته ایم در ادامـه می خوانید.

مسئولان به جای پاسخگویی
 به کلی گویی و توجیه بسنده می کنند

* مـردم مطـرح می کننـد در زمـان انقـاب و جنـگ پاسـخگویی 
مسـئولان بیشـتر از امـروز  بـوده اسـت امـا درحـال حاضـر ایـن گونه 
نیسـت و نمی داننـد پاسـخ سـوالات خـود را چگونـه دریافـت کننـد؟

نمی شـود ایـن عدم پاسـخگویی را مطلق فـرض کرد، اما یکـی از ضعف هایی که 
دسـتگاه های مختلف اجرایـی، قانونی و قضائی دارند همین اسـت؛ یعنی یک کانال 
یـک طرفه تشـکیل شـده اسـت و آن هایـی که باید پاسـخگو باشـند یا بـه کلیات 
بسـنده می کنند و یا اینکه سـعی می کنند مسـائل را توجیه کنند.شـفافیت یکی از 
اصولـی اسـت کـه همه باید به آن پایبند باشـند، اگر دسـتگاهای اجرایی کشـور به 
شـفافیت پایبند باشـند و مـردم بتوانند آن چیزی که اتفـاق میافتد را ببینند، قطعا 
ریشـه های فسـاد خشـکیده و رانتخـواری بـه حداقل می رسـد، اینگونـه عدالت هم 

قابل دسـتیابی می شود.
تصمیم گیری در محیط های بسته، شفافیت ایجاد نمی کند

مـردم بایـد بداننـد نقـاط ضعـف و قـدرت تصمیم گیـران چیسـت؛ هنگامی که 
پـی ببرنـد مشـکل از کجاسـت یا قانع می شـوند یا نمی  شـوند درصورتی که پاسـخ 
مناسـبی دریافـت نشـنوند با مسـئول متخلف برخـورد می کنند.متاسـفانه ضعفی 
کـه در بعضـی از مسـئولان وجـود دارد این اسـت کـه تصمیمـات را در محیط های 
دربسـته می گیرنـد و تـا هنگامی که در چنین محیط هایی تصمیمات گرفته شـود، 
آنطور که باید و شـاید شـفافیت را مشـاهده نخواهیم کرد.مسئولان و تصمیم گیران 
جامعـه بایـد بداننـد تا زمانی که شـفافیت وجود نداشـته باشـد و یا به جـای اینکه 
مشـکلات و معضلات را صمیمانه با مردم در میان بگذارند آن ها را پنهان کنند، راه 
حل مناسـبی پیدا نخواهند کرد. هنگامی که گفته شـود چه معضلات و مشـکلاتی 
وجـود دارد قطعـا مـردم بـا آن هـا همراهـی و همدردی خواهنـد کرد امـا زمانی که  
شـروع بـه توجیه کنند، نتیجـه اش بی اعتمادی می شـود.در این شـرایط آن چیزی 
که جامعه به عینیت و واقعیت مشـاهده می کند یک چیز اسـت و اظهار مسـئولان 
چیـز دیگـری اسـت. بنابراین شـفافیت و شفاف سـازی کارکردها یکـی از چیزهایی 
اسـت کـه اگر تصمیم گیـران ما بپذیرند انجام دهنـد و مردم هم به این باور برسـند 

کـه چیـزی از آنهـا مخفی نمی شـود، اعتمـاد و اطمینان به وجـود می آید.
مسئولان از انتقادات صریح مردم خیلی خوش شان نمی آید

* می توانیـم بـا رفتارهایـی که ایـن روزهـا از برخـی از تصمیم گیران 
مشـاهده می کنیم بـه این نتیجه برسـیم که مسـئولان از مـردم فاصله 

ند؟ گرفته ا
داوری کلـی نمی توانیـم داشـته باشـیم، امـا مسـئولان بخصـوص در بخش های 
اجرایـی و قضائـی ارتباط شـان بـا یک سـری دسـت اندازها رو به رو شـده اسـت. مثلا 
مسـئولان ما شـاید از اینکه مردم بسـیار صریح انتقادات شـان را مطرح کنند، خیلی 
خوش شـان نمی آیـد بـه همین دلیل سـعی می کننـد در مواجهه با مـردم احتیاط 
کننـد و در جمع هایـی کـه بـه آنهـا انتقـاد می کننـد کمتر حاضـر می شـوند و این 
امـر جنبـه منفی دارد.بایـد واقعیت ها را با مردم درمیان گذاشـت زیـرا آنها هنگامی 
کـه بداننـد چـه اتفاقاتی رخ داده اسـت، محـذورات مسـئولان را متوجه می شـوند.  
متاسـفانه ایـن رفتارهـا )عدم شـفافیت( در ما مسـئولان وجود دارد و همین اسـت 

کـه گله مندی هایـی را بـه وجود آورده اسـت.
وظیفه مسئولان این است که 

به صورت شفاف پاسخگوی مردم باشند
* در شـرایط فعلـی صحبت کردن مسـئولان با مردم چقـدر می تواند 
کمک کننـده باشـد و از بـار روانـی که بـر دوش مردم اسـت، چـه میزان 

بکاهد؟ می توانـد 
اتفاقـا رئیس جمهـور ، وزرا و اعضـای هیـات دولـت که بـار اصلی بـر روی دوش 
آنـان اسـت، صرفـا نباید گفت وگـوی یکجانبه داشـته باشـند؛ بله اینکه مسـئولان 
کارکردهـا را در اختیـار مـردم قـرار دهنـد، کار خوبی اسـت اما واقعیت مسـئله این 
اسـت که شناسـایی مشـکلات و نشسـتن در یک گفت وشـنود می تواند مشـکلات 
را حـل کنـد و ایـن کاری اسـت کـه مـا باید انجـام دهیم.به طـور مثـال وزیر جهاد 
کشـاورزی بیایـد بـه راحتـی با مـردم درمیان بگذارد مشـکل گوشـت چیسـت. به 
صورتـی کـه بـرای مردم ملموس باشـد مطـرح کند چـه کارهایی انجـام داده و چه 
اقداماتی صورت گرفته اسـت تا مردم متوجه شـوند مشـکل از چیسـت.اینکه مردم 
برونـد بـرای گرفتن یک کیلو گوشـت صف بایسـتند چقدر با شـأن مـردم و انقلاب 
سازگاراسـت؟ وظیفـه مدیـران اسـت کـه مشـکلات را برطـرف کنند و شـفاف هم 
بگوینـد چـه اتفاقاتـی افتاده اسـت. اما وقتی در یـک فضای رمز آلود مسـائل دنبال 

شـود و مـردم جـواب را دریافـت نکنند معلوم اسـت  گله مند می شـوند.
* سـوالی کـه پیـش می آید این اسـت کـه آیا در صـورت تـداوم این 
حـس  بیـن مـردم  که مسـئولان پاسـخ درسـتی بـه آن هـا نمی دهند، 
می توانیم بگوییم کهامسـال هم مانند سـال گذشـته با مشـکات زیادی 

شـد؟ خواهیم  روبرو 
هنگامـی کـه مـا در شـرایط تحریمـی قـرار داریـم و بـا مشـکل خریـد رو بـه 
روهسـتیم و بـا معضـل فـروش نفت دسـت و پنجـه نـرم می کنیـم و نقدینگی در 
اختیـار نداریـم، طبیعی اسـت کل کشـور با یک سـری کمبودهـا رو به رو شـود اما 
ایـن سـوال را دولـت و مدیـران جـواب دهند آیا این مشـکلاتی که امـروز به صورت 
ملمـوس خـود را نشـان می دهـد همـه بـه دلیـل فشـار و تحریم اسـت یـا در این 
قصـه بعضـی از ندانم کاری هـا و تصمیمات غلط دخالـت دارد؟اگـر در این مورد یک 
فضایـی باشـد کـه هم دولت و هم مـردم نظرات خود را بگویند قطعا این مشـکلات 

بـه حداقل می رسـد.
زمینه ساز فساد دو چیز است؛ عدم شفافیت و رانت

* یکـی از گایه هـای مـردم این اسـت کـه باتوجـه به اینکـه نظام ما 
یـک نظام مبتنی بر اسـام اسـت و یکـی از شـعارهای انقاب مبـارزه با 
فسـاد بوده اسـت، امروز با گذشـت ۴0 سـال هنوز فسـاد وجود دارد، ما 
روز بـه روز ابعـاد گسـترده تری از آن را در جامعه مشـاهده می کنیم، چرا 

نتوانسـتیم آنطور کـه باید و شـاید با فسـاد مقابله کنیم؟
زمینه سـاز فسـاد دو چیـز اسـت عدم شـفافیت و رانـت. اگر ما زمینه هـای رانت 
را از بیـن ببریـم قطعـا فرصـت رانت خواری به وجـود نخواهد آمد و اگـر این فرصت 

بـه ملـت داده شـود در یـک فضـای شـفاف بتوانند بـا دولـت مواجه شـوند، بخش 
قابـل توجهـی از عواملی که منجر به فسـاد می شـود، دیگر صـورت نمی گیرد.امروز 
بحث هایـی در رابطـه بـا پولشـویی صـورت می گیـرد کـه یکـی از  روزنه های فسـاد 
اسـت شـما اگـر مسـائلی که پیرامـون رانتخـواران امـروز مطـرح می شـود را دنبال 

کنیـد، خواهیـد دید کـه  رانتخواری نتیجه همین دو مسـئله اسـت.
دلیلی ندارد سلیقه ای حق مطلق شود و دیگر سلیقه ها سرکوب شوند

* مـا در زمان انقاب و جنگ دشـمن را می شـناختیم و می دانسـتیم 
در خـارج از کشـور اسـت امـا برخـی معتقدند امـروز عـده ای در داخل 
رفتارهایـی را انجام می دهند که دسـت کمـی از دشـمنان خارجی ندارد 

ایـن اختـاف داخلـی چـه آسـیب هایی را می تواند به ما برسـاند؟
قطعـا، اعتمـاد عمومـی و دلبسـتگی ملـت و دولت زمینـه همکاری هـا را فراهم 
می کند.اعتقـاد دارم همـه آنهایـی کـه نمی گذارنـد جامعه ما به سـمت یک وحدت 
و یکپارچگـی پیـش بـرود دانسـته و یـا ندانسـته در دامـی افتاده انـد کـه بیرونی ها 
می خواهنـد،  آنهـا هدف شـان ایـن اسـت کـه این جامعـه روی انسـجام نبینـد، در 
داخـل هـم یک عده شـروع کرده انـد به حذف، تخریـب و ایجاد کینـه و نفرت بین 
آحـاد جامعـه کـه ایـن کار بسـیار خطرناک اسـت و می تواند مشـکلاتی را بـرای ما 
بـه وجـود بیاورد.توجه داشـته باشـید هنگامی که تعـدد احـزاب را پذیرفتیم، یعنی 
پذیرش گـر تعـدد سـلایق مختلف هسـتیم پس دلیلی ندارد یک سـلیقه ای بشـود 

حـق مطلـق و دیگر سـلیقه ها سـرکوب شـوند، باید همه نظـرات پذیرفته شـود.
در حال حاضر ندای اصلاح طلبی

با مقاومت روبرو می شود
* امـروز در داخـل و خـارج عده ای دسـت بـه تخریـب اصاح طلبان 
میزننـد و عـده ای بیـان می کنند تا اصاح  طلب ها هسـتند نظام هسـت 

آیـا این فرضیه درسـت اسـت؟
ببینیـد یـک فرضیـه بیشـتر نیسـت و آن این اسـت کـه نظامـی کـه در درون 
خـودش اصـلاح را چـه در سـاختارها و چه در رفتارهـا و کنش ها می پذیرد، طبیعتا 
جامعـه اش پویـا خواهـد بود. امـا آن اتفاق بدی کـه در حال حاضر در جریان اسـت 
ایـن اسـت که نـدای اصلاح طلبی یعنی اینکه مـا می خواهیم با اصـلاح در رفتارها و 

برنامه هـا  و شـیوه هاجامعه را نـو نگـه داریم، بـا مقامت روبرو می شـود.
اصلاح طلبان می خواهند در چارچوب نظام قدم بردارند

یـک عـده هـم در داخـل بـا اصلاح طلبـان مشـکل دارند؛ کسـانی کـه در داخل 
مخالف هسـتند، برداشـت و تلقی اشـتباهی دارند، اصلاح طلبی و تغییر در رفتارها 
و گفتارهـا را گاهـی تـا آنجـا مذمـوم می داننـد کـه فکـر می کننـد اصلاح طلبـی 
برانـدازی اسـت و   اصلاح طلبـان برانـداز هسـتند در حالـی کـه چنیـن نیسـت و 
اصلاح طلبـان می خواهنـد در چارچـوب نظام قـدم بردارند.کوبیـدن اصلاح طلبان و 
نفـی اصلاح طلبـی از دو طـرف نتیجـه واحـد دارد؛ کسـانی کـه در داخـل  این کار 
را می کننـد می خواهنـد بگوینـد کـه این نظـام نیـازی به اصلاحـات درونـی ندارد 
آنهایـی کـه در خـارج ایـن کار می کننـد می خواهنـد بگویند کـه این نظام اساسـا 

نیسـت. اصلاح پذیر 
کاری کنیم لکنت زبان افراد 

برای بیان دیدگاه هایشان از بین برود
* راه حل چیست؟

راه حـل ایـن اسـت کـه راه را بـرای گفت وگوی ملـی باز کنیم باید همه کسـانی 
کـه در جامعـه حضـور دارند و علاقه مند به کشـور هسـتند، زیر چتـر نظام فعالیت 

کننـد و لکنت زبانشـان برای بیـان دیدگاه ها از بیـن برود.
سرکوب سلایق هیچ وقت 
مشکل را حل نکرده است

بایـد شـرایطی را بـه وجـود بیاوریـم که همـه سـلیقه ها و جریان هـای خواهان 
نظـام و ایـران بماننـد و از همه مهم تـر  بتوانند با یکدیگر گفت وگو کنند. سـرکوب 
سـلایق هیـچ وقـت مشـکل را حل نکرده اسـت ما بایـد به سـمت گفت وگوی ملی 

برویـم، گفت وگویـی کـه مشـکلات را حل و بر طـرف کند.

عبدالواحد موسوی لاری:

راه رابرای گفت و گوی ملی بازکنیم

دریــچه
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پيامبر خدا صلى الله عليه و آله اين آيه : 
»خود و خانواده تان را از آتش حفظ كنيد« را تلاوت كرد. اصحاب 
گفتند: اى پيامبر خدا ! چگونه خانواده مان را از آتش حفظ كنيم؟ 

فرمود: »آنان را به آنچه خدا دوست مى دارد، بخوانيد، و از آنچه خدا 
ناخوش مى دارد، نهى شان كنيد«.
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مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم گفت: احداث تصفیه خانه جدید آب قم 
یکی از مهم ترین برنامه های این شرکت است و امیدوار هستم که این تصفیه خانه تا 

تابستان سال آینده به مرحله بهره برداری برسد.
 احمد حاج حسینی مسگر با اشاره به وظایف شرکت آب منطقه ای استان قم اظهار 
کرد: این شرکت نقش حاکمیتی دارد و وظیفه نگهداری تاسیسات انتقال آب به استان 
و نگهداری منابع آب شرب و آب های زیرزمینی استان قم بر عهده شرکت آب منطقه 

ای استان است.
وی ادامه داد: یکی از طرح هایی که برای تامین آب شرب استان قم انجام شد، بحث 
انتقال آب از سرشاخه های دز به این استان بود، این طرح توانست میزان برداشت آب از 

منابع آب زیرزمینی قم را کنترل کند و در سال 90 بهره برداری از آن شروع شد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم افزود: در هر دهه از دهه های پس از انقلاب 
اسلامی برای تامین آب شهر قم یک طرح انجام شد. در دهه 60 شاهد بهره برداری از 

چاه های علی آباد برای تامین آب شرب این شهر بودیم، در دهه 70 سد 15 خرداد به 
بهره برداری رسید که این سد تا اواخر دهه 70 نیازهای آبی شهر قم را تامین می کرد.

حاج حسینی مسگر با اشاره به طرح انتقال آب از سرشاخه های دز به شهر قم اظهار 
کرد: بهره برداری از این طرح در سال 90 آغاز شد، چون با توسعه استان قم دیگر منابع 
آبی این استان پاسخگوی نیازهای آب شرب مردم نبود، اکنون 80 درصد آب موردنیاز 

مردم قم از سرشاخه های دز تامین می شود.
وی ادامه داد: مشکل خاصی برای تامین آب شرب مردم شهر قم طی چند سال آینده 
نداریم، اما این به آن معنا نیست که مردم این شهر دست از صرفه جویی در مصرف آب 

بردارند، صرفه جویی در مصرف آب باید در اولویت مردم قم باشد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم خاطرنشان کرد: احداث تصفیه خانه جدید 
آب قم یکی از مهم ترین برنامه های این شرکت است، احداث این تصفیه خانه ادامه دارد 

و امیدوار هستم که تا تابستان سال آینده به مرحله بهره برداری برسد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم مطرح کرد

تکمیل پروژه احداث تصفیه خانه جدید آب قم تا تابستان 

فرماندار قم گفت: طبق موافقت کمیسیون نظارت 
برای  مشکلی  استان  گندم  سیاستگذاری  شورای 
پروانه دار کردن نانوایی های فاقد مجوز وجود ندارد، 
از این رو نباید با ارایه تفسیر از برخی بخشنامه ها و 

آیین نامه ها مانع این کار شد.
رضا سیار عصر شنبه در ششمین جلسه شورای 
سیاستگذاری گندم، آرد و نان در سالن جلسه های 
اقتصادی استانداری اظهار  امور  معاونت هماهنگی 
با مشکل  فعالیت  نظر  از  نانوایی  واحد  داشت: 52 
هایی مواجه هستند، که 19 واحد به دلیل مشکل 
های اداری و یا مخالفت اتحادیه امکان گرفتن مجوز 
را نداشتند، اما این مساله در کمیسیون نظارت که 
سازمان صنعت، معدن و تجارت و همچنین اداره 
کل تعزیراتی حکومتی و مرکز بهداشت در آن عضو 
هستند مطرح، و اتحادیه نانوایان را موظف به صدرور 

مجوز برای این واحدها کردند.
وی افزود: برخی از این واحدها مشکل حقوقی 
و ورثه ای و یا از نظر متراژ و مساحت و همچنین 
مسائل بهداشتی ضوابط لازم و استاندارد را نداشتند،  

که برای هر یک راهکاری پیش بینی شده است.
نانوایی  واحد  اینکه هر  بر  تاکید  با  قم  فرماندار 
غیرمجاز باید پلمپ شود، بیان کرد: در بین این تعداد 
واحد یاد شده واحدهای وجود دارد که 25 سال کد 
عاملیت دارند و سهمیه آرد دریافت می کنند، از این 

رو نمی توان آنها را غیر مجاز قلمداد کرد. 
وی گفت: کمیسیون مذکور به عنوان مرجعی که 
حکم آن لازم الاجرا است، هنگامی که رای به صدور 
مجوز یک واحد نانوایی می دهد، نباید با تفسیرهایی 
از بخش نامه های دولتی موانعی را برای این اقدام 
ایجاد نموده و منجر به بروز چالش ها و نارضایتی 

هایی شویم.
فرماندار قم همچنین راه انداری سامانه فروش 
شدن  دار  پروانه  راستای  در  را  مصارف  سایر  آرد 
واحدهای نانوایی اقدامی موثر خواند و خاطرنشان 
کرد: از آذرماه که طرح سهمیه بندی آرد به صورت 
آزمایشی آغاز شد، عده زیادی از نانوایی ها که از نظر 
نحوه تهیه آرد و رعایت ضوابط و مقررات به هیچ 
مقرراتی پایبند نبودند، برای قانونمند کردن خود به 

تکافو افتادند.
وی خاطر نشان کرد: از اول دی ماه که دریافت 
آرد تنها از این طریق امکان پذیر شد، تمامی مقررات 
نانوایی های یارانه ای در مورد نانوایی های آزاد پز نیز 
اعمال می شود، و با این حساب چیزی به نام نانوایی 

آزاد پز وجود ندارد.
به منظور شفاف سازی و کاهش تخلفات و فساد 
در بخش فروش آرد از ابتدای دی ماه، فروش آرد به 
خبازان آزاد پز، صنف و صنعت، واحدهای نظامی و 
انتظامی و سایر اصنافی که از آرد آزاد استفاده می 

نمایند تنها از طریق سامانه فروش آرد سایر مصارف 
به نشانی Www.eflour.ir صورت می پذیرد.

افزایش  تن   2100 استان  گندم  مصرف   *
یافت

مدیرغله و خدمات بازرگانی قم نیز در این جلسه 
افزود: در حالی گندم مصرفی استان در اردیبهشت 
سال جاری یک هزار و 700 تن بود، این رقم در 
پایان دی ماه و پس از گذشت یک ماه از فروش آرد 
بر اساس ثبت درخواست در سامانه مذکور، به سه 
هزار و 800 تن رسید و یک جهش دو برابر پیدا کرد.

افزایش  این  علت  ترین  عمده  رادمنش  بهزاد 
مصرف را بالارفتن بیش از اندازه و غیر معقول تقاضا 
بازرگانی  شرکت  دلیل  همین  به  گفت:  و  دانست 
دولتی نظارت بر کار توزیع آرد را به عهده گرفته 
و چانه زنی و پیگیریی ها برای افزایش سهمیه را 

انجام داده است.
یاد  طرح  اجرای  از  پیش  تا  اینکه  بیان  با  وی 
شده آماری از نانوایی های آزاد پز استان در اختیار 
نبود، تصریح کرد: تاکنون 263 واحد آزاد پز، 25 
واحد خشکه پز و43 واحد فانتزی ثبت نام کردند، و 
تعدادی نیز در نوبت قرار گرفتند که واحدهای جدید 
به شمار می آیند، و پیگیری های صورت گرفته برای 

گرفتن سهمیه بیشتر نتیجه نداده است.

فرماندار قم :

شرایط صدور مجوز فعالیت نانوایی ها در قم تسهیل شود

استاندار قم ضمن تاکید بر ارائه برنامه های مدیران استان درجهت افزایش نشاط در 
جامعه، گفت: این مقوله نقش محوری در مبارزه با مواد مخدر دارد.

بهرام سرمست در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان ضمن محکوم 
نمودن حادثه تروریستی سیستان و بلوچستان و ابراز همدردی با خانواده شهدای این 
حادثه، افزود: لازم است دستگاه های قم در افزایش روحیه شادی و نشاط جامعه اقدام 
های خود را افزایش دهند.عوامل گروهک تروریستی به اصطلاح جیش العدل با اقدام کور 
تروریستی انتحاری، چهارشنبه شب هفته گذشته، یک دستگاه اتوبوس حامل نیروهای 
مرزبان نیروی زمینی سپاه پاسداران را منفجر کردند. در این حادثه تروریستی که بوسیله 
یک دستگاه وانت مملو از مواد منفجره در جاده خاش - زاهدان محدوده روستای چانعلی 
رخ داد 27 تن از نیروهای جان برکف سپاه شهید و 13تن دیگر زخمی شدند.وی ضمن 
الزام مدیران برای ارائه برنامه های عملیاتی در حوزه نشاط آفرینی در جامعه، خاطرنشان 
کرد: محیط های آموزشی محلی مناسب برای ارائه آموزش های فرهنگی و پیشگیرانه 
در حوزه مبارزه با مواد مخدر است و اگر لازم باشد از جایگاه و اختیارات قانونی شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر برای استفاده از مربیان متخصص و عملیاتی در این حوزه 
در مدارس و مراکز آموزش عالی استفاده شود.وی به اهمیت پیشگیری در حوزه مقابله 

با مواد مخدر اشاره و اظهار کرد: اقدام های آموزشی و فرهنگی لازم بر اساس مطالعه، 
شناخت و غربالگری باید انجام شود.سرمست با تقدیر از تلاش های نیروی انتظامی در 
کشف محموله های قاچاق مواد مخدر، افزود: جهت گیری های دستگاه های انتظامی و 
قضایی استان در مبارزه با این معضل مسیر مناسبی طی می کند و در کنار مبارزه با مواد 
مخدر در مقیاس کلان، توجه به فعالیت های خرده فروش و پیشگیری از آلوده ساختن 
گروه های هدف جامعه ضروری است.استاندار قم، آموزش قشرهای آسیب پذیر دانش 
آموز و دانشجو را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: باید با استفاده از ظرفیت نهادهای 

آموزشی و خانواده ها در امر آموزش و نظارت بر این قشر اهتمام ورزیم.
وی جمع آوری معتادین متجاهر را یک اولویت مهم در استان دانست و ابراز کرد: 
راه انداری مراکز بازپروری و نگهداری از معتادان به تعداد مورد نیاز در استان در دستور 

کار قرار گیرد.
سرمست همچنین به فعالیت واحدهای صنفی عطاری و گیاهان دارویی اشاره و 
عنوان کرد: برخی آمارها از فعالیت های غیر قانونی در حوزه مواد مخدر در برخی از این 
واحدها حکایت دارد، که باید نظارت عملی در این بخش افزایش یابد و به طور جدی با 

متخلفین برخورد شود.

استاندار قم:

جمع آوری معتادین متجاهر یک اولویت مهم استان می باشد

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

خبری از فصل جدید »دورهمی« نیست 
 در حالی که این روزها خبر تولید فصل جدید برنامه دورهمی در فضای مجازی منتشر شده است، 
»مصطفی احمدی« تهیه کننده این برنامه تلویزیونی در گفت وگوبا ایرنا این خبر را تکذیب کرد و گفت: 
هنوز هیچ تصمیمی برای تولید و پخش فصل جدید این برنامه اتخاذ نشده است. مصطفی احمدی تهیه 
کننده برنامه تلویزیونی دورهمی با تاکید بر اینکه خود نیز خبر مبنی بر اینکه دست اندر کاران دورهمی 
در تلاش برای تدارک فصل جدید دورهمی هستند را در فضای مجازی خوانده است، گفت: در این 
چند روز من هم شاهد این اخبار در فضای مجازی بودم، حتی کلیپی را هم در همین رابطه دیدم اما 
باید بگویم که این کلیپ اصلا ربطی به فصل جدید دورهمی ندارد.او ادامه داد: کلیپ منتشر شده برای 
معرفی برنامه دورهمی و اعلام کد برای نظر سنجی مردمی در جشنواره تلویزیونی جام جم تدوین شده 
و به روی آنتن رفته است.وی اظهار داشت: همانطور که گفتم در حال حاضرمسئولان هیچ تصمیمی 
برای تولید و پخش فصل جدید این برنامه برای پخش در ایام نوروز نگرفته اند.روابط عمومی شبکه نسیم 
نیز در این باره اظهار داشت: خبر رسمی درباره تولید و پخش فصل جدید دورهمی از رسانه های رسمی 
در اختیار مخاطبان قرار خواهد گرفت و نه فضای مجازی، در حال حاضر خبر رسمی در این باره نداریم.

پیامک سهام عدالت و عیدی جعلی است 
معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا از شهروندان خواست فریب پیامک جعلی »ثبت اطلاعات کارتی 
در سامانه سهام عدالت به همراه 500 هزار تومان عیدی سال نو« را نخورند.به گزارش »تابناک« به 
نقل از پایگاه خبری پلیس، سرهنگ رامین پاشایی معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا با اعلام خبر فوق، 
اظهارداشت: بسیاری از هموطنان گرامی در روزهای گذشته پیامکی دریافت کرده اند مبنی بر اینکه 
» فقط تا پایان اسفند ماه فرصت باقیست جهت ثبت اطلاعات کارتی خود در سامانه سهام عدالت به 
همراه دریافت 500 هزار تومان عیدی سال نو «.این مقام انتظامی درباره نحوه عملکرد این مجرمان 
سایبری،گفت: پیامک مزبور هیچ گونه ارتباطی با سامانه رسمی سهام عدالت ندارد و اطلاعات شخصی 
و بانکی افراد مانند رمز دوم، شماره حساب، cvv2 و ... را به سرقت می برند تا بتوانند به اهداف شوم خود 
که همانا سرقت است، دست پیدا کنند.معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا خاطرنشان کرد: شهروندان می 
www.( توانند در صورت مواجهه با موارد مشکوک و غیرقانونی در فضای مجازی آن را از طریق سایت

cyberpolice.ir( به پلیس فتا اعلام کنند.

همتی: عرضه ارز به زودی افزایش می یابد 
عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی در صفحه اینستاگرامی خود نوشت: در روز های اخیر، به 
مدد اظهارات و انذار برخی افراد در خصوص احتمال رد لایحه پالرمو و یا سررسید شدن سپرده های 20 
درصدی، یا وضعیت بودجه 98 و جو منفی ناشی از تلاش برای ارائه برخی طرح ها و اقدامات غیرمتعارف، 
عواملی که علاقه مند برهم زدن بازار ارز و ایجاد نوسان در آن هستند، تلاش کرده اند بر موج افزایشی 
سوارشده و نوساناتی، هر چند اندک، در بازار ایجاد کنند.این عوامل، اطمینان دارند که با صدور مجوز 
اخیر بانک مرکزی به برخی صادرکنندگان برای عرضه ارز خود در صرافی ها در یک ماهه باقی مانده سال، 
تعادل بازار به نفع عرضه به هم خواهد خورد و لذا، اقدام به پیشگیری کرده و جو تبلیغاتی لازم را برای 
خنثی کردن آن بوجود آوردند.بانک مرکزی برای جلوگیری از بی ثباتی در بازار حضور دارد و در صورت 

ضرورت اقدامات لازم را انجام خواهد داد.

واکنش لاریجانی به اظهارات عجیب رییس اتحادیه لوازم خانگی
رییس مجلس شورای اسلامی با انتقاد از اظهارات رییس اتحادیه لوازم خانگی درباره افزایش قیمت 
در سال آینده گفت که افزایش قیمت لوازم خانگی در سال آینده خلاف است. علی لاریجانی در جلسه 
علنی نوبت عصردیروز و در جریان بررسی جزئیات بودجه 98 در واکنش به اعتراضات برخی از نمایندگان 
درباره اظهار نظر رئیس اتحادیه لوازم خانگی درخصوص افزایش قیمت ها گفت: اینکه 40 درصد قیمت 
لوازم خانگی افزایش پیدا می کند خلاف است.وی افزود: چه دلیلی دارد که اتحادیه لوازم خانگی چنین 
اظهاراتی را مطرح می کند که باعث نابسامانی می شود؟ از آقای پورابراهیمی خواستم که این موضوع را 
پیگیری کند.اخیراً طحان پور رئیس اتحادیه لوازم خانگی در گفت و گوی تلویزیونی گفت که بلااستثناء 
سال آینده افزایش قیمت خواهیم داشت. شاید مردم منتظر اتفاقی باشند، به آنها می گویم که منتظر 

نباشید و از امروز کالاهای خود را بخرید نه آنکه به اردیبهشت موکول کنید.

وزیر خارجه قطر: از ایران سپاسگزاریم 
وزیر امورخارجه قطر با تاکید بر اینکه ایران و قطر مرز مشترک دارند، درباره روابط با ایران و ترکیه 
گفت: ما بر اساس نیازهای مردم خود تصمیم می گیریم با چه کشوری ارتباط داشته باشیم.محمد بن 
عبدالرحمان آل ثانی، وزیر امورخارجه قطر در کنفرانس امنیتی مونیخ درباره روابط کشورش با ایران 
و ترکیه پس از آنکه کشورهای عربی قطر را تحریم کردند، گفت: ایران همسایه ماست. ما با ایران مرز 
مشترک داریم. ما در ذخایر گاز و مرزهای مان با ایران شریک هستیم. این جغرافیا است. ما پس از تحریم 
قطر به فضای پروازی و مسیر تجاری نیاز داشتیم، آنها مرز هوایی خود را به روی ما باز گذاشتند و ما از 

این مسئله سپاسگزاریم.

تعیین سرپرست سازمان امور مالیاتی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی، طی حکمی محمدقاسم پناهی را به عنوان سرپرست سازمان امور مالیاتی 
کل کشور منصوب کرد.به گزارش ایسنا، در متن حکمی که از سوی دکتر فرهاد دژپسند - وزیر امور 
اقتصادی و دارایی - صادر شده، آمده است: نظر به تعهد و توانمندی های ارزنده جنابعالی، با حفظ سمت، 

سرپرستی سازمان امور مالیاتی کشور به شما محول می گردد.

استاندارقم: 

مجمع مشورتی توسعه اقتصادی در قم تشکیل شود 
استاندار قم گفت: تشکیل یک مجمع مشورتی در راستای هم فکری و هم اندیشی برای توسعه 

بیش از پیش اقتصادی استان باید در دستور کار دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قرار بگیرد. 
بهرام سرمست روز یکشنبه در چهل و هفتمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در تالار 
امام جواد)ع( استانداری اظهار داشت: این اقدام با خوشه ها و کمیته های مختلف که یکی از آنها می تواند 
همین کارگروه اقتصادی، فعالان اقتصادی و سرمایه گذاری و همچنین توسعه اجتماعی و گردشگری 
باشد، صورت گیرد.وی بیان داشت: توسعه استان را به همت دستگاه های اجرایی و همچنین هر کسی 
که دارای سرمایه فکری، اقتصادی و نمادین باشد، بنیان گذاری می کنیم.وی جذب سرمایه را اصلی 
ترین هدف گذاری از تشکیل مجمع یاد شده عنوان کرد و گفت: دستگاه های اجرایی پیشنهادهای خود 
را به دبیرخانه کارگروه رفع موانع تولید ارائه کنند.استاندار قم با بیان اینکه روحیه تعامل و همکاری بین 
اعضا را نه تنها حفظ نموده بلکه باید تقویت کنیم، افزود: در شرایط سختی قرار داریم و ضرورت حرکت، 
پویایی و تسهیل در امر تولید، نگاه فرا بخشی به مسائل را طلب می کند.سرمست همچنین با تاکید بر 
ضرورت استفاده از فرصت سفر مقام های کشوری به قم خاطرنشان کرد: دستگاه های مرتبط، پیشاپیش 
سفر مقام مربوطه، در خصوص خواسته ها و مطالبه ها پیگیری های مجدانه ای را انجام داده و بسته ای 
از مطالبات گوناگون را تهیه کنند.وی یادآور شد: بخشی از مسائل را در سطح استان می توانیم حل و 
فصل کنیم، ولی هر یک از دستگاه های عضو ستاد تسهیل و رفع موانع تولید باید در عین اینکه وظایف 
فرابخشی را حفظ کنند، وظایف سازمانی را هم در سطح ملی پیگیری کرده و استانداری نیز حمایت 

های لازم را انجام می دهد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

اجرای طرح هدیه مشارکت 
همیاران بازیافت به نفع بیماران مبتلا به سرطان

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: به موجب عقد تفاهم نامه با موسسه خیریه 
خورشید، ارزش مالی بهای پسماندهای خشک همیاران بازیافت به نفع بیماران مبتلا به سرطان به این 

موسسه اهدا خواهد شد.
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اجرای طرح های تشویقی و انگیزشی در غرفه های بازیافت 
سطح شهر اظهار کرد: سازمان مدیریت پسماند به منظور ایجاد انگیزه و تقویت روحیه مشارکت 
شهروندان در امر تفکیک پسماند از مبدا ، نسبت به اجرای طرح های تشویقی در مجاورت غرفه های 
بازیافت سطح شهر اهتمام دارد .وی گفت: طرح های تبادل پسماند خشک با کتاب ، گل و گیاه های 
آپارتمانی و …. در 42 غرفه سطح شهر در روزهای مشخص هفته و در مجاورت غرفه ها اجرا می شود. 
میرابراهیمی با اشاره به ایجاد مشوق های انگیزشی با رویکرد معنوی، یادآور شد: در موارد بسیاری 
شهروندان با مراجعه به غرفه های بازیافت تمایلی به دریافت کالا یا هدیه مادی در ازای تحویل پسماند 
خشک نداشته و از این رو سازمان مدیریت پسماند به منظور تکریم نیات ارزشمند ایشان اقدام به اجرای 
طرح نیکوکاری در غرفه ها کرده است.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از انعقاد تفاهم 
نامه همکاری با موسسه خیریه خورشید خبر داد و افزود: این موسسه در زمینه حمایت از بیماران مبتلا 
به سرطان فعالیت می کند و به موجب تفاهم نامه مذکور ارزش مالی بهای پسماندهای خشک همیاران 
بازیافت به نفع بیماران مبتلا به سرطان به این موسسه اهدا خواهد شد. وی گفت: این طرح در صورت 
تمایل شهروندان به شرکت در طرح نیکوکاری اجرا می شود و علاقه مندان می توانند پس از مراجعه 
و تحویل پسماند خشک، رسید خود را داخل قلک موسسه موجود در غرفه بیاندازند .میرابراهیمی 
خاطرنشان کرد: به منظور جلب اعتماد شهروندان ، پس از تحویل قلک به موسسه ، پیامک دریافت به 

همیار نیکوکار ارسال می شود.

با حضور معاون امور زائرین استانداری قم:

سکوی حمل خودور در ایستگاه راه آهن قم افتتاح شد
سکوی حمل خودرو در ایستگاه راه آهن قم، روز یکشنبه طی آیینی با حضور معاون امور زائرین 

استانداری قم مورد بهره برداری قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، با افتتاح این سکو، امکان حمل خودرو با قطار مسافری از قم 
به مشهد و بالعکس میسر شد.معاون امور زائران استانداری قم در این آیین با اشاره به افتتاح این طرح 
اظهار داشت: این امکان جدید باید برای عموم مردم اطلاع رسانی شود تا زمینه بهره مندی حداکثری 
فراهم گردد.یونس عالی پور همچنین حمل و نقل ریلی را بستری امن برای سفر مردم دانست و افزود: 

دولت در تلاش است تا با ارتقاء و افزایش خطوط ریلی زمینه استفاده از این بستر را فراهم سازد.
راه آهن قم 509 کیلومتر خط اصلی، 30 کیلومتر خطوط صنعتی و تجاری و 50 کیلومتر خط فرعی 

دارد و متشکل از 15 ایستگاه است.
اتصال و ارتباط با خطوط راه آهن اصفهان، اراک و محور جدید و قدیم تهران، ورود و خروج بیش از 
28 هزار واگن باری در ماه، ورود و خروج بیش از 15 هزار سالن مسافری در ماه، ورود و خروج روزانه 
50 رام قطار مسافری و 30 رام قطار باری و واقع شدن در مرکز شمال به جنوب و شرق به غرب کشور 

از ویژگی های راه آهن قم می باشد.

انفجار قیمت ها در بازار خودروهای داخلی!کاریکاتور

بهروز فيروزى

مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 

لزوم تجهیز ایستگاه های آتش نشانی 
در شهرک های صنعتی قم

مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 
شهرک های صنعتی باید به امکانات مناسب در ایستگاه های آتش نشانی تجهیز 

شوند چراکه حضور ما در خارج از محدوده شهری، مشکلات قانونی دارد.
عباس جعفری با بیان اینکه سازمان آتش نشانی بیش از 100 وظیفه 
را در سطح شهر انجام می دهد، اظهار کرد: اطفای حریق، سقوط از ارتفاع، 
سقوط در چاه، محبوس شدن، سقوط و گیر کردن در آسانسور، حریق 
خودروها، گیر کردن دست داخل چرخ گوشت، آتش سوزی کارخانجات 
و … از جمله اقداماتی است که آتش نشانان انجام می دهند.وی ادامه داد: 
متاسفانه در سالیان اخیر حوادث زیادی در کارخانجات به ما گزارش می شود 
ولی طبق قانون، شهرک های صنعتی باید خودشان را مجهز به ایستگاه های 
آتش نشانی با امکانات مناسب کنند.مدیر عامل سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: ساخت و افزایش ساختمان های 
آتش نشانی که تعداد ایستگاه های ما را دو برابر کرده و به 24 ایستگاه رسانده، 
زمان رسیدن ما محل حوادث شهری را کاهش داده و به پایین تر از استاندارد 
جهانی رسانده ولی حضور آتش نشانی قم در شهرک های صنعتی، زمان بر 
است.جعفری یادآور شد: شهرک شکوهیه یک ایستگاه آتش نشانی دارد ولی 
امکانات لازم برای اینکه بتواند تمام اتفاقات، حوادث و حریق آن منطقه را 
پوشش دهد، ندارد و تجهیزات شان محدود است؛ به همین منظور، در بیشتر 
موارد از سازمان آتش نشانی شهرداری قم کمک می گیرند.وی عنوان کرد: با 
وجود اینکه خدمت رسانی بیرون از محدوده شهری برعهده ما نیست و خارج 
از وظایف قانونی ما بوده، برای کمک رسانی دریغ نکردیم و همیشه در محل 
حوادث شهرک های صنعتی حضور یافتیم.مدیر عامل سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه رفتن نیروهای ما به شهرک های 
صنعتی مشکلات برای ما در پی خواهد داشت، گفت: ما آتش نشانی شهر قم 
هستیم و رفتن به خارج از محدوده خدماتی شهر، تبعات و مشکلات قانونی 
برای ما دارد، اما به هر حال سعی داشتیم خدمت رسانی لازم را انجام دهیم

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبر داد

ساماندهی خطوط اتوبوس و تاکسی درقم
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: برنامه هایی برای 
ساماندهی ایستگاه ها و خطوط اتوبوس و تاکسی داریم تا مشکل ترافیک 

هسته مرکزی شهر را کاهش دهیم.
عباس ذاکریان با اشاره به افزایش ترافیک هسته مرکزی شهر قم اظهار 
کرد: حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، برخی کاربری های مهم 
مثل مراکز حوزوی علمیه، بازار و … در مرکز ثقل شهر قرار دارد و همین 
موضوع موجب شده تا بیشتر سفرهای زیارتی، تجاری، آموزشی و … به 
هسته مرکزی شهر متمرکز شود و ترافیک را تشدید کند.وی ادامه داد: در 
حال حاضر تمام خطوط اتوبوسرانی و حتی تاکسیرانی ما از هسته مرکزی 
شهر عبور می کنند که این مسئله نیز در کنار موارد فوق دست به دست 
هم دادند تا ترافیک ها بیشتر شود.معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم اضافه کرد: اگر ایجاد محدودیت هایی از نظر مکانی و زمانی امور مرکز 
شهر نداشته باشیم، طبیعتا نمی توان راهکاری برای حل مشکل ترافیک 
داشت و به همین دلیل برنامه هایی برای تغییر بعضی از شیوه های حمل 
و نقل عمومی، مثلا تغییر مسیر خطوط اتوبوسرانی که ضرورتی به حضور 
در هسته مرکزی شهر ندارند، در نظر داریم.ذاکریان با بیان اینکه در ورود 
تاکسی ها به هسته مرکزی شهر نیز محدودیت هایی ایجاد خواهیم کرد، 
گفت: علاوه بر اتوبوسرانی، ساماندهی خطوط تاکسیرانی را نیز در دستور 
کار قرار دادیم و قصد داریم نیاز به تاکسی و حمل و نقل عمومی را به 
شیوه صحیح ساماندهی کنیم.وی یادآور شد: ایستگاه هایی برای تاکسی های 
دربستی جانمایی خواهیم کرد که با انجام این اقدامات، ترافیک هسته 

مرکزی شهر کاهش پیدا می کند.

شهردار قم :

سهم مشارکت در تفکیک 
از مبدا  باید به 2۵ درصد برسد

شهردار قم گفت: برنامه سال آینده سهم 25 درصدی تفکیک از مبدا 
است که اگر اینگونه شود در حوزه مدیریت هزینه ها در حوزه پسماند شرایط 

خوبی برقرار می شود.
دکتر سقائیان نژاد به اقدامات در حوزه مدیریت پسماند اشاره کرد و گفت: 
در حوزه پسماند تمام زباله جمع آوری شده در شهر در گذشته دفن می شد، 
که اکنون 300 تن از آن به کود کمپوست تبدیل می شود و مابقی نیز در 
برنامه است که به انرژی تبدیل شود.سقائیان نژاد گفت: در زمینه استحصال 
انرژی از پسماند تعدادی از شهرهای کشور تجربیاتی دارند که تلاش داریم 
از آنها استفاده کرده و دفن پسماند در شهر قم را به صفر برسانیم و از 
نظر زیست محیطی شرایط بهتری را پیدا کنیم.شهردار قم با بیان اینکه 
در حوزه تفکیک از مبدا تلاش داریم مشارکت مردم را تا پایان سال به 
16 درصد برسانیم، خاطرنشان کرد: برنامه سال آینده سهم 25 درصدی 
تفکیک از مبدا است که اگر اینگونه شود در حوزه مدیریت هزینه ها در حوزه 
پسماند شرایط خوبی برقرار می شود.وی با تاکید بر اینکه شهرداری نیازمند 
مشارکت مردم برای کاهش هزینه های مدیریت پسماند است، اظهار کرد: 
اگر هزینه های مدیریت پسماند در شهر کاهش یابد شهرداری به همان 

نسبت می تواند پروژه های دیگری را در دستور کار خود قرار دهد.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم :

تقاطع خیابان امام خمینی 
و بلوار شهید کیوانفر احداث می شود

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: پروژه تقاطع 
خیابان امام خمینی و بلوار شهید کیوانفر به زودی آغاز می شود.

محمدتقی نادعلی با بیان اینکه برای سال آینده چند پروژه در دستور 
کار سازمان توسعه و عمران قرار گرفته است، اظهار کرد: یکی از پروژه های 
مهمی که سال آینده در دستور کار شهرداری قرار گرفته تقاطع خیابان 
امام خمینی)ره( و بلوار شهید کیوانفر است که سازمان پیگیر آغاز عملیات 
اجرایی آن است.نادعلی با تاکید بر اینکه این پروژه به دلیل انسداد مسیر 
خیابان امامزاده ابراهیم متوقف بود، تصریح کرد: پس از اتمام محدودیت 
ترافیکی این مسیر سعی داریم عملیات عمرانی تقاطع را آغاز کنیم.وی یکی 
دیگر از پروژه های در دستور کار آینده سازمان توسعه و عمران را احداث پل 
کارگر دانست و افزود: اجرای نیوجرسی کمربندی نیز در برنامه سازمان قرار 
گرفته که قرارداد تولید نیوجرسی منعقد شده است.وی از تحویل یک پروژه 
بوستان شهری و یک استخر با اعتبار بیش از 10 میلیارد تومان برای احداث 

توسط این سازمان خبر داد.

شهردار منطقه هشت قم :

پیاده روسازی در پردیسان از عهده 
منابع مالی شهرداری خارج است

شهردار منطقه هشت قم گفت: اگر 500 هزار مترمربع پیاده روسازی 
در پردیسان نیاز باشد و برای هر مترمربع 100 هزار تومان هزینه نیاز باشد 
رقم بالایی برای این کار نیاز است که از درآمدهای شهرداری در حال حاضر 

خارج است.
ابوالفضل مستقیمی با اشاره به وضعیت پیاده روسازی در منطقه 
پردیسان اظهار کرد: محله هایی که در پردیسان وجود دارد بخشی در اختیار 
شهرداری و بخشی در اختیار راه و شهرسازی است؛ اگر 500 هزار مترمربع 
پیاده روسازی در پردیسان نیاز باشد و برای هر مترمربع 100 هزار تومان 
هزینه نیاز باشد رقم بالایی برای این کار نیاز است که از درآمدهای شهرداری 
در حال حاضر خارج است.شهردار منطقه هشت قم با بیان اینکه درآمدهای 
چهارماهه و هشت ماهه پردیسان کمتر از 10 میلیارد تومان بوده است، 
افزود: هزینه پیاده روسازی در پردیسان چندین برابر درآمدهای آن است؛ 
به همین خاطر باید از محلی درآمدزایی صورت گیرد تا بتوانیم در آن قالب 

هزینه پیاده روسازی تامین شده و پیاده روها از حال خاکی خارج شود.

اخبــار

عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری قم گفت: طرح های ترافیکی 
مناسبی برای تسهیل آمد و شد زائران 
در خیابان امام خمینی)ره( و اطراف حرم 
های  کمیته  در  معصومه)س(  حضرت 
کارشناسی در حال بررسی است که با 
اجرای آنها، دسترسی به این مکان مقدس 

آسان تر می شود.
محسن بهشتی روز یکشنبه در جلسه 
شورای ترافیک استان با اشاره به این که 
کنترل وضعیت ترافیک شهر قم با توجه 
به روند رو به گسترش جمعیت، افزایش 
زائرپذیری و توسعه بافت شهری نیازمند 
به  جدید  عمرانی  های  طرح  اجرای 
خصوص در مناطق اطراف حرم مطهر 
است، افزود: با این وجود باید مراقب بود که 
هویت اصیل این مناطق دچار آسیب نشود 
و با تسهیل شرایط عبور و مرور، شهروندان 
و زائران از اجرای طرح ها رضایت داشته 
باشند. وی بیان کرد: در اجرای طرح های 
ترافیکی شهر قم در کنار توجه به تسهیل 
آمد و شد شهروندان باید مراقب رعایت 
ضوابط ایمنی بود تا نقطه های حادثه خیز 
ایجاد نشود.وی ادامه داد: همچنین درنظر 
گرفتن مسائل اجتماعی و اقتصادی مناطق 
مختلف شهری از جمله نکات مهمی است 
که باید در اجرای طرح های ترافیکی مورد 

توجه باشد.بهشتی در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به لزوم تسهیل شرایط 
عبور و مرور زائران در ایام نوروز، افزود: طرح 
های ترافیکی متنوعی در این رابطه اجرا 
می شود که با رفع برخی معضلات شهری 
می تواند، نقش موثری در تسهیل روند آمد 
و شد زائران به شهر قم داشته باشد.وی 
ادامه داد: لازم است در ایام نوروز کمترین 
تهران   - قم  آزادراه  استقرار در عوارضی 
توسط دستگاه های مختلف استان صورت 
گیرد تا روند عبور و مرور زائران با سهولت 
انجام شود.وی در ادامه تاکید کرد: لزوم 
افزایش تعداد پارکینگ خودرو در سطح 
شهر با استفاده از ظرفیت های موجود 

و همچنین ارتقاء سطح ایمنی راه های 
منتهی به قم، از جمله مواردی است که 
باید در اولویت برنامه های نهادهای خدمت 
رسان در ایام نوروز باشد.بهشتی در بخش 
دیگری از سخنان خود درخصوص اجرای 
طرح های ترافیکی در منطقه پردیسان قم 
گفت: لازم است مسئولان مدیریت شهری 
در خصوص ایجاد تقاطع غیر همسطح در 
بلوار امام علی)ع( با میدان آزادی و سایر 
راهکارهای عملیاتی قابل اجرا، به منظور 
جلوگیری از بالا رفتن حجم ترافیک این 
منطقه در آینده، پیش بینی های لازم را 
داشته باشند.پردیسان در منطقه هشتم 
شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع 

این منطقه در سال 1377  شده است، 
توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت 
تاسیس و در سال 1390 به یکی از مناطق 
تبدیل شد.وی همچنین  شهرداری قم 
در خصوص اجرای طرح های ترافیکی 
در خیابان امام خمینی)ره( افزود: در این 
منطقه مراقبت از حرم نما بودن خیابان، 
در اولویت برنامه های ترافیکی است و 
هرگونه اجرای طرح های زیر سطحی در 
این محدوده باید با رعایت همه جوانب 
در  قم  استاندار  باشد.معاون  کارشناسی 
های  تاکسی  فعالیت  موضوع  به  ادامه 
اینترنتی در شهر قم اشاره و بیان کرد: همه 
این تاکسی ها باید پروانه فعالیت خود را از 
شهرداری دریافت کنند.رئیس کمیسیون 
عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر 
قم نیز در این جلسه گفت: باید خدمات 
سواره محور مورد نیاز با اجرای طرح های 
ترافیکی کارشناسی در اطراف حرم مطهر 
به زائرن حضرت معصومه)س( ارائه و راه 
دسترسی آنان به مراکز اقامتی و خدماتی 
تسهیل شود.روح الله امراللهی افزود: اجرای 
این طرح ها، زمینه دسترسی آسان زائران 
به مراکز اقامتی اطراف حرم مطهر را فراهم 
می کند و با به چرخش انداختن صنعت 
گردشگری می توان درآمد قم از این بخش 

را افزایش داد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

دسترسی به حرم حضرت معصومه)س( آسان تر می شود


